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Αθήνα, σήµερα στις 29 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.19’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ορ-
γάνωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS και άλλες δια-
τάξεις του Υπουργείου Εξωτερικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
στις 24 Νοεµβρίου 2022 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και της
τροπολογίας. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως. 
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,

τον κ. Ευριπίδη Στυλιανίδη, έχω να κάνω δύο ανακοινώσεις προς
το Σώµα. 

Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Εσωτερικών και Επικρατείας, καθώς και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν την 28-11-2022 σχέδιο
νόµου: «Επιλογή, κατάρτιση και επιµόρφωση των δικαστικών
υπαλλήλων στην Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών - Τροπο-
ποιήσεις στον ν.4871/2021 και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου
Δικαιοσύνης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-

ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα δύο µαθήτριες και µαθη-
τές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γενικό Λύκειο Πε-
τρούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
των Βουλευτών. 

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευ-
ριπίδης Στυλιανίδης για δεκαπέντε λεπτά.

ΕΥΡΙΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
κοινό όραµα οικοδόµησης της ευρωπαϊκής κοινοπολιτείας απει-
λήθηκε αναπόφευκτα, όχι µόνο από την υποκατάσταση σε πολλά
θέµατα µιας οραµατικής πολιτικής ηγεσίας από µια διεθνή γρα-
φειοκρατική δηµοσιοϋπαλληλία, αλλά και από κινδύνους και
απειλές που γέννησε η παγκοσµιοποίηση, όπως η µαζική και
συχνά ανεξέλεγκτη µετακίνηση ανθρώπων. 

Για να προστατευτεί αποτελεσµατικά ο ενιαίος ευρωπαϊκός
χώρος Σένγκεν, να αντιµετωπιστεί η παράτυπη µετανάστευση,
να ενισχυθεί η εσωτερική ασφάλεια, να προστατευθεί η δηµόσια
υγεία, βασικό προαπαιτούµενο, τόσο για τις ευρωπαϊκές, όσο και
για εθνικές αρχές είναι η αποτελεσµατική διαχείριση των εξωτε-
ρικών συνόρων της Ένωσης. 

Η Ευρώπη είναι ένας ιδανικός διεθνής προορισµός. Πάνω από
1,4 δισεκατοµµύριο πολίτες από εξήντα χώρες -που συνεχώς αυ-
ξάνονται- µπορούν ήδη να την επισκέπτονται χωρίς την υποχρέ-
ωση θεώρησης εισόδου. Γι’ αυτούς δεν υπάρχουν εκ των
προτέρων διαθέσιµες πληροφορίες µε αποτέλεσµα το βάρος
των ελέγχων να πέφτει απόλυτα πάνω στους συνοριοφύλακες,
οι οποίοι από µόνοι τους αδυνατούν να αξιολογήσουν αποτελε-
σµατικά περιπτώσεις παράτυπης µετανάστευσης, τις διαστάσεις
της ασφάλειας ή της τροµοκρατίας και ζητήµατα δηµόσιας
υγείας. 

Το γεγονός αυτό δηµιούργησε την ανάγκη να θεσπιστούν δύο
πυλώνες:

Ένα κεντρικό σύστηµα εισόδου - εξόδου για την αυτοµατοποί-
ηση των συνοριακών ελέγχων σε υπηκόους των χωρών που ει-
σέρχονται στην Ευρώπη για βραχεία παραµονή ή αντίστοιχα για
αυτούς που απαλλάσσονται από υποχρέωση θεώρησης σύµ-
φωνα µε τον κανονισµό 2226/2017 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της Ευρώπης επίσης του 2017. 

Δεύτερος πυλώνας είναι ένα σύστηµα πληροφοριών και αδει-
οδότησης ταξιδιού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το λεγόµενο
ETIAS, µε τον κανονισµό 1240/2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου, µε στόχο να διενεργείται εκ των προ-
τέρων έλεγχος ασφαλείας σε ταξιδιώτες που απαλλάσσονται
από την υποχρέωση θεώρησης και να µην τους επιτρέπεται η εί-
σοδος, όπου αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

Το σύστηµα εισόδου - εξόδου θα αντικαταστήσει το παρόν σύ-
στηµα σφράγισης των διαβατηρίων µε χειροκίνητο τρόπο, καθώς
είναι χρονοβόρο, δεν παρέχει αξιόπιστα δεδοµένα στα συνο-
ριακά σηµεία διέλευσης και δεν επιτρέπει την αποδοτική ανί-
χνευση παράνοµης παράτασης της επιτρεπόµενης διαµονής µε
ηλεκτρονική καταγραφή σε κεντρική βάση δεδοµένων των βιο-
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µετρικών και βιογραφικών δεδοµένων των ταξιδιωτών, καθώς και
της ηµεροµηνίας και του τόπου εισόδου ή εξόδου για βραχείας
διάρκειας παραµονή στον χώρο Σένγκεν. 

Το σύστηµα θα συµβάλλει, επίσης, στην καταπολέµηση της
τροµοκρατίας και των σοβαρών εγκληµάτων. Το ETIAS θα διευ-
κολύνει τη διέλευση από τα εξωτερικά σύνορα Σένγκεν των υπη-
κόων τρίτων χωρών που απαλλάσσονται από την υποχρέωση
θεώρησης, καθώς θα λαµβάνουν την άδεια ETIAS µέσω µιας δια-
δικασίας υποβολής σχετικής αίτησης, η οποία είναι απλή, οικο-
νοµική και γρήγορη και στη συντριπτική πλειοψηφία των
περιπτώσεων δεν απαιτούνται περαιτέρω ενέργειες. 

Η έγκυρη άδεια ταξιδιού θα αποτελεί αξιόπιστη ένδειξη για τον
επισκέπτη ότι οι εκτιµήσεις κινδύνου που διενεργήθηκαν πριν
από την άφιξή του σε οποιοδήποτε σηµείο συνοριακής διέλευ-
σης Σένγκεν τον καθιστούν εκ των προτέρων επιλέξιµο για την
είσοδο στον χώρο Σένγκεν. Επίσης, θα διευκολυνθεί το έργο των
συνοριοφυλάκων, οι οποίοι θα εξακολουθήσουν να διενεργούν
τους συνοριακούς ελέγχους που προβλέπονται βάσει του κώδικα
συνόρων του Σένγκεν και να λαµβάνουν την τελική απόφαση περί
έγκρισης ή απαγόρευσης εισόδου. 

Η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση εντάσσεται σε µία ευρύτερη
δέσµη µέτρων µε τον διακριτικό τίτλο «ευφυή σύνορα», «smart
borders», η οποία αποσκοπεί στον εκσυγχρονισµό των διαδικα-
σιών διαχείρισης των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µέσα από την αξιοποίηση των τρεχουσών τεχνολογικών
δυνατοτήτων και αναµένεται, µεταξύ άλλων, να καταστήσει την
Ευρώπη ως τον πλέον ελκυστικό προορισµό για επιχειρηµατική
δραστηριότητα, τουρισµό και φυσικά σε ένα πλαίσιο πάντοτε
ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης. 

Η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών εδράζεται στην ευρωπαϊκή πολιτική «smart borders» και
καθιστά το Υπουργείο Εξωτερικών κεντρικό συντονιστή για τη
διαµόρφωση µιας σύγχρονης και αποτελεσµατικής εθνικής στρα-
τηγικής εκσυγχρονισµού των διαδικασιών διαχείρισης των διε-
λεύσεων από και προς την ελληνική επικράτεια µε γνώµονα
πάντοτε την πρόληψη της παράτυπης µετανάστευσης και την ενί-
σχυση της εσωτερικής ασφάλειας. Παράλληλα, διευκολύνεται
και απλουστεύεται το ταξίδι των ξένων πολιτών προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Στο άρθρο 1 περιγράφεται ο σκοπός του σχεδίου νόµου και η
νοµική βάση στην οποία αυτό θεµελιώνεται από άποψη Κοινοτι-
κού Δικαίου. Το άρθρο 1 λέει πως σκοπός του παρόντος είναι η
ρύθµιση των θεµάτων που αφορούν στην οργάνωση και τη λει-
τουργία της εθνικής µονάδος κατά τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 8 του κανονισµού 1240/2018 για θέσπιση
ευρωπαϊκού συστήµατος πληροφοριών, αδειοδότησης ETIAS,
καθώς και για την τροποποίηση των κανονισµών 1077/2011,
515/2014, 399/2016, 1624/2016, 2226/2017 για την αποτελεσµα-
τική εφαρµογή του εν λόγω κανονισµού στην ελληνική εθνική έν-
νοµη τάξη. 

Στο άρθρο 2 περιγράφονται ως αντικείµενο της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στη σύσταση,
διάρθρωση, στελέχωση και οι αρµοδιότητες της Εθνικής Μονάδας
ETIAS, καθώς και η διαδικασία απόσπασης υπαλλήλων για ζητή-
µατα κάλυψης λειτουργικών αναγκών. 

Στο άρθρο 3 αποσαφηνίζονται οι ορισµοί της Εθνικής Μονάδας
ETIAS, αρµόδιας για το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών και
αδειοδότησης ταξιδίου σε εθνικό επίπεδο και δεύτερον, του κα-
νονισµού ETIAS, ώστε να βελτιωθεί η αρχιτεκτονική των δεδοµέ-
νων και η ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα διαχείρισης
συνόρων, επιβολής του νόµου και καταπολέµησης της τροµοκρα-
τίας. 

Τα άρθρα 4 και επόµενα, προβλέπουν ότι συστήνεται στη Γ4
Διεύθυνση Δικαιοσύνης, Εσωτερικών Υποθέσεων, Μετανάστευ-
σης και Σένγκεν του Υπουργείου των Εξωτερικών, µονάδα ευρω-
παϊκού συστήµατος πληροφοριών και αδειοδότησης επιπέδου
τµήµατος, η οποία αποτελεί την ελληνική Εθνική Μονάδα ETIAS
κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 του άρθρου 8 του κανονι-
σµού ETIAS. Επελέγη το «τµήµα» και όχι η «διεύθυνση» για κα-
θαρά αντιγραφειοκρατικούς λόγους. 

Η Εθνική Μονάδα ETIAS θα είναι κατά κύριο λόγο υπεύθυνη

για την εξέταση αιτήσεων και τη λήψη αποφάσεων σχετικά µε
την έκδοση ή όχι, την ακύρωση ή την ανάκληση αδειών ταξιδιού,
καθώς και για την έκδοση αδειών ταξιδιού περιορισµένης εδα-
φικής ισχύος, όταν εµφανίζεται ένδειξη για χειροκίνητη επεξερ-
γασία της αίτησης από το κεντρικό σύστηµα ETIAS. Επίσης, θα
είναι υπεύθυνη για την επεξεργασία, διαγραφή και ενηµέρωση
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα στο κεντρικό σύστηµα
ETIAS από την πλευρά της Ελλάδος. Και για τον σκοπό της αξιο-
λόγησης των αιτήσεων της ETIAS, θα συνεργάζεται µε τις εθνι-
κές οµάδες ETIAS των άλλων κρατών-µελών, καθώς και µε τη
EUROPOL.

Η σύσταση και λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS έχει
τους παρακάτω στόχους: Πρώτον, να ενισχύσει την αποτελεσµα-
τικότητα των συνοριακών ελέγχων διασφαλίζοντας την ελεύθερη
διακίνηση των ανθρώπων. Να περιορίσει τη γραφειοκρατία, να
συµβάλλει στην επίτευξη υψηλού επιπέδου ασφάλειας, στην
πρόληψη της παράνοµης µετανάστευσης και στην προστασία
της δηµόσιας υγείας, χάρη στην προβλεπόµενη εµπεριστατω-
µένη αξιολόγηση κινδύνου που διενεργείται πριν την άφιξη των
αιτούντων στα σηµεία διέλευσης των εξωτερικών συνόρων. Να
στηρίξει τους στόχους του συστήµατος πληροφοριών Σένγκεν
SIS, σχετικά µε τις καταχωρήσεις για υπηκόους τρίτων χωρών
για τους οποίους έχει καταχωρηθεί άρνηση εισόδου και παρα-
µονής, για πρόσωπα που καταζητούνται µε σκοπό τη σύλληψη,
την παράδοση ή την έκδοση, για εξαφανισθέντα πρόσωπα, για
πρόσωπα που αναζητούνται για συνδροµή στη δικαστική διαδι-
κασία, καθώς και σχετικά µε τις καταχωρήσεις για διακριτική πα-
ρακολούθηση ή ειδικούς ελέγχους και τις καταχωρήσεις για
υπηκόους τρίτων χωρών, για τους οποίους έχει εκδοθεί από-
φαση επιστροφής. 

Επίσης, στοχεύει να συµβάλλει στην πρόληψη, εξακρίβωση και
διερεύνηση τροµοκρατικών εγκληµάτων ή άλλων σοβαρών αξιό-
ποινων πράξεων. Να ενισχύσει τις εταιρικές σχέσεις µε τρίτες
χώρες. Να βελτιώσει την ελκυστικότητα της χώρας µας ως µέλος
Σένγκεν για επενδύσεις και τουρισµό και τέλος να συµβάλλει ση-
µαντικά στην εν γένει µεταρρυθµιστική προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της δηµόσιας διοίκησης
και την παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών προς τους πολίτες,
όπως αυτή ακριβώς εξαγγέλλεται στη «Βίβλο του Ψηφιακού Με-
τασχηµατισµού 2020 - 2025». 

Για την επιτυχή λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS το
Υπουργείο Εσωτερικών έχει προκηρύξει ήδη ανοιχτό διαγωνισµό
για την ανάπτυξη πληροφοριακού συστήµατος, το οποίο θα δια-
συνδέεται µε το κεντρικό σύστηµα ETIAS της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και µέσω του οποίου θα καλύπτονται οι λειτουργικές και
τεχνικές ανάγκες της Εθνικής Μονάδας ETIAS. 

Το εν λόγω σύστηµα θα υποστηρίζει τη λήψη απόφασης και
εκτίµησης κινδύνων µέσω ειδικών εργαλείων όπως είναι το risk
assessment tool, εργαλεία τεχνητής νοηµοσύνης και άλλα, για
την Εθνική Μονάδα ETIAS και θα υλοποιεί µέσω του National Uni-
form Interface όλες τις λειτουργίες και αυτοµατοποιηµένες δια-
δικασίες της Εθνικής Μονάδας ETIAS για την πρόσβαση,
αναζήτηση και επεξεργασία των δεδοµένων στο κεντρικό σύ-
στηµα ETIAS της Ένωσης µε χρήση στοιχείων διαλειτουργικότη-
τας, τη διαχείριση, αξιολόγηση και ενηµέρωση της λίστας
επιτήρησης της ETIAS, τις διεπαφές για την πρόσβαση των συ-
νοριακών αρχών µετανάστευσης και εντεταλµένων εθνικών
αρχών στα δεδοµένα του συστήµατος ETIAS, καθώς και τη δια-
λειτουργικότητα ETIAS µε άλλα συστήµατα ελέγχου εθνικά και
ευρωπαϊκά και ιδίως µε το επίσης νεοσύστατο σύστηµα εισόδου
- εξόδου που θα διευκολύνει την πραγµατοποίηση των καθηκόν-
των της Εθνικής Μονάδας ETIAS έγκαιρα και µε ασφάλεια. 

Η ψήφιση του ανωτέρω σχεδίου νόµου δεν αναµένεται να προ-
καλέσει πλέον δαπάνη για το τρέχον, αλλά και τα επόµενα έτη
στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εξωτερικών. Αντίθετα,
αναµένεται να προκαλέσει ελαφρά µείωση δαπάνης η οποία δεν
είναι δυνατόν να προσδιοριστεί εκ των προτέρων, γιατί εξαρτάται
από τα πραγµατικά περιστατικά. 

Σε κάθε περίπτωση, η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία
εναρµονίζει το εθνικό θεσµικό πλαίσιο µε το ευρωπαϊκό, εκσυγ-
χρονίζει τον έλεγχο των εξωτερικών συνόρων προστατεύοντας
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τον ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο και διευκολύνει την προσέλκυση
ξένων τουριστών και νόµιµων επισκεπτών, χωρίς να απειλεί ή να
αλλοιώνει την προοπτική του ευρωπαϊκού οράµατος. 

Στο Β’ Μέρος του σχεδίου νόµου, στα άρθρα 10 έως 21, εναρ-
µονίζονται, διορθώνονται ή συµπληρώνονται διατάξεις του προ-
ηγούµενου νόµου, του ν.4781/2021, µε στόχο την αποτελεσµα-
τικότερη λειτουργία του Υπουργείου Εξωτερικών. Επειδή ασκή-
θηκε µια κριτική για τις γρήγορες προσαρµογές και συµπληρώ-
σεις, έχω να πω ότι πάντοτε τα νοµοσχέδια εκείνα τα οποία
αφορούν στη λειτουργικότητα, στην οργάνωση και στην αποτε-
λεσµατικότητα του συστήµατος εµφανίζουν στην πράξη κάποια
κενά τα οποία άµεσα η Κυβέρνηση έσπευσε να συµπληρώσει και
να διορθώσει για να έχουµε ακόµα καλύτερες επιδόσεις. 

Σε αυτή τη δέσµη των άρθρων ουσιαστικά αναβαθµίζεται η Δι-
πλωµατική Ακαδηµία προβλέπεται στο άρθρο 11 εξουσιοδοτη-
µένη ρύθµιση για την δοκιµασία προαγωγής στελεχώνεται το
γραφείο του υπεύθυνου προστασίας δεδοµένων, ορίζεται ο πρό-
εδρος του τεχνικού συµβουλίου, ορίζεται η διαδικασία διορισµού
και παύσης επιτίµων προξένων. Ουσιαστικά ρυθµίζονται ζητή-
µατα απόσπασης υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών για
συνυπηρέτηση. Δίδεται µία εξουσιοδότηση διάταξη για τη διαδι-
κασία αξιολόγησης. Γίνεται αναφορά στις προαγωγές των γραµ-
µατέων επικοινωνίας Α. Γίνεται αναφορά στο άρθρο 19 για τους
συµβασιούχους αορίστου χρόνου αρχών εξωτερικής υπηρεσίας.
Καθορίζεται η αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής και η µηνιαία
αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής του προϊστάµενου πρέσβη
της Πρεσβείας στην Ουκρανία, διότι εκεί ακριβώς µετά τον πό-
λεµο έχουν δηµιουργηθεί νέα δεδοµένα που πρέπει να ληφθούν
αυτονοήτως υπ’ όψιν. 

Τέλος, τα άρθρα 22 και 23 ρυθµίζονται θέµατα προξενικών
αρχών, ενώ το άρθρο 24 αφορά στην ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του νόµου. 

Θεωρούµε, µετά από αυτά τα επιχειρήµατα που σας ανέλυσα,
ότι είναι µια θετική νοµοθετική παρέµβαση η οποία συνιστά και
µεταρρύθµιση, όχι απλά εναρµονιστεί στο ευρωπαϊκό περιβάλ-
λον, αλλά και ουσιαστική µεταρρύθµιση για την ασφάλεια και την
προστασία του ενιαίου εσωτερικού χώρου Σένγκεν. Γι’ αυτό ψη-
φίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου. 

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα, προκειµένου τον λόγο να
πάρει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάν-
νης Αµανατίδης. 

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα χρειαστώ όλον τον χρόνο, γιατί δεν θα πω όλες τις δια-

τάξεις µε ανάλυση, οι οποίες ουσιαστικά είναι αυτές που αναφέ-
ρονται στον κανονισµό 1240 του 2018 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της Ευρώπης και ουσιαστικά
είναι κανονισµός υποχρεωτικός για τη χώρα µας. 

Άρα, λοιπόν, δύο λόγια µόνο για το ETIAS. Τι είναι; Είναι εκείνο
το ευρωπαϊκό σύστηµα πληροφοριών και αδειοδότησης ταξι-
διού. Κάθε κράτος-µέλος θα πρέπει να συστήσει Εθνική Μονάδα
ETIAS, η οποία θα είναι κατά κύριο λόγο υπεύθυνη για την εξέ-
ταση αιτήσεων και τη λήψη αποφάσεων σχετικά µε την έκδοση
ή όχι, την ακύρωση ή την ανάκληση αδειών ταξιδιού. 

Από τα είκοσι τρία άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο
χωρίζεται σε δύο µέρη, αυτό που αφορά το ETIAS είναι τα εννέα
άρθρα και τα υπόλοιπα αφορούν άλλες διατάξεις του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών. Όσο αφορά το ETIAS, λοιπόν, περί σύστασης
και αρµοδιότητας εθνικής µονάδας, θεωρούµε ότι αυτή θα
έπρεπε να γίνει σε επίπεδο διεύθυνσης και όχι τµήµατος, παρά
τα όσα άκουσα από τον Υπουργό σε σχέση µε τη διάσπαση της
Γ4 ή ότι θα υπάρχει διαρχία κ.λπ.. Εν πάση περιπτώσει, εµείς
έχουµε αυτή την εκτίµηση, ότι θα πρέπει να είναι σε επίπεδο δι-
εύθυνσης.

Όσον αφορά τώρα, όµως, τα ζητήµατα των άλλων διατάξεων,
που νοµίζω υποβαθµίζονται και µε τον τίτλο, κατ’ αρχάς και ο
Υπουργός και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας ουσιαστικά δικαιο-

λόγησε τις διατάξεις αυτές ως διατάξεις απαραίτητες. Μάλιστα,
είπε ότι είναι άµεση διόρθωση της εφαρµογής του ν.4781/2021.
Δεν θα το έλεγα και «άµεση» µετά από δύο χρόνια περίπου αυτό,
αλλά, εν πάση περιπτώσει, το προσπερνάµε. Ουσιαστικά πρόκει-
ται για διατάξεις οι οποίες είναι ήσσονος, κατά την άποψή µας,
σηµασίας. Είναι νοµοτεχνικές κυρίως αλλαγές. Δηλαδή, αυτά
που βλέπετε για τη Διπλωµατική Ακαδηµία και τα άλλα, θα δείτε
ότι οι διορθώσεις είναι σε επιµέρους λέξεις ή από τους επίτιµους
προξένους κ.λπ.. Είναι ουσιαστικά νοµοτεχνικές αλλαγές, οι
οποίες θα έπρεπε να είχαν γίνει αρκετά πιο µπροστά. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση θα έπρεπε στα περίπου
δύο χρόνια εφαρµογής του ν.4781 να δει µε διάλογο µε τις ενώ-
σεις των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών τις καίριες αλ-
λαγές εκείνες, οι οποίες θα έπρεπε να γίνουν, έτσι ώστε να
αντιµετωπιστούν, πέρα από αυτά εδώ, τα σοβαρά προβλήµατα
του ΥΠΕΞ. Αυτή τη στιγµή σοβαρότατο πρόβληµα είναι η υπο-
στελέχωση όλων των υπηρεσιών του ΥΠΕΞ.

Και εδώ θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, αν µπορείτε
να τοποθετηθείτε, αν ετοιµάζετε όντως προεδρικό διάταγµα,
σύµφωνα µε το οποίο τα γραφεία των ΟΕΥ θα µειωθούν. Είναι
ερώτηση συγκεκριµένη: Θα υπάρξει προεδρικό διάταγµα µε µεί-
ωση των θέσεων των ΟΕΥ σε µια περίοδο που υποτίθεται ότι
χρειάζονται, έτσι ώστε να έρθουν και επενδύσεις και να γίνει ανά-
πτυξη των οικονοµικών σχέσεων και των οικονοµικών δραστηριο-
τήτων της χώρας. Είναι ερώτηση συγκεκριµένη. 

Δεύτερον, η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και τα νοσήλια
των υπηρεσιών του εξωτερικού είναι σε πλήρη αδράνεια εδώ και
δύο χρόνια. Ουσιαστικά έχουν καλυφθεί πλήρως µε συµβάσεις
δύο χώρες, οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Αυστραλία. Είναι σωστό
αυτό που κάνατε για την αλλαγή της λέξης από χώρα σε πόλη
και θα τοποθετηθούµε και για τα άρθρα. Ωστόσο, οι υπόλοιπες
χώρες και, µάλιστα, εκείνες που έχουν ειδικές συνθήκες είναι τε-
λείως ακάλυπτες. Και εδώ υπάρχει ένα SOS από τους υπαλλή-
λους του Υπουργείου Εξωτερικών που βρίσκονται στις αρχές του
εξωτερικού. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι το ζήτηµα των οικοσκευών, το οποίο θα
πρέπει να λυθεί, γιατί δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η χιλιοµετρική
απόσταση. Υπάρχει η περικοπή του 20% και, βέβαια, η υποχρη-
µατοδότηση.

Θα τα πούµε και στον προϋπολογισµό, κύριε Υπουργέ. Δεν
βρισκόµαστε σε µνηµόνια, δεν βρισκόµαστε σε επιτροπεία,
έχουµε βγει και από την εποπτεία και το Υπουργείο Εξωτερικών,
αν θέλουµε µέσα σε αυτόν τον πολύπλοκο κόσµο, τον πολυπο-
λικό κόσµο να προωθήσουµε τα συµφέροντα της χώρας µας, θα
πρέπει να ενισχυθεί. Δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται σαν ο φτω-
χός συγγενής του προϋπολογισµού. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι αυτό που χρειάζεται το
ΥΠΕΞ είναι ένα ΥΠΕΞ που να βλέπει στο µέλλον, να προωθεί τις
διεθνείς σχέσεις της χώρας και τις προτεραιότητες της εξωτερι-
κής µας πολιτικής στο σύγχρονο, απαιτητικό και ορισµένες
φορές δυσχερές περιβάλλον και στις προκλήσεις της παγκοσµιο-
ποίησης, να αναδεικνύεται και να είναι σύγχρονο, επιτελικό και
αποτελεσµατικό απέναντι στην πολυπλοκότητα της ψηφιακής
εποχής, στην τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση, στις µεγάλες
ενεργειακές µεταβάσεις και στην αύξηση των παγκόσµιων εµπο-
ρικών συναλλαγών, στις δυνατότητες συµµετοχής της Ελλάδας
στις παγκόσµιες πολιτικές, που αφορούν στην κλιµατική κρίση,
στη δίκαιη ισόρροπη ανάπτυξη, στην καταπολέµηση της παγκό-
σµιας φτώχειας, στον διεθνή διάλογο για τον αφοπλισµό που
αποκτά εκ νέου ενδιαφέρον, στην αντιµετώπιση των µεταναστευ-
τικών και προσφυγικών ροών, στην καταπολέµηση της εµπορίας
και εκµετάλλευσης ανθρώπων και γενικότερα στην προώθηση
της παγκόσµιας ειρήνης. 

Χρειάζεται, δηλαδή, κατ’ εµάς ένας πλήρης επανασχεδιασµός
µε διαβούλευση, διαφάνεια, µε στόχο και κατεύθυνση ενός ορ-
γανισµού επικαιροποιηµένου, σύγχρονου, λιτού, µε διαλειτουρ-
γικότητα των υπηρεσιών, ικανού να ανταποκριθεί στις ανάγκες
εξυπηρέτησης των εθνικών συµφερόντων της πατρίδας µας σε
µια συνεκτική εθνική στρατηγική στην εξωτερική της πολιτική, µε
ενίσχυση υλικά και ηθικά των υπηρετούντων στο ΥΠΕΞ. 

Εδώ προκύπτουν και δύο άλλα ζητήµατα. Ένα εγγενές πρό-
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βληµα του νοµοσχεδίου είναι ότι δεν αντιµετωπίζει τα σοβαρά
προβλήµατα τα οποία υπάρχουν από την εφαρµογή του ν.4781,
τον οποίο καταψηφίσαµε και είχαµε µια άλλη φιλοσοφία για έναν
άλλο οργανισµό. 

Το δεύτερο, όµως, είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο ήρθε χωρίς
καµµία µα καµµία διαβούλευση, άσχετα µε αυτά που έλεγε ο
Υπουργός στην επιτροπή: «Μα, εγώ είχα το γραφείο µου ανοιχτό
κ.λπ.», µε καµµία από τις οργανώσεις και των διπλωµατικών
υπαλλήλων και των άλλων υπαλλήλων. Είναι χαρακτηριστικό το
υπόµνηµα της Ένωσης Διπλωµατικών Υπαλλήλων που µιλάει για
αυτά τα προβλήµατα, τα οποία δεν έχουν τεθεί ποτέ σε διαβού-
λευση, σε συζήτηση µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εξω-
τερικών. 

Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, ορισµένα άρθρα, τα οποία πρέπει
να αλλάξετε και νοµίζω έχουν δίκιο οι ΟΕΥ που ζητούν να απα-
λειφθεί το «κατά περίπτωση». Γιατί, πρώτα απ’ όλα; Γιατί εδώ την
κύρια ευθύνη την έχει το Υπουργείο Εξωτερικών. Έχει καθυστε-
ρήσει τη διαδικασία όλη αυτή των ΟΕΥ αδικαιολόγητα για την
αξιολόγησή τους και την προαγωγή τους. Την έχει καθυστερήσει
το ίδιο το Υπουργείο. Για αυτό και κάναµε και συγκεκριµένη ερώ-
τηση νοµίζω τον Αύγουστο του 2022.

Άρα ενώ έχει την ίδια ευθύνη το Υπουργείο που καθυστέρησε
σε όλα αυτά, τώρα βάζει ότι µόνο κατά την πρώτη εφαρµογή
εξαιρούνται αυτοί που είχαν τις προϋποθέσεις για να πάρουν την
προαγωγή. 

Ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ, µένουν δεκαπέντε άλλα άτοµα και
ελπίζω να το ακούσετε αυτό, να έχετε τη δυνατότητα και να µι-
λάτε και να ακούτε.

Κύριε Στυλιανίδη, αφήστε να µε ακούσει λίγο ο Υπουργός,
γιατί µπορεί να κάνει τις αλλαγές. 

Δηλαδή, στους ΟΕΥ µένουν δεκαπέντε άτοµα. Από τους πε-
νήντα οκτώ θα πάνε οι τριάντα οκτώ ή τριάντα πέντε. Να το κλεί-
σετε αυτό το θέµα. Νοµίζω ότι πρέπει να κλείσει. Πρέπει να
αναγνωρίσετε ότι την κύρια ευθύνη για τη µη ουσιαστικά προ-
αγωγή τους και µε το παλιό σύστηµα φταίει η καθυστέρηση την
οποία είχε το ίδιο το Υπουργείο. Δεν είναι κάτι ιδιαίτερο. Αναγνω-
ρίζοντάς το αυτό το ξεπερνάµε. Και θα ψηφίσουµε «ναι», εφόσον
το κάνετε µε αυτό τον τρόπο.

Για το άρθρο 4 έχουµε την αντίθεσή µας και είµαστε στο κατά.
Για τη  συνυπηρέτηση δεν ξέρω αν θα λάβετε εκεί, στο άρθρο
16, υπ’ όψιν -και θα σας ακούσουµε- την πρόταση της ΕΔΥ. Εκεί
θα σας ακούσουµε και θα τοποθετηθούµε. Είµαστε κατά εκείνου
του άρθρου που µιλάτε για τους συµβασιούχους αορίστου χρό-
νου των Αρχών Εξωτερικής Υπηρεσίας που τις κάνετε µετά ορι-
σµένου χρόνου. 

Για την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών η άποψή µας
κατατέθηκε και ελπίζω να έλθει ο Υπουργός ή ο Υφυπουργός να
την υποστηρίξει. Απ’ ότι βλέπω δεν υπάρχει κάποια αντίρρηση. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε κατά στο νοµο-
σχέδιο και στα επιµέρους άρθρα θα τοποθετηθούµε µε «ναι» και
«όχι» και σας είπα ειδικά τις αντιρρήσεις, τις οποίες έχουµε.
Όµως, η ουσία του δικού µας κατά στο νοµοσχέδιο είναι, πρώ-
τον, γιατί θεωρούµε ότι η διεύθυνση είναι ένας κανονισµός ο
οποίος θα έπρεπε να εφαρµοστεί σαν εθνικός βραχίονας. Είναι
η τοποθέτηση τµήµατος µε διεύθυνση, αλλά στις διατάξεις από
εκεί και µετά είναι ήσσονος σηµασίας. Θα έπρεπε, δηλαδή, το
Υπουργείο Εξωτερικών να φέρει µετά από διαβούλευση µε τους
εργαζόµενους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών διατά-
ξεις τέτοιες οι οποίες, πραγµατικά, να λύνουν τα προβλήµατα
του οργανισµού. Βεβαίως, η δική µας άποψη είναι ότι χρειάζεται
ένας νέος οργανισµός µε τον τρόπο µε τον οποίο σας περιέ-
γραψα και τις κατευθύνσεις.

Είναι αόρατα, λοιπόν, τα προβλήµατα. Για αυτό και η συνολική
µας τοποθέτηση απέναντι στο νοµοσχέδιο είναι κατά, γιατί πραγ-
µατικά είναι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Δεν έχουµε κανένα θέµα
να µην ψηφίσουµε αυτά τα άρθρα µε τις επιφυλάξεις τις συγκε-
κριµένες, όπως αυτό που σας είπα για τους ΟΕΥ.

Επίσης, νοµίζω ότι έχει γίνει και µια «συµβιβαστική» πρόταση
από τους εµπειρογνώµονες. Να τη δείτε. Και, βεβαίως, λείπουν
πολλά πράγµατα, τα οποία έπρεπε το Υπουργείο -δεν είναι
άµεσα εδώ και ενάµιση χρόνο, φτάνουµε προεκλογικά- ήδη από

την πρώτη χρονιά εφαρµογής να µπορούσαν να γίνουν όλες εκεί-
νες οι αλλαγές. Δεν είναι στο επίκεντρο, στο focus, στην εστίαση
της Κυβέρνησης για τη λύση των προβληµάτων. Τώρα προεκλο-
γικά ίσως κάνει και κάποια άλλα πράγµατα. Όµως, νοµίζω ότι
πλέον ο καιρός έχει παρέλθει για αυτή την Κυβέρνηση. Χρειάζε-
ται µια νέα κυβέρνηση µε ατζέντα και πολιτική, η οποία θα δηµι-
ουργήσει ένα νέο ΥΠΕΞ, έναν νέο οργανισµό, ο οποίος θα κάνει
το ΥΠΕΞ να βλέπει στο µέλλον και να ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες µιας εθνικής στρατηγικής στην εξωτερική πολιτική, η οποία,
κατά την άποψή µας, λείπει αυτή τη στιγµή. 

Με αυτά τα λόγια θα ήθελα να σας ευχαριστήσω που µε ακού-
σατε και νοµίζω ότι και ο Υπουργός θα έχει να τοποθετηθεί στις
παρατηρήσεις αυτές, έτσι ώστε, κύριε Υπουργέ, να µπορέσουµε
να πάµε θετικά και στις άλλες διατάξεις στις οποίες υπάρχουν
προβληµατισµοί και ερωτήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Το έχει τώρα -αφού τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα- ο ειδι-
κός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητήσαµε αρκετά στη Διαρκή

Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας για το παρόν σχέδιο νόµου.
Κάποιοι συνάδελφοι που είµαστε και σήµερα στην Αίθουσα ήταν
σε όλες τις συνεδριάσεις παρόντες και κάποιες κυρίες παρού-
σες. Συνεπώς, θα ακούσουν πράγµατα από εµένα που έχουν ξα-
νακούσει τις προηγούµενες µέρες και εγώ παροµοίως, αλλά
τώρα απευθυνόµαστε όλοι στην Εθνική Αντιπροσωπεία και πρέ-
πει και οι πολίτες, αλλά κυρίως η Εθνική Αντιπροσωπεία να έχουν
την απόλυτη ενηµέρωση για όσα έχουµε στο µυαλό µας. Και
ζητώ συγγνώµη αν κάποιοι συνάδελφοι ακούσουν και για τρίτη
ή τέταρτη φορά αυτά που είπα στην επιτροπή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Η επανάληψη είναι µήτηρ της µα-
θήσεως.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και αδελφή της ανοίας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξεκινώ από το ζήτηµα της προκοινο-

βουλευτικής νοµοθετικής διαδικασίας, κυρίες και κύριοι. Η προ-
κοινοβουλευτική λοιπόν νοµοθετική διαδικασία δεν τηρήθηκε,
διάλογος δεν έγινε και το σχέδιο νόµου αυτό εµπεριέχει αφ’ ενός
τις διατάξεις από το άρθρο 1 έως το άρθρο 9 που αφορούν τον
εθνικό ETIAS, την εθνική µονάδα δηλαδή που θα συντονίζεται µε
την ευρωπαϊκή -µεγάλο θέµα, σοβαρό θέµα-, αλλά και άλλες έν-
τεκα και πλέον διατάξεις, οι οποίες σχετίζονται µε εσωτερικά θέ-
µατα του Υπουργείου. Άρα εξ ορισµού για πολιτικούς και
υπηρεσιακούς λόγους το θέµα αυτό έπρεπε να έχει συζητηθεί
µε τους αρµόδιους φορείς εκτεταµένα. Η συζήτηση ήταν την τε-
λευταία στιγµή ή δεν υπήρξε και καθόλου. 

Αυτό είναι λάθος γιατί αναλαµβάνει η Διαρκής Επιτροπή Εξω-
τερικών και Άµυνας προκοινοβουλευτικά χρέη, που δεν της ται-
ριάζουν και µπορώ να το πω αυτό. Το Υπουργείο ξέρει πόσο
στέκοµαι στα θέµατα της χώρας µας αλληλέγγυος και δεν κάνω
φτηνή αντιπολίτευση. Το Υπουργείο ξέρει ότι αν πω κάτι το οποίο
είναι κριτικό, ισχύει. Και απορώ γιατί το κάνετε, δεν σεβαστήκατε
κάτι που είναι τοποθετηµένο χρόνια και το ακολουθούν όλοι,
όλες οι κυβερνήσεις. Ψωνιστήκατε; Δεν χρειάζεστε γνώµη άλλων
ανθρώπων; Λάθος, αν το πάθατε. 

Αποτέλεσµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν να έχουµε
λίγες, ελάχιστες -µια, δυο µέρες- πριν την έναρξη των συζητή-
σεων στη Διαρκή Επιτροπή και να µην έχουµε κανένα µήνυµα
από κάποιο συνδικαλιστικό φορέα που να θέλει να µας δει. Και η
πορεία ήταν αντίστροφη αυτή τη φορά. Έψαξα εγώ να δω τι λένε
οι άνθρωποι. Και επειδή όσες φορές στην πορεία µου στην πολι-
τική δεν ήµουν Υπουργός -είµαι αρµόδιος εξωτερικών του κόµ-
µατός µου-, παραξενεύτηκα για το γεγονός. Πάντα οι
συνδικαλιστικοί σύλλογοι του Υπουργείου -εντός εισαγωγικών-
«ενοχλούν», δηλαδή παίρνουν πρώτοι τηλέφωνο και ζητούν συ-
ναντήσεις. Τώρα αιφνιδιάστηκαν από τα τηλέφωνα των συνερ-
γατών και οι περισσότεροι εκφράστηκαν, το πρώτον, στη Διαρκή
Επιτροπή. 

3070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Επειδή θέλω να είµαι δίκαιος, είχαµε τρεις παρεµβάσεις στη
Διαρκή Επιτροπή, οι διπλωµάτες, οι οικονοµικοί σύµβουλοι και
ακόλουθοι και οι εµπειρογνώµονες, και είχαµε και µια εκτεταµένη
γραπτή ενηµέρωσή µας από τους ακόλουθους, όπως λέγαµε
παλιά, Τύπου. Άρα τέσσερις σύλλογοι έλαβαν µέρος. Οι υπόλοι-
ποι δεν ήρθαν, δεν συµµετείχαν στη συζήτηση. Δεν είναι ωραία
πράγµατα αυτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Βρούτση, µήπως µπορείτε να µην ψιθυρίζετε µε τον

κύριο Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να µη µι-

λάτε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και ερχόµαστε, λοιπόν, στη Διαρκή

Επιτροπή. Η συζήτηση έγινε µε τον τρόπο που σας είπα εκεί,
ήταν σε βάθος και οφείλω να πω -για να είµαι δίκαιος- ότι οι σύλ-
λογοι που συµµετείχαν στη συζήτηση ήταν θετικοί για τις διατά-
ξεις του σχεδίου νόµου, εκτός από δύο ή τρεις περιπτώσεις, για
τις οποίες πήραµε και εµείς ως κόµµα θέση και θα κάνω συγκε-
κριµένη αναφορά σε λίγο. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο βασικό θέµα του σχεδίου νόµου: ο
εθνικός ETIAS, αυτή η µονάδα που θα παρακολουθεί, θα διεκπε-
ραιώνει και θα συνεργάζεται µε την ευρωπαϊκή για τους πολίτες
χωρών που δεν έχουν ανάγκη να πάρουν βίζα. Είναι εξήντα
χώρες αυτές, εκατοµµύρια άνθρωποι, οι οποίοι ζητούν να µπουν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ελλάδα και ενηµερώνουν, πλη-
ρώνοντας 7 ευρώ, τον εθνικό ETIAS και αυτοµάτως τον ευρω-
παϊκό. 

Κατά τη στατιστική και την εµπειρία, σε 95% των περιπτώσεων
η απάντηση είναι αµέσως άµεση, γρήγορη δηλαδή, αστραπιαία
και είναι θετική. Στο 5% των υπόλοιπων περιπτώσεων δεν είναι
έτσι τα πράγµατα. Διότι όταν ο Λοβέρδος, ο χ, ο ψ έχει κάποιο
θέµα, τότε ζητούνται πρόσθετα στοιχεία και αν τα στοιχεία αυτά
δεν είναι ικανοποιητικά, ενδεχοµένως να υπάρχει και άρνηση. 

Αντιλαµβάνεστε ότι σε εποχές παράτυπης, παράνοµης µετα-
νάστευσης, προσφυγικών ροών, αλλά και τροµοκρατίας αυτή η
υπηρεσία είναι πάρα πολύ χρήσιµη. Υπάρχει ευρωπαϊκός κανο-
νισµός για όλα αυτά. Η Ελλάδα δεν ενσωµατώνει, εφαρµόζει.
Έχει διαφορά. Δεν είναι οδηγία, είναι κανονισµός. Άρα δεν µπο-
ρείς εδώ να έχεις αντίρρηση επί της αρχής. Δεν µπορεί να κατα-
ψηφίσεις αυτή τη µονάδα. 

Όµως, επειδή έχω την εµπειρία του Υπουργείου, υπογράµµισα
το πόσο σοβαρό είναι το θέµα των υπηρεσιακών παραγόντων
που θα στελεχώσουν αυτή τη µονάδα. Μπορεί να είναι σε βάρος
µας τελικά, αν δεν προσεχθεί η ιστορία του ETIAS. 

Η κ. Γαϊτάνη, εκ µέρους των εµπειρογνωµόνων που πήρε τον
λόγο και το υπογράµµισε αυτό, έχει απόλυτο δίκιο και αυτό είναι
επιχείρηµά µου. Και είναι επιχείρηµά µου, κύριε Βαρβιτσιώτη,
γιατί µιλώ µετά λόγου γνώσεως. Θυµάµαι όταν µετέφερα ως
Υφυπουργός του Κώστα Σηµίτη τη σχετική αρµοδιότητα της οι-
κονοµικής διπλωµατίας από το Υπουργείο Οικονοµικών στο
Υπουργείο Εξωτερικών, όλοι οι διπλωµάτες και ο Υπουργός σας
µετά, ο κ. Μολυβιάτης, δήλωναν ενθουσιασµό. Μάλιστα, ο κ. Μο-
λυβιάτης, όταν του παραδίδαµε το Υπουργείο, έλεγε ότι ο κάθε
πρέσβης πρέπει να είναι ένας διεκπεραιωτής των ελληνικών οι-
κονοµικών συµφερόντων. Άλλο να το λες και άλλο να γίνεται. 

Οι αγκυλώσεις του παρελθόντος κράτησαν χρόνια. Όταν πα-
ρουσίαζα στη Βουλή εκείνο το σχέδιο νόµου, µου έλεγε ο αγα-
πηµένος και αείµνηστος Καψής, πρώην Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών και Υφυπουργός, ότι θα πάµε φυλακή όσοι προϊστά-
µεθα αυτών των υπηρεσιών, διότι δεν έχει καµµία δουλειά η δι-
πλωµατία µε την οικονοµία. Από εδώ µας τα έλεγε. 

Αυτό όχι µε αυτή την εκδοχή, τη βάρβαρη, αλλά ως απροθυµία
να ασχολούµαστε µε θέµατα πέραν του Κυπριακού και των της
Τουρκίας, κρατάει σχεδόν ακόµη. Σχεδόν κρατάει ακόµη. Ξεπερ-
νιέται βέβαια, ενσωµατώθηκαν οι υπηρεσίες των οικονοµικών
συµβούλων και των διπλωµατών και σε πολλές πρεσβείες που
έχω συναντήσει τώρα στις διεθνείς αποστολές που συµµετέχω,
βλέπω την ώσµωση, αλλά πέρασαν είκοσι χρόνια. 

Λέει ο κ. Στυλιανίδης -τον καταλαβαίνω, κατά το 50%- ότι επι-
τέλους το Υπουργείο Εξωτερικών θα είναι ο συντονιστής µιας
τόσο σοβαρής αρµοδιότητας. Αυτό είναι που φοβάµαι. Αυτό που

επαινείτε -κατά το 50%, σωστά- ένας φορέας, όχι µπλέξιµο, αυτό
είναι που φοβάµαι. Θα είναι η στελέχωση από ανθρώπους, οι
οποίοι ξέρουν τι ακριβώς πρέπει να κάνουν;

Και έλεγα πως σε ό,τι αφορά τον κυβερνοπόλεµο -γιατί αυτός
είναι κυβερνοχώρος πια- και τις κυβερνοεπιθέσεις, οι παράγον-
τες επιτυχίας δεν είναι πάρα πολλοί. Πέντε είναι. Ένας από αυ-
τούς τους παράγοντες επιτυχίας, για να αντιµετωπίζεις την
κυβερνοεπίθεση, είναι το προσωπικό που πρέπει να είναι αφ’
ενός µορφωµένο και αφ’ ετέρου να δύναται να εξοικειώνεται
διαρκώς µε τις νέες τεχνολογίες. 

Για να καταλάβουµε γιατί συζητάµε, θα χρησιµοποιήσω τα
λόγια ενός αντιπάλου. Ο αρχηγός του γενικού επιτελείου των
ενόπλων δυνάµεων της Ρωσίας τώρα προ ολίγου καιρού δήλωνε
ότι αν κρίνει κανείς την κρισιµότητα των όπλων, τέσσερα βάζεις
για τα όπλα των κυβερνοεπιθέσεων και ένα για τα κανόνια, γιατί
µπορεί το σύστηµα να στο ακυρώσει ένας χάκερ τελείως, να στο
κλέψει, να µην µπορείς να απαντήσεις, αν δεν µπορείς να αµυν-
θείς.

Υπάρχει ένα εθνικό σχέδιο, µια εθνική στρατηγική από το
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής για τις κυβερνοεπιθέσεις, για τον
κυβερνοχώρο, αλλά και από κάθε µονάδα από κάτω, από την
Υπηρεσία Δίωξης Οργανωµένου Εγκλήµατος, τη σχετική διεύ-
θυνση του Υπουργείου Άµυνας και όποιο άλλο Υπουργείο έχει.
Τώρα θα αποκτήσει το Υπουργείο Εξωτερικών.

Αυτό, λοιπόν, το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό, η οργάνωση
της άµυνάς µας. Θα είναι το προσωπικό αυτό; Ένας παράγοντας
επιτυχίας -ξαναλέω- είναι το προσωπικό. Αυτά που λέω είναι διε-
θνώς αναγνωρισµένα, δεν είναι ιδέες µου. Αν διαβάσετε το
εθνικό σχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, θα τα
δείτε αυτά, δεν είναι της πλάκας αυτά τα θέµατα. Έχεις έναν
στρατό δοµηµένο στην ψηφιακή τεχνολογία και σου την ακυρώ-
νουν. Έχεις τα καλύτερα ραντάρ και δεν δουλεύουν. Θα έχεις
µια υπηρεσία ελέγχου σε δευτερόλεπτα των προβληµάτων, που
έχει µια αίτηση εισόδου στη χώρα -επαναλαµβάνω, από κράτος
που δεν εκδίδει βίζες, δεν είναι υποχρεωµένο και αυτά είναι
εξήντα κράτη- και πρέπει να έχεις οργανωµένη την απάντησή
σου για τη διεκπεραίωση και την άµυνα.

Άρα, λοιπόν, εδώ τα θέµατα είναι πολύ σοβαρά και στις πλάτες
σας, κύριε Υπουργέ, πέφτει πολύ µεγάλο βάρος, πάρα πολύ µε-
γάλο βάρος. Εύχοµαι να το πάτε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο,
γιατί εγώ πιστεύω ότι είναι λάθος να καταψηφίσει κανείς µια µο-
νάδα, που πρέπει η Ελλάδα να την έχει, γιατί είναι µια απόφαση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε κανονισµό αποτυπωµένη και τι θα
πει η Ελλάδα; «Δεν το κάνω»; Δηλαδή, ένα κόµµα που λέει «όχι»
τι θα έκανε, αν ήταν κυβέρνηση; Δεν θα το έκανε; Να είµαστε πιο
κοντά στην πραγµατικότητα, χωρίς να επικρίνω κανενός συνα-
δέλφου την πολιτική τοποθέτηση.

Τώρα πάµε στα υπόλοιπα θέµατα.
Ήµουν, κύριε Βαρβιτσιώτη, πριν από λίγο στην Επιτροπή Εξω-

τερικών, όπου ο νέος πρέσβης, ο κ. Παπανικολάου, που πηγαίνει
στο Κάιρο θα αναλάβει τα καθήκοντά του σε λίγες µέρες και πα-
ρουσίασε, άκουσε τη Βουλή και είπε και πέντε πράγµατα, λέει
και πέντε πράγµατα. Εγώ διάλεξα να του πω αυτό που συζητή-
σαµε στη Διαρκή Επιτροπή µε δική µου πρωτοβουλία, αλλά από
τις πιο ενδιαφέρουσες παρεµβάσεις έκανε ο κ. Βούτσης, ο
πρώην Πρόεδρος της Βουλής και άκουσα και τι είπατε και εσείς
µετά και θέλω να τα επαναλάβετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Σε περιοδείες µου πέρυσι σε πολλούς νοµούς της χώρας µού
παραπονούντο οι σύνδεσµοι, οι συνεταιρισµοί ότι δεν έχουν
αγροτικά χέρια να µαζέψουν τον καρπό στην Αργολίδα, τα ρο-
δάκινα στην Ηµαθία και ούτω καθεξής, γιατί από τους ελέγχους
που γίνονταν σε ό,τι αφορά τα θέµατα της νόµιµης εργασίας που
παρέχουν οι ξένοι προέκυψε φόβος, από αυτό τον έλεγχο προ-
έκυπτε φόβος, έφευγαν οι άνθρωποι, πήγαιναν προς την Ιταλία,
όπου τα µεροκάµατα είναι καλύτερα.

Συνάψατε, λοιπόν, µια συµφωνία µε την Αίγυπτο για πέντε χι-
λιάδες εργαζοµένους Αιγυπτίους στη γη, που θα είναι εδώ νόµι-
µοι µετανάστες, ούτε παράνοµοι ούτε παράτυποι. Θα έρχονται
για εννιά µήνες µε πλήρη ασφαλιστικά δικαιώµατα. Αυτό είναι
καλό. Και εγώ ζήτησα ενηµέρωση από εσάς. Παρενέβη, όµως, ο
κ. Βούτσης και είπε ότι διακρίνονται αντιφάσεις ανάµεσα στην
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κυβερνητική πολιτική και υπογράµµισε πολιτικές του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Απαντήσατε πως «όχι». Αυτή η συζήτηση
ήταν πολύ ενδιαφέρουσα και εµείς που ασχολούµαστε µε το
Υπουργείο Εξωτερικών δεν είµαστε και συνηθισµένοι. Η κίνηση
ήταν πολύ καλή, υπογράψατε εσείς, αλλά οι παρατηρήσεις του
κ. Βούτση επίσης ήταν καλές και θέλω η Εθνική Αντιπροσωπεία
σήµερα ακούγοντάς σας να καταλάβει πώς ακριβώς το έχετε
σκεφτεί. Υπογραµµίζω ότι επαινούµε µία ροή νοµίµων µετανα-
στών, που καλύπτουν κενά και που δεν παραµερίζουν τα ελλη-
νικά εργατικά χέρια που θέλουν να βρουν δουλειά και δεν
βρίσκουν, επειδή τους την κλέβουν κάποιοι ξένοι. Εδώ δεν έχουν
οι παραγωγοί αγροτικά χέρια να δουλέψουν και η συµφωνία
αυτή θα καλύψει ένα µέρος. Πρέπει να πολλαπλασιαστούν οι
προσπάθειες και µε άλλες χώρες, από τις οποίες φεύγουν άν-
θρωποι να δουλέψουν στην Ευρώπη και στην Ελλάδα.

Δύο παρατηρήσεις έχω να κάνω ακόµα, µε τη δική σας άδεια,
κύριε Πρόεδρε και κλείνω.

Οι φορείς συµφώνησαν µε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου.
Αποφεύγω να γίνοµαι συνδικαλιστής των συνδικαλιστών. Ακούω,
αλέθω και θα πάρω θέση εκεί που συµφωνώ. Δεν είµαι στη Βουλή
για να µεταφέρω τα αιτήµατά τους. Τα µεταφέρουν οι ίδιοι κα-
λύτερα από µένα. Ο συνδικαλιστής των συνδικαλιστών δεν µου
είναι προσφιλής κοινοβουλευτική προσπάθεια και την αντιπαθώ,
µπορώ να πω, γιατί τη θεωρώ πονηρή. Λέω, όµως, ότι σου λένε
οι νοµικοί σύµβουλοι του Υπουργείου «στη συνυπηρέτηση γιατί
δεν µε αφήνεις απ’ έξω και µου προκαλείς µια σειρά από προ-
βλήµατα; Επειδή είµαι µε έµµισθη εντολή στο Υπουργείο και δεν
είµαι υπάλληλος του Υπουργείου;». «Ναι». Είναι απάντηση αυτό;
Είναι απάντηση η οποία στηρίζεται σε νοµικές αµφιβολίες;
«Λάθος», είπα στην επιτροπή. Όταν ο νόµος ρυθµίζει για µία συγ-
κεκριµένη κατηγορία ανθρώπων που παρέχουν υπηρεσίες στο
δηµόσιο το άλφα, το βήτα, ή το γάµα, δεν γενικεύει για να ρυθ-
µίσει το επαγγελµατικό και εργασιακό τους καθεστώς, ρυθµίζει
ένα θέµα. Είναι απαράδεκτο να σας λένε κάποιοι ότι επειδή
έχουν σύµβαση έµµισθης εντολής δεν µπορούν να παρακολου-
θήσουν τη συνυπηρέτηση έτσι όπως την παρακολουθούν όλοι οι
άλλοι που εργάζονται στο Υπουργείο Εξωτερικών. Φεύγει ο σύ-
ζυγος ή η σύζυγος και πάει -ξέρω και εγώ- στα Τίρανα. Να µην
έχει και αυτός τη δυνατότητα να πάει εκεί, αφού για όλους δεν
προβλέπεται άλλος µισθός, διπλός, τριπλός; Ο ίδιος µισθός είναι,
άρα, δεν συνεπάγεται οικονοµικό βάρος, αλλά βοήθεια σε µια οι-
κογένεια συνεπάγεται.

Είπατε ότι θα το σκεφτείτε και ότι έχετε θετική προδιάθεση και
θα µας λέγατε σήµερα στην Ολοµέλεια εάν τελικά υιοθετείτε την
παρέµβαση αυτή. Εάν δεν το κάνετε, εµείς δεν θα ψηφίσουµε το
άρθρο 16.

Το ίδιο επίσης ισχύει και για το άρθρο 11, για το οποίο σας
έχουν πει οι φορείς να αποφύγετε την πρώτη εφαρµογή, όπως την
έχετε ορίσει. Άκουσα την απάντησή σας, ότι δεν µπορούµε στο
διηνεκές να αναβάλουµε. Γιατί δεν µπορείς να αναβάλεις για µία
φορά; Αφού πρόκειται για ανθρώπους που είχαν όλα τα προσόντα
για µια εξέλιξη και δεν εξελίχθηκαν επειδή µεσολάβησε η διάταξή
σας για τις εξετάσεις, την εκτίµηση της προόδου του εργαζοµέ-
νου. Σας το λένε για τη µία και πρώτη φορά και νοµίζω ότι πρέπει
να το δεχτείτε. Δεν ισχύει, δηλαδή, η απάντησή σας, διότι δεν είναι
αναβολή. Είναι µη εφαρµογή για µία περίπτωση. Ούτε το άρθρο
11 θα ψηφίσουµε, παρ’ ότι συµφωνούµε -και συµφωνούν και οι
φορείς δηλαδή, ότι είναι αναγκαίο- αλλά είναι αδικαιολόγητο να
µην υιοθετείτε κάτι που δεν είναι συντεχνιακό, είναι λογικό και
όποιος σέβεται τη λογική τελικά κερδισµένος είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λοβέρδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Αναξαγόρειο Γενικό Λύκειο Νέας Ερυθραίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το βασικό στοιχείο του σηµερινού νοµοσχεδίου, κυρίες και κύ-

ριοι του Υπουργείου Εξωτερικών, το στοιχείο εκείνο το οποίο κα-
θορίζει εν τέλει και τον αντιδραστικό και τον αντιλαϊκό του
χαρακτήρα είναι, βέβαια, οι διατάξεις του για την οργάνωση και
λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS.

Πρόκειται για τα πρώτα εννέα άρθρα από τα συνολικά είκοσι
τρία που έχει το νοµοσχέδιο µε τα οποία ενσωµατώνεται στο δί-
καιο της χώρας µας ο Κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
2018/1240 που έχει την ονοµασία «Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληρο-
φοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού - ETIAS». Έτσι, µε τα άρθρα
αυτά έχουµε τη δηµιουργία και λειτουργία στη χώρα µας και της
ελληνικής βάσης αυτού του ευρωπαϊκού συστήµατος πληροφο-
ριών και αδειοδότησης ταξιδιού, του ETIAS δηλαδή, το οποίο συ-
στάθηκε, όπως είπαµε, το 2018. 

Πρόκειται, βέβαια, για έναν κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ο οποίος καθιερώνει και θεσµοθετεί ένα ακόµη σύστηµα πα-
ρακολούθησης και ηλεκτρονικού φακελώµατος για τους
υπηκόους τρίτων χωρών οι οποίοι θέλουν να ταξιδέψουν σε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι οποίοι δεν έχουν υποχρέ-
ωση έκδοσης βίζας, καθώς µε το σύστηµα ETIAS θα συγκεντρώ-
νονται τα προσωπικά δεδοµένα υπηκόων τρίτων χωρών που
θέλουν να ταξιδέψουν, όπως είπαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
δεν έχουν υποχρέωση έκδοσης βίζας, προκειµένου να εκδίδεται
ή να µην εκδίδεται άδεια ταξιδιού σε αυτούς. Όµως, ακόµη κι αν
εξασφαλίσουν άδεια, ακόµα κι αν υπάρξει άδεια, η στρατιωτικοα-
στυνοµική συνοριοφυλακή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η γνωστή
και αµαρτωλή FRONTEX, µπορεί τελικά, έχει τη δυνατότητα να
τους αρνηθεί την είσοδο. 

Με το σύστηµα ETIAS δηµιουργείται µία νέα κεντρική βάση δε-
δοµένων, η οποία θα συνδέεται φυσικά µε όλες τις βάσεις του
ηλεκτρονικού φακελώµατος που διαθέτει σήµερα η Ευρωπαϊκή
Ένωση. Συγκεκριµένα, διασυνδέεται µε τη Eurodac, τη βάση δε-
δοµένων δακτυλικών αποτυπωµάτων, τις βάσεις VIS, SIS II, τη
βάση δεδοµένων της EUROPOL, ακόµα και της ΙNTERPOL, το
σύστηµα ποινικού µητρώου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και
µε το σύστηµα εισόδου και εξόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
βάση ETIAS χρησιµοποιείται φυσικά και από τη συνοριοφυλακή
- ακτοφυλακή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη FRONTEX και τη EU-
ROPOL και γενικά από όλους, µα όλους τους κεντρικούς κατα-
σταλτικούς µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και από
αυτούς των κρατών-µελών της. 

Τώρα έρχεται εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ -το επανέλαβε και σήµερα- και
λέει «όχι» επί της αρχής αυτού του νοµοσχεδίου για το σύστηµα
ETIAS…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν είναι µόνο αυτό. Είναι κι άλλα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …ξεχνώντας ότι ο κανονισµός γι’ αυτό το

σύστηµα παρακολούθησης και ηλεκτρονικού φακελώµατος εκ-
δόθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση τον Σεπτέµβριο του 2018,
όταν στη χώρα µας κυβέρνηση ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος προφα-
νώς και συµφώνησε τότε µε αυτόν τον κανονισµό σε όλα τα επί-
πεδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Βέβαια, η επιχειρηµατολογία του -αυτή που ακούστηκε κυρίως
στις επιτροπές, γιατί σήµερα απέφυγε να µιλήσει για το ETIAS-
για το ότι η ελληνική µονάδα ETIAS ιδρύεται ως τµήµα και όχι ως
διεύθυνση, όπως θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί βέβαια να µην αντέχει
να κρατήσει αυτό το «όχι» του -και εννοείται ότι δεν αντέχει-,
αλλά τελικά αποδεικνύει και σε ένα ακόµη ζήτηµα εδώ µε το σύ-
στηµα ETIAS ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επί της ουσίας συµφωνεί µε αυτό και
διαφωνεί µονάχα µε τον τρόπο που αυτό εφαρµόζεται στη χώρα
µας. 

Τώρα τα προσχήµατα για τέτοιου είδους συστήµατα και µηχα-
νισµούς παρακολούθησης και ηλεκτρονικού φακελώµατος, όπως
είναι το ETIAS, είναι γνωστά και πολυµεταχειρισµένα: τροµοκρα-
τία, κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία και άλλα, ανάλογα πάντα µε
τις γεωπολιτικές επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες αλ-

3072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λάζουν, δεν παραµένουν ίδιες, και των κρατών-µελών µέσα σε
αυτό το πλέγµα των διαρκώς οξυνόµενων ιµπεριαλιστικών αντα-
γωνισµών. 

Δείτε, για παράδειγµα, τι γράφεται στην αιτιολογική έκθεση
του σηµερινού νοµοσχεδίου ως προς τους βραχυπρόθεσµους
στόχους του νοµοσχεδίου. Αναφέρεται ότι εξυπηρετείται η
ανάγκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να ενισχύσει και να βελτιώσει
την αρχιτεκτονική των δεδοµένων -των προσωπικών δεδοµένων
εννοείται και βέβαια εδώ η κοµψότητα των εκφράσεων είναι βα-
σική ειδικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης- και την ανταλλαγή
πληροφοριών στον τοµέα της διαχείρισης των συνόρων, της επι-
βολής του νόµου και της καταπολέµησης της τροµοκρατίας των
συνόρων, των «έξυπνων συνόρων», των smart border. Πρόκειται
για µία έννοια η οποία ως γνωστόν -για την τροµοκρατία µιλώ-
για την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι κυριολεκτικά λάστιχο, καθώς
µέσα σε αυτήν µπορούν να συµπεριληφθούν και συµπεριλαµβά-
νονται τα πάντα ως δυνητική τροµοκρατία. Και από εδώ ακριβώς
βεβαίως απορρέουν και οι κίνδυνοι για τα πιο βασικά από τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα.

Ως προς τους µακροπρόθεσµους στόχους της ETIAS, αναφέ-
ρεται στην αιτιολογική έκθεση η αύξηση του επιπέδου ασφά-
λειας και πρόληψης της παράνοµης µετανάστευσης. Φυσικά εδώ
πρόκειται για µια επίσηµη οµολογία ότι η µετανάστευση αποτελεί
έναν από τους κεντρικούς λόγους ύπαρξης αυτού του κανονι-
σµού, καθώς και των γνωστών περί βελτίωσης της προστασίας
της δηµόσιας υγείας -κάτι επίσης πολύ βολικό που το επικαλείται
συχνά, πυκνά η Ευρωπαϊκή Ένωση-, καθώς και της ενίσχυσης
της αποτελεσµατικότητας των συνοριακών ελέγχων και το ότι µε
την ETIAS θα βελτιωθεί η ασφάλεια στο επίπεδο της προστασίας
των εξωτερικών συνόρων. Όµως, αυτού του κανονισµού αναµέ-
νονται και θα είναι βαρύτατες.

Πρώτα-πρώτα, µε αυτό το σύστηµα ETIAS, το οποίο ενισχύει
όλο εκείνο το δρακόντειο πραγµατικά αντιµεταναστευτικό νοµο-
θετικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αγριεύει ακόµη περισ-
σότερο η καταστολή ενάντια σε πρόσφυγες και µετανάστες.
Άρα, οι ανθρώπινες τραγωδίες στα νερά της Μεσογείου δυστυ-
χώς θα συνεχιστούν, για να µην πούµε ότι στην ουσία µε το νο-
µοσχέδιο αυτές οι τραγωδίες προαναγγέλλονται.

Δεύτερον, στην πράξη µέσα από αυτούς τους πολυδαίδαλους
µηχανισµούς, αποδυναµώνονται και εκµηδενίζονται σε πάρα πολ-
λές περιπτώσεις, οι περιπτώσεις απόδοσης πολιτικού ασύλου.
Και εδώ µιλάµε για το πολιτικό άσυλο, µιλάµε δηλαδή για κυνη-
γηµένους ανθρώπους, ενώ την ίδια στιγµή γιγαντώνονται και θω-
ρακίζονται οι φράχτες που υψώνουν στα σύνορα οι αστικές
κυβερνήσεις για να τα ανοίγουν και να τα κλείνουν ανάλογα µε
τις ανάγκες κάθε φορά των επιχειρηµατικών τους οµίλων, όταν
αυτές χρειάζονται φθηνό εργατικό δυναµικό.

Επαναλαµβάνουµε ότι ο µηχανισµός ETIAS, το σύστηµα ETIAS
αποτελεί ένα ακόµη µέσο ενίσχυσης του ηλεκτρονικού φακελώ-
µατος των λαών. Αυτόν τον µηχανισµό προωθεί και υπηρετεί το
νοµοσχέδιο δηµιουργώντας σχετική βάση στο Υπουργείο Εξω-
τερικών στη διαδικασία ενίσχυσης της αλληλοδιαπλοκής και της
διασύνδεσης των µηχανισµών καταστολής των κρατών-µελών
τόσο µεταξύ τους όσο και κεντρικά σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Πρόκειται φυσικά για ένα ακόµη εργαλείο της αντιδραστικής
νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των αστικών κυβερνή-
σεων, το οποίο έχει ως τελικό στόχο να θωρακίσει το σύστηµα
της εκµετάλλευσης -αυτός είναι ο τελικός στόχος-, την εξουσία
δηλαδή των µονοπωλίων ενισχύοντας το σκοτεινό και επικίνδυνο
νοµοθετικό πλαίσιο που δηµιουργήθηκε µε ευθύνη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης χρόνια τώρα και εξακολουθεί να δηµιουργείται µε
ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και όλων
των προηγούµενων κυβερνήσεων και το οποίο βλέπουµε να χρη-
σιµοποιείται ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια και για τις παρακο-
λουθήσεις και για τις υποκλοπές υλοποιώντας εκείνο το δόγµα
τού «όλοι είναι υπό παρακολούθηση».

Το κόµµα µας, το ΚΚΕ, έχει καταψηφίσει φυσικά το σύστηµα
παρακολούθησης ETIAS στην Ευρωβουλή, όπως άλλωστε έχει
καταψηφίσει και το σύνολο του επικίνδυνου νοµοθετικού πλαι-
σίου και στην Ευρωβουλή, αλλά και στην ελληνική Βουλή. Κατα-

ψηφίζουµε φυσικά και σήµερα αυτό το σύστηµα ETIAS και στην
ελληνική Βουλή. Όµως, δεν µένουµε µονάχα σε αυτό. Καλούµε
ταυτόχρονα την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα να αγωνι-
στούν οργανωµένα για την κατάργηση αυτού του νοµοθετικού
πλαισίου της καταστολής, του φακελώµατος και των παρακολου-
θήσεων και να δυναµώσουν την πάλη τους και να συγκρουστούν
µε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τις αντιλαϊκές πο-
λιτικές των κυβερνήσεων, εν προκειµένω της σηµερινής και κάθε
κυβέρνησης που εκφράζει τα συµφέροντα του κεφαλαίου, για να
διεκδικήσουν αποτελεσµατικά τα δικαιώµατά τους.

Για το Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου, αυτό που αφορά την τρο-
ποποίηση του Οργανισµού Λειτουργίας του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, θέλουµε να ξεκινήσουµε µε µία ερώτηση, επειδή
αναφέρεται εδώ στο άρθρο 21 ότι η µηνιαία αποζηµίωση υπηρε-
σίας αλλοδαπής σε ευρώ του προϊστάµενου πρέσβη της Πρε-
σβείας του Κιέβου στην Ουκρανία αυξάνεται κατά 20% για
ευνόητους λόγους, εξαιτίας του πολέµου. Με τον τρόπο όµως
που είναι αυτό το άρθρο διατυπωµένο δεν υπάρχει αναφορά και
για το υπόλοιπο προσωπικό της Πρεσβείας. Υπάρχει, βεβαίως, η
αναφορά στην αιτιολογική έκθεση, όπου γράφεται «κατ’ επέ-
κταση και των λοιπών υπαλλήλων», αλλά στο συγκεκριµένο
άρθρο δεν υπάρχει η παραµικρή αναφορά για τους εργαζόµε-
νους της χώρας µας στην Πρεσβεία και τα Προξενεία της Ου-
κρανίας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Αν µου επιτρέπετε, να πω µόνο σ’ αυτό γιατί είναι µία
εύστοχη παρατήρηση, ότι καλύπτεται από το γεγονός ότι όταν
αυξάνεται ο µισθός, η αποζηµίωση του επικεφαλής, κατ’ αναλο-
γία αυξάνεται και όλων των υπολοίπων. Γι’ αυτό και δεν γράφε-
ται, αλλά καλύπτονται και όλοι οι υπόλοιποι υπάλληλοι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μάλιστα. Αναφέρεται στην αιτιολογική έκ-
θεση «κατ’ επέκταση», αλλά αυτή τη λεπτοµέρεια δεν τη γνωρί-
ζαµε. Οπότε, σύµφωνοι.

Τώρα, ως προς την ουσία του δεύτερου µέρους του νοµοσχε-
δίου µε το οποίο επέρχονται ορισµένες τροποποιήσεις στον
ν.4781/2021 µε το οποίο όπως είπαµε καθορίζεται το πλαίσιο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας του Υπουργείου Εξωτερικών, έχουµε
ήδη τοποθετηθεί ως ΚΚΕ κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτού
του νόµου πέρυσι στη Βουλή. Το βασικό για µας ζήτηµα είναι ότι
το Υπουργείο Εξωτερικών διαχρονικά και µε όλες τις κυβερνή-
σεις φυσικά είναι ένας βασικός φορέας υλοποίησης της κεντρι-
κής πολιτικής, της αντιλαϊκής πολιτικής, αφού προωθεί αντικει-
µενικά τα συµφέροντα των µεγάλων οικονοµικών και επιχειρηµα-
τικών οµίλων στον διεθνή τους ανταγωνισµό και γι’ αυτόν τον
λόγο ακριβώς εµπλέκει συνεχώς όλο και πιο βαθιά τη χώρα µας
στον επικίνδυνο σχεδιασµό των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εµπλέκει τη χώρα µας σε ιµπεριαλι-
στικές επεµβάσεις και πολέµους. Ένας τέτοιος είναι βέβαια και
ο σηµερινός πόλεµος του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη Ρωσία, ένας πόλεµος που διεξά-
γεται στο έδαφος της Ουκρανίας. 

Όµως, αυτή η πολιτική βάζει σε περιπέτειες και µεγάλους κιν-
δύνους τον λαό µας και αυτό είναι πολύ βασικό. Είναι το πιο βα-
σικό κριτήριο για το κόµµα µας, για το ΚΚΕ. Φυσικά, στο ΚΚΕ
συγκεντρώνουµε την προσοχή µας στα προβλήµατα των εργα-
ζοµένων, των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών εν προ-
κειµένω, στα ζητήµατα που αφορούν τους µισθούς τους, τις
συντάξεις τους, τα εργασιακά τους δικαιώµατα και προσπα-
θούµε να συµβάλλουµε στην ικανοποίηση των αιτηµάτων τους. 

Ωστόσο, η υποστελέχωση –και αυτό πρέπει να το πούµε- της
κεντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου είναι εδώ. Για χρόνια είναι
εδώ, µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει για την εντατικοποίηση της
εργασίας των υπαλλήλων του. Βεβαίως είναι εδώ επίσης και η
υποστελέχωση των Πρεσβειών και των Προξενείων µας σε πάρα
πολλές χώρες και µάλιστα ειδικά εκεί όπου υπάρχουν πάρα πολ-
λοί απόδηµοι συµπατριώτες µας, οι οποίοι ταλαιπωρούνται
συχνά από αυτές τις ελλείψεις του προσωπικού στις ελληνικές
Πρεσβείες και τα Προξενεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγοντας λέµε, κύριε Πρόεδρε, ότι καταψηφίζουµε επί
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της αρχής το νοµοσχέδιο, όπως και όλα τα άρθρα για το σύ-
στηµα ETIAS.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Αντώνιος Μυλωνάκης. 
Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έχουµε ένα

ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών, µία ενσωµά-
τωση ουσιαστικά της οδηγίας 1240/2018, η οποία έπρεπε –εν
πολλοίς το είπαν και οι συνάδελφοι οι οποίοι µίλησαν πριν από
εµένα- να έχει τελειώσει. Έπρεπε να έχει τελειώσει το θέµα για
την οργάνωση και τη λειτουργία του ETIAS. Τι είναι το ETIAS;
Είναι ένα ευρωπαϊκό σύστηµα πληροφοριών και αδειοδότησης
ταξιδιού. Είναι ένα σύστηµα το οποίο σαν γενική κατεύθυνση
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Αυτό το είπαν όλοι. Νοµίζω ότι
και αυτοί οι οποίοι δεν ψηφίζουν αυτό το νοµοσχέδιο λένε ότι
πράγµατι χρειάζεται ένα τέτοιο σύστηµα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, για πολλοστή φορά σας λέµε ως Ελλη-
νική Λύση ότι φέρνετε νοµοσχέδια µε προχειρότητα, χωρίς δια-
βούλευση. Είναι νοµοσχέδια µε τα οποία θα έπρεπε να
ασχοληθούµε πολύ περισσότερο, διότι είναι για την ασφάλεια
της πατρίδας µας. Ξέρετε, από το 2019 –και το λέω µε πολλή πε-
ρηφάνια- όταν µπήκε στη Βουλή η Ελληνική Λύση, ο Πρόεδρος
Κυριάκος Βελόπουλος έδωσε ένα στίγµα της πολιτικής και των
πολιτικών κινήσεων που θα κάνουµε και θα ακολουθήσουµε. Εί-
παµε ότι δεν θα κάνουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση,
δεν θα κάνουµε πράγµατα τα οποία δεν αρµόζουν στο Κοινοβού-
λιο και, το κυριότερο, θα δίνουµε προτάσεις προς την Κυβέρ-
νηση, προκειµένου τα νοµοσχέδια τα οποία φέρει να πηγαίνουν
προς τη σωστή κατεύθυνση.

Κυρίως όµως, ξέρετε πολύ καλά –και το έχουµε αποδείξει
τριάµισι χρόνια- ότι σε επίπεδο Υπουργείου Εξωτερικών και Άµυ-
νας Αντιπολίτευση κάνουµε µόνο για σοβαρά θέµατα και µε
µέτρο. 

Κοιτάξτε τώρα τι έγινε χθες και είµαι πολύ στεναχωρηµένος.
Το ξέρει βέβαια και ο προεδρεύων αυτή τη στιγµή, ο κ. Μπούρας.
Χθες ήταν Πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Μι-
λούσαµε επί τέσσερις ώρες για ένα θέµα που αφορά την Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών και αυτό το παράνοµο λογισµικό το
«Predator». Τέσσερις ώρες µέσα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλάβετε την προχει-
ρότητα µε την οποία αντιµετωπίζουν τα δύο µεγάλα κόµµατα, η
Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ, τις σοβαρές υποθέσεις για την
ασφάλεια της πατρίδας µας, κύριε Υπουργέ, µιλούσαµε δυόµισι
ώρες επί της διαδικασίας! Έχουµε πει πολλές φορές –και το είπε
και στην πρώτη του οµιλία εδώ στην Ολοµέλεια ο Κυριάκος Βε-
λόπουλος- ότι την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών πρέπει να την
πλησιάζουµε µε σοβαρότητα, µε πολλή υπευθυνότητα. Εδώ τσα-
κώνεται ο ένας µε τον άλλον και κοντεύουν να πιαστούν στα
χέρια για θέµατα τα οποία είναι επουσιώδη!

Τελικά, κύριε Πρόεδρε –το είδατε και εχθές- δεν βγήκε τίποτα!
Τίποτα! Όπως ήταν προγραµµατισµένο να µη βγει τίποτα. Λες
και τα δύο κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ, παλεύουν
γι’ αυτόν τον σκοπό! Είναι απίστευτο!

Πάµε τώρα στο Εθνικό Σύστηµα, το ETIAS, το οποίο προφα-
νώς είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το είπαν όλοι αυτό, το
είπαν και οι φορείς. Αυτό όµως που έχουµε πει πολλές φορές
είναι ότι τα νοµοσχέδια, εκτός του ότι έρχονται καθυστερηµένα,
ετεροχρονισµένα, έρχονται µε πολλή προχειρότητα. Και εξηγού-
µαστε. Δεν έγινε δηµόσια διαβούλευση. Ποιος ο λόγος να µη
γνωρίζουν οι ενώσεις, διπλωµατικές και λοιπές του Υπουργείου
Εξωτερικών, τι θα φέρει το Υπουργείο για ένα εθνικό σύστηµα
πληροφοριών το οποίο χρειάζεται οπωσδήποτε για να γνωρί-
ζουµε τι συµβαίνει εντός των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και τις µετακινήσεις και τα ταξίδια πολιτών κυρίως τρίτων χωρών;
Τα υπόλοιπα άρθρα, από το άρθρο 10 µέχρι το άρθρο 23 –διότι
τα πρώτα εννέα αναφέρονται πάνω σε αυτό, κύριε Υπουργέ και
σας το είπαµε και χθες- έχουν πράγµατα τα οποία θα µπορούσαν

να είχαν λυθεί µε µία σοβαρότητα µε τους φορείς. Εδώ βλέπω
και την κ. Γαϊτάνη, η οποία είναι από τους εµπειρογνώµονες. 

Δηλαδή, όταν λέµε ότι η ψηφιακή εποχή άργησε να έρθει στην
Ελλάδα, ότι η κυβερνοασφάλεια η οποία έπρεπε χρόνια να µας
απασχολεί άρχισε τώρα να µας απασχολεί µε τον κυβερνοχώρο
ή ότι απουσιάζει η εθνική στρατηγική, έχουµε λάθος; Όχι. Λέµε
το σωστό. Προσέξτε τι είπαν οι άνθρωποι οι οποίοι είναι ειδικοί,
οι οποίοι εργάζονται πάνω σε αυτό το αντικείµενο: Δεν έχουµε
προσωπικό.

Κύριε Υπουργέ, παίρνετε στις πλάτες του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών ένα πρόβληµα το οποίο απασχολεί όλη την ελληνική κοι-
νωνία, την ασφάλεια για το ποιος µπαίνει και ποιος βγαίνει από
την πατρίδα µας, από πού έρχεται αυτός, τι ήταν πριν, τι έχει
κάνει, αν ήταν τροµοκράτης, αν ήταν έµπορος ναρκωτικών, αν
είναι οτιδήποτε. 

Επίσης, δεν πλαισιώνουµε την υπηρεσία αυτή, κύριε Υπουργέ,
µε κατάλληλο προσωπικό, µε τις απαραίτητες ειδικότητες. Μας
είπαν ξεκάθαρα οι άνθρωποι ότι «δεν έχουµε προσωπικό να
επανδρώσουµε αυτό το ETIAS». Πώς θα το επανδρώσετε; Και αν
αύριο πείτε ότι: «Ξέρετε, δεν έχω προσωπικό, δεν έχω ανθρώ-
πους οι οποίοι να δουλεύουν την τεχνητή νοηµοσύνη, δεν έχω
ανθρώπους οι οποίοι να ξέρουν πώς να χειρίζονται τις πληροφο-
ρίες, οι οποίες θα µας έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση»; Να,
λοιπόν, ένα θέµα στο οποίο αποτύχατε. Δηλαδή ως ιδέα σωστή,
η υλοποίησή της όµως πρόχειρη. Το είπαµε όλοι αυτό. 

Ένα άλλο θέµα το οποίο θα πρέπει να µας απασχολεί -γενικά
το λέω αυτό και για το θέµα και του ETIAS, αλλά και τα υπόλοιπα
θέµατα του Υπουργείου Εξωτερικών- είναι η αύξηση πόρων. Εί-
παµε ότι το µνηµόνιο τελείωσε. Εσείς δεν λέτε ότι βγήκαµε από
τη σκληρή επιτροπεία και από τη σκληρή δηµοσιονοµική προ-
σαρµογή, ότι είµαστε στην κανονικότητα; Ποια κανονικότητα; Οι
άνθρωποι δεν έχουν χρήµατα, επαίτες έχουν κάνει τους διπλω-
µατικούς υπαλλήλους και τους διπλωµάτες µας γενικότερα; Το
λένε οι ίδιοι, δεν το λέµε εµείς. Είναι πολύ χαµηλός ο προϋπολο-
γισµός. Θα το συζητήσουµε, πιστεύω, στον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εξωτερικών.

Υπάρχουν επίσης και άλλα θέµατα τα οποία θα µας απασχο-
λήσουν. Ένα θέµα που πρέπει να δούµε πάρα πολύ σοβαρά είναι
οι τοµείς δράσης σύµφωνα µε τις εισηγήσεις του Οργανισµού
Ευρωπαϊκής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής, του FRONTEX.
Είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να µας απασχολεί γιατί διασφα-
λίζει την επιχειρησιακή ικανότητα και ικανότητα πλήρους εξυπη-
ρέτησης των σκοπών του κανονισµού του ETIAS.

Αυτό το οποίο δεν έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ, είναι να κάνετε
τη στελέχωση που σας είπα προηγουµένως. Λέτε: Θα συµπλη-
ρώσω και µε αποσπασµένους ένστολους ή υπαλλήλους του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, του Υπουργείου Μετανά-
στευσης και Ασύλου, του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής. Άλλα λένε οι φορείς. Αυτοί έχουν τις κρίσιµες ειδικό-
τητες που ζήτησαν για να πλαισιώσουν το εγχείρηµα; Όχι, δεν
τις έχουν.

Άλλο ένα θέµα για το οποίο θα σας αναφέρω µια περίπτωση
για να καταλάβετε πως λειτουργούµε: Συστήµατα πληροφοριών
δεν έχει µόνο η ΕΥΠ, έχουν κι άλλες υπηρεσίες. Έχει η Ε’ Διεύ-
θυνση του ΓΕΕΘΑ. Είναι οι πληροφορίες, οι αντιπληροφορίες και
η προπαγάνδα. Μου έλεγαν στελέχη του ότι είναι υποστελεχω-
µένη και αυτή.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα σοβαρό θέµα.
Βοµβαρδίζουν οι Τούρκοι δίπλα καθηµερινώς µε fake news, τα
οποία πηγαίνουν προς όλες τις κατευθύνσεις ανά τον κόσµο και
µαθαίνει, για παράδειγµα, ο Νεοζηλανδός ότι εµείς εδώ δεν φε-
ρόµαστε καλά στους µουσουλµάνους της Θράκης, στους Έλλη-
νες, κύριε Υπουργέ. Και βγαίνει ο Ερντογάν χθες και τι λέει; Καλεί
όλους τους ηγέτες των µουσουλµανικών κρατών σε εγρήγορση
για την κακοποίηση που υφίστανται οι Έλληνες µουσουλµάνοι
της Θράκης από την ελληνική Κυβέρνηση και από την ελληνική
πολιτεία. Ναι ή όχι; Ναι. 

Και εµείς τι κάνουµε, εµείς πώς αντιδρούµε; Ο Νεοζηλανδός
που τα ακούει, δεν ξέρει τι συµβαίνει εδώ πέρα. Μπορεί να µην
έχει έρθει και ποτέ, µπορεί να µην έχει δει και στον χάρτη πού
είναι η Θράκη. Ακούει, όµως, µέσω των ηλεκτρονικών µέσων.
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Πού είναι οι υπηρεσίες οι δικές µας; Αυτά άκουσα εγώ από την
κ. Γαϊτάνη, την πρόεδρο της Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων χθες
στην επιτροπή, η οποία είναι παρούσα σήµερα.

Έχετε δίκιο, κυρία Γαϊτάνη. Τα αντιµετωπίζουµε αυτά τα θέ-
µατα όχι µόνο στο Υπουργείο Εξωτερικών, αλλά και σε άλλα
Υπουργεία, διότι και άλλα Υπουργεία υπάρχουν τέτοιοι φορείς
και τέτοιες θέσεις. Δεν κάνουµε τίποτα. 

Ένα άλλο θέµα, το οποίο είναι πάρα πολύ σοβαρό, είναι το
άρθρο 16. Το ζητάνε όλοι, κύριε Υπουργέ, όλοι οι φορείς και νο-
µίζω ότι πρέπει να το κάνετε. Πρέπει να απαλειφθεί το άρθρο 16
και κυρίως να ρυθµιστεί το εξής: Πηγαίνουν οι δύο σύζυγοι στο
εξωτερικό, ο σύζυγος είναι διπλωµάτης, η σύζυγος ακολουθεί
και έχει µια άλλη δουλειά σε µια άλλη υπηρεσία, σε ένα άλλο
Υπουργείο και δεν θα παίρνει τα εκτός έδρας. Για ποιον λόγο;
Πόσοι είναι αυτοί; Αυτά τα άδικα στους υπαλλήλους, οι οποίοι
εργάζονται για την πατρίδα µας, πρέπει να τελειώσουν. 

Άλλο θέµα: Πηγαίνουν οι εµπειρογνώµονες στο εξωτερικό για
τρεις µήνες. Αυτό σας το ζητήσαµε και είπατε ότι θα το εξετά-
σετε. Τι έγινε µε αυτό; Το είδαµε; Γιατί πρέπει κάθε τρεις µήνες
να αλλάζουµε δηλαδή; Είναι θέµατα τα οποία τα κοιτάει η Αντι-
πολίτευση, τα ζητάει η Αντιπολίτευση µε σοβαρότητα και υπευ-
θυνότητα. Πρέπει να τα αλλάξετε αυτά. Είναι πρόχειρα
φτιαγµένο το νοµοσχέδιο. Πολλές φορές ακούω…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Μυλωνάκη, µου επιτρέπετε;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ναι.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Επειδή και εσείς και άλλοι συνάδελφοι το έχουν φέρει
το θέµα και τώρα το αναδεικνύετε και εσείς µε την οµιλία σας,
να σας ενηµερώσω ότι στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες
προτίθεµαι να καταθέσω, το θέµα της µη εξαίρεσης των εµπει-
ρογνωµόνων από τον χρονικό περιορισµό θα ρυθµιστεί.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μπράβο! Είναι ένα θέµα που το
έχουµε ζητήσει από την πρώτη στιγµή. Δεν είναι, ξέρετε, κάτι που
το ζητάει η Αντιπολίτευση ή το ζητάει κάποιος εισηγητής ή αγο-
ρητής. Όχι. Αν είναι δίκαιο, να γίνει. Εγώ, ξέρετε, δεν είµαι κοµι-
στής συνδικαλιστικών απόψεων. Τους ακούω όλους. Αυτά που
είναι σωστά, πρέπει να το πράττουµε αµέσως.

Κύριε Υπουργέ, η διαβούλευση -από την πρώτη στιγµή το εί-
παµε- θα έλυνε αυτά τα προβλήµατα. Και µου έκανε εντύπωση
ότι από τους φορείς του Υπουργείου Εξωτερικών µόνο τρεις αν-
ταποκρίθηκαν. Πού είναι οι υπόλοιποι φορείς;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Μυλωνάκη, δεν είναι πολλοί.
Ήρθαν τέσσερις. Οι άλλοι είναι διοικητικοί.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Είναι έξι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Παραπάνω είναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εγώ ξέρω ότι είναι έξι. 
Την προηγούµενη φορά, κύριε Αµανατίδη, κύριε Υπουργέ,

είχαν έρθει στο γραφείο, είχαν στείλει υποµνήµατα κ.λπ., Τώρα
τίποτα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Το έµαθαν τελευταία στιγµή.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν γνώριζαν και αυτοί προφανώς.

Αφού, όµως, το έµαθαν εκ των υστέρων, γιατί δεν ανταποκρίθη-
καν; Και µου κάνει εντύπωση. Μου κάνει εντύπωση αυτό το «yes
men», ό,τι θέλει το Υπουργείο, ό,τι θέλει ο Υπουργός. Αυτό µε
απασχολεί. 

Αντέδρασαν ορισµένοι φορείς και αυτά τα οποία ζήτησαν βλέ-
πετε ότι ένα ένα θα τα κάνει το Υπουργείο γιατί είναι σωστά. Όλοι
µαζί πρέπει να συµβάλλουµε. Πρόκειται για θέµατα εξωτερικής
πολιτικής και άµυνας και δεν µπορούµε να µην είµαστε όλοι µαζί
σε ορισµένα θέµατα τα οποία πρέπει να τα προωθήσουµε. 

Μου έλεγαν διπλωµατικοί υπάλληλοι την προηγούµενη φορά,
κύριε Υπουργέ, που και εσείς χρηµατίσατε στο Υπουργείο Εξω-
τερικών, ότι έχουν καταντήσει επαίτες. Δεν έχουν χαρτί για το
φωτοτυπικό. Δεν έχουν τίποτα. Δεν έχουν για την 25η Μαρτίου
να βάλουν µία σηµαία. 

Ποιος φταίει άραγε; Φταίει ο Ερντογάν γι’ αυτό; Φταίει ο Πού-
τιν; Φταίει ο Μπάιντεν; Ποιος φταίει για να τον τιµωρήσουµε;
Εµείς φταίµε, γιατί δεν τα βλέπουµε τα πράγµατα σοβαρά. 

Τα ίδια γίνονται και µε την ΕΥΠ, κύριε Υπουργέ. Τα ίδια ακρι-
βώς. Έχουµε καταντήσει περίγελος. Όλος ο κόσµος ασχολείται

µε την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών την ελληνική. Οργιάζουν
οι Τούρκοι και το προξενείο στη Θράκη και εµείς µιλάµε για την
ΕΥΠ. Ο Τούρκος ο άλλος στην πρεσβεία τόσα χρόνια παρακο-
λουθούσε γκιουλενιστές και δεν ξέρω τι άλλο παρακολουθούσε
εδώ στην Ελλάδα -προφανώς και Έλληνες- και δεν πήραµε χαµ-
πάρι!

Οι υπηρεσίες αυτές είναι ευαίσθητες. Βεβαίως και πρέπει να
φτιάξουµε το θεσµικό πλαίσιο -δεν διαφωνεί κανείς-, ούτως ώστε
να µην υπάρχουν παράκεντρα. Τώρα υπάρχουν παράκεντρα
εξουσίας. Ό,τι και να θέλετε να µου πείτε -και από την πρώτη
στιγµή η Ελληνική Λύση είχε πάρει θέση- παράκεντρα εξουσίας
είναι και το «Predator», το «Pegasus» και όλα αυτά και πρέπει να
δούµε από πού προέρχονται τα παράκεντρα εξουσίας. 

Δεν είναι δυνατόν να παρακολουθούνται εκατόν πενήντα, εκα-
τόν δέκα, εκατόν είκοσι Έλληνες, δηµόσια πρόσωπα, και να µην
ξέρουµε ποιος έδωσε την εντολή και από πού έφυγε αυτή η εν-
τολή και να ψάχνεις τους τρεις ιδιοκτήτες και να σου λέει το
Υπουργείο Εξωτερικών του Ισραήλ ότι ο ένας είναι εξαφανισµέ-
νος. Λέει: «Δεν ξέρουµε ανά την υφήλιο πού είναι αυτός». Πού
είναι, ρε παιδιά; Μήπως πήγε στον Άρη; Ο δε άλλος είναι στο
Λονδίνο και λέει: «Κάθοµαι εκεί πέρα, άµα θέλετε στείλτε µου
στο Προξενείο ερωτήσεις να απαντήσω». Τι να κάνει και ο πρό-
εδρος της επιτροπής, ο κ. Μπούρας;

Μία λύση υπήρχε, από την πρώτη στιγµή σάς το είχε πει η Ελ-
ληνική Λύση, σταµατήστε να λέτε για εξεταστικές και πράσινα
άλογα. Σας είχαµε πει: δώδεκα εξεταστικές να κάνετε, δεν πρό-
κειται να βγάλετε τίποτα. Η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, η
πρώτη τη τάξει επιτροπή, να µεταβληθεί -όπως πρέπει και µπο-
ρεί- σε προανακριτική και να πάρει τη δύναµη στα χέρια που της
αξίζει. Δεν το κάνατε. Το φωνάζαµε από εδώ, αλλά εµείς είµαστε
µια χούφτα, βλέπετε, εννιά και µε τον Βελόπουλο δέκα. Λέµε τις
σωστές κατευθύνσεις και µετά που έρχονται τα αποτελέσµατα
λέτε, από µέσα σας βέβαια: «ναι, βρε παιδί µου, είχαν δίκιο αυτοί
οι δέκα άνθρωποι». Έτσι είναι, τι να κάνουµε;

Και να τελειώσω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω, κύριε Υπουργέ, θέλουµε ως Ελληνική Λύση και νοµίζω

ως σοβαροί, νοήµονες άνθρωποι αυτά τα οποία ζητήσαµε στις
επιτροπές να τα υλοποιήσετε όλα. Είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση το νοµοσχέδιο, όµως έχει πολύ µεγάλη προχειρότητα.
Πρώτον, δεν υπήρχε διαβούλευση και επίσης, υπήρξε µεγάλη
προχειρότητα στη συγγραφή του. Θα έπρεπε να το ξαναβλέπατε
αυτό το θέµα, διότι θα αναγκαστείτε µετά από λίγο καιρό, σε
δυο, τρεις, πέντε µήνες, όταν θα πάει να υλοποιηθεί το ETIAS,
θα δείτε ότι είχαµε απόλυτο δίκιο για τις κρίσιµες ειδικότητες και
τους ανθρώπους, οι οποίοι θα απαρτίζουν αυτό το εθνικό σύ-
στηµα.

Τώρα, όσον αφορά το υπόλοιπο που είπατε, κύριε Αµανατίδη,
ότι δηλαδή δεν είναι µονάδα αλλά είναι διεύθυνση, είναι για µικρά
παιδιά. Σιγά µην κάνουµε γενικές διευθύνσεις παντού και βά-
λουµε γενικούς διευθυντές παραγενικούς διευθυντές, να προ-
σωπικό, να προσωπικό. Μια µονάδα είναι, η οποία θα είναι µε
δέκα ανθρώπους, δέκα νοµαταίους σοβαρούς, έτοιµους- ειδικευ-
µένους, οι οποίοι θα πατάνε ένα κουµπί και θα παίρνουν τα απο-
τελέσµατα. Απλά πράγµατα. Έτσι έχουµε µάθει εµείς στη ζωή
µας, απλά. Και µην ξεχνάτε ότι και εσείς το είχατε υπερψηφίσει,
το θέλατε το ETIAS. Τον Σεπτέµβρη του 2018 έγινε το ETIAS. Σας
τα είπε κι ο κ. Λοβέρδος. Αφήστε τώρα αυτά τα αντιπολιτευτικά
κόλπα. Αυτά είναι τρικ. 

Ψηφίζουµε «παρών» στο παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει να ολοκληρωθούν οι
βελτιώσεις αυτές. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση -επαναλαµ-
βάνω- αλλά µε προχειρότητα µεγάλη στη συγγραφή του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει ως ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 η Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σακοράφα.

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική Μονάδα του Ευρωπαϊ-
κού Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού
(ETIAS) που θεσµοθετείται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο αποσκο-
πεί, όπως επί λέξει αναφέρεται, στην αύξηση του επιπέδου
ασφάλειας και πρόληψης της παράνοµης µετανάστευσης, τη
βελτίωση της προστασίας της δηµόσιας υγείας και την ενίσχυση
της αποτελεσµατικότητας των συνοριακών ελέγχων. Όµως η
λύση του όλου προβλήµατος δεν εξαρτάται από τέτοιου είδους
µεθόδους. Εξαρτάται από το αν η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση θα
σταµατήσει να ενισχύει µε τις πολιτικές της τις αιτίες που δηµι-
ουργούν αυτές τις πρωτοφανείς ροές προσφυγιάς και µετανά-
στευσης όλο και περισσότερων και όλο και πιο απελπισµένων
πληθυσµών.

Η υπόσταση της σηµερινής Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι συνυ-
φασµένη µε την προστασία των συµφερόντων και των ισχυρών,
εκείνων που κερδοσκοπούν µε την αύξηση των οικονοµικών ανι-
σοτήτων στον κόσµο, µε την υποβάθµιση και καταστροφή του
περιβάλλοντος στον πλανήτη, µε τις διάσπαρτες παντού πολεµι-
κές συρράξεις ακόµα πλέον και µέσα στην ίδια την Ευρώπη και
δεν µπορεί κανείς στα αλήθεια να επιδιώκει και µάλιστα µε πιθα-
νότητα επιτυχίας ότι τις συνέπειες της πολιτικής του θα τις υφί-
στανται όλοι οι άλλοι αλλά όχι αυτός. Τέτοιο κέλυφος
προστασίας δεν είναι δυνατόν να υπάρξει ποτέ, όσο και αν το
θέλει ο γεωπολιτικός εγωισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το γεγονός ότι τόσοι άνθρωποι επιδιώκουν να έρθουν στις
χώρες µας δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να µένουν απροστάτευτοι
από το πλέγµα του νοµικού µας πολιτισµού. Αν αποδεχθούµε
κάτι τέτοιο, απλώς θεωρώ ότι η Ευρώπη οπισθοδροµεί. Μετά
από αιώνες πάλης για το αυτονόητο υποτίθεται ότι καταφέραµε
να µην υπάρχουν στην Ευρώπη άνθρωποι δεύτερης κατηγορίας.
Δεν θα πρέπει, δεν θα έπρεπε, λοιπόν, να αποδεχόµαστε την οπι-
σθοδρόµηση.

Το σύστηµα ETIAS θα συλλέγει και θα επεξεργάζεται προσω-
πικά δεδοµένα των υπηκόων τρίτων χωρών που δεν χρειάζονται
βίζα για να εισέλθουν στον χώρο της Συνθήκης του Σένγκεν. Η
τελική κρίση για την είσοδο αλλά και για τη διαµονή ανήκει στους
συνοριοφύλακες. Οι ρυθµίσεις για τη λειτουργία του συστήµα-
τος ETIAS δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα σε σχέση µε την
προστασία θεµελιωδών δικαιωµάτων, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ιδίως για τα δικαιώµατα σεβασµού της ιδιωτικής ζωής και
την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. Κράτη-µέλη και EU-
ROPOL θα τοποθετούν σε ένα µαύρο κουτί τα δεδοµένα αυτών
των ανθρώπων, µαζί και άλλα τυχαία, όπως προβλέπεται, στοι-
χεία. Όλα αυτά τα στοιχεία θα συγκροτούν έναν αλγόριθµο που
θα επιτρέπει κατά περίπτωση την αποτύπωση ενός προφίλ, το
οποίο θα βοηθήσει υποτίθεται το σύστηµα και τους συνοριοφύ-
λακες για την αξιολόγηση των κινδύνων παράτυπης µετανάστευ-
σης.

Θα επαναλάβω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα από τις σχε-
τικές διαβουλεύσεις στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Ας υποθέ-
σουµε ότι υπερβαίνουν τη διαµονή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση
άτοµα µε τα ακόλουθα χαρακτηριστικά: γυναίκες µεσαίας και
ανώτερης εκπαίδευσης χωρίς τρέχουσα απασχόληση µεταξύ εί-
κοσι πέντε και τριάντα πέντε ετών από ένα συγκεκριµένο κράτος.
Όταν εµφανιστεί το επόµενο άτοµο µε αυτά τα χαρακτηριστικά,
αυτό είναι ήδη µέσα στο δείκτη του αλγορίθµου, θα ενεργοποι-
ηθεί γι’ αυτό µια µη αυτόµατη αξιολόγηση, θα χτυπήσει δηλαδή
το καµπανάκι. Τελικά κάποιος συνοριοφύλακας θα πρέπει να
λάβει την απόφαση και την ευθύνη να αξιολογήσει το καµπανάκι,
µε τρεις εναλλακτικές: ή να κρίνει ότι δεν υπάρχει κίνδυνος ή να
ζητήσει συµπληρωµατικές πληροφορίες ή να απορρίψει την αί-
τηση. Όλοι καταλαβαίνουµε ποια θα είναι η πιθανή κατάληξη. Εν
τω µεταξύ όλοι ξέρουµε ότι τόσο η νοµική επιστήµη όσο και η
νοµολογία των δικαστηρίων και του δικού µας ανώτατου δικα-
στηρίου, του Σ.τ.Ε., έχουν πολύ αυστηρή θέση για την αποφυγή
εισαγωγής του τυχαίου στις κρίσεις της διοίκησης.

Στις ρυθµίσεις βλέπουµε επίσης ότι µεταξύ άλλων συλλέγονται
και συνυπολογίζονται και δεδοµένα για το επίπεδο εκπαίδευσης
των ατόµων. Είναι ακατανόητη η θέσπιση αυτού του κριτηρίου.
Πέρα από την αποτύπωση ενός ιδιότυπου ρατσισµού είναι µε βε-
βαιότητα και ανασφαλές και άχρηστο. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, για

ποιο λόγο και µε ποιον τρόπο θα αξιολογήσει το επίπεδο εκπαί-
δευσης το σύστηµα ή οι συνοριοφύλακες υπηρεσίας για να κρι-
θεί το δικαίωµα εισόδου και διαµονής στον χώρο της Σένγκεν. 

Τώρα, για την περιβόητη προστασία από την τροµοκρατία θα
επαναλάβω το παράδειγµα που είπα και στην επιτροπή. Οι Ου-
κρανοί πολίτες εµπίπτουν στο συγκεκριµένο σύστηµα. Για την
άδεια ETIAS θα λαµβάνονται υπ’ όψιν και καταδίκες τους για τρο-
µοκρατία σε βάθος εικοσαετίας. Ποια ασφάλεια δικαίου και κρί-
σης υπάρχει στην Ουκρανία από το 2014 και µετά απέναντι
στους ρωσόφωνους πολίτες της για τις καταδίκες τους για την
τροµοκρατία; Κι όµως, µε αυτό το σύστηµα αυτοί οι άνθρωποι
δεν θα πάρουν ποτέ άδεια.

Μας προβληµατίζει και η συµµετοχή της EUROPOL στο σύ-
στηµα ETIAS και κυρίως λόγω των πιθανών συµφωνιών της µε
χώρες µε ανασφαλή κριτήρια και επικίνδυνα χαρακτηριστικά,
όπως ενδεικτικά είναι το Ισραήλ ή και η Ουκρανία.

Επίσης προβλήµατα θέλω να πω ότι προκαλούν στην προστα-
σία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, και µάλιστα ευαί-
σθητων, οι προϋποθέσεις απαλλαγής από το επιβαλλόµενο
τέλος, το αντίτιµο της άδειας ETIAS. Προβλέπεται παραδείγµα-
τος χάριν ότι απαλλάσσονται από το τέλος -ενδεικτικά- µέλη µη
κυβερνητικών οργανώσεων. Αυτή η ενασχόλησή τους όµως µπο-
ρεί να συνδέεται µε προσωπικές, πολιτικές, φιλοσοφικές, αλλά
και κοινωνικές απόψεις και αυτές αποτελούν ευαίσθητα προσω-
πικά δεδοµένα που προστατεύονται.

Με αυτό το προβληµατικό πλαίσιο θα ήταν απαραίτητο ένα
συµβούλιο δεοντολογίας, για να παρακολουθεί την επεξεργασία
προσωπικών δεδοµένων και τις πιθανές συνέπειες του συστήµα-
τος στα δικαιώµατα των αντίστοιχων υποκειµένων. Κι όµως, ενώ
αυτό προβλεπόταν αρχικά, τελικά αντικαταστάθηκε από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, από µια ανίσχυρη δοµή µε µόνο συµβουλευτικό
ρόλο και χωρίς δικαίωµα παρακολούθησης ή ελέγχου. Τα συµ-
περάσµατα και εδώ είναι προφανή.

Αυτό το σύστηµα συνεπάγεται ανεπαρκή προστασία, αν όχι
και υπονόµευση και ευθεία παραβίαση θεµελιωδών δικαιωµάτων
ιδίως ως προς τον σεβασµό της ιδιωτικής ζωής και την προστα-
σία των προσωπικών δεδοµένων των ανθρώπων από τρίτες
χώρες που δικαιούνται να εισέλθουν στον χώρο Σένγκεν χωρίς
βίζα. 

Επίσης, µε δεδοµένη τη σύγκρουση µεταξύ Δύσης και Ρωσίας
και την παγκόσµια αναταραχή που αυτή έχει προκαλέσει, είναι
άµεσος ο κίνδυνος αυτό το ανεπαρκές, για την προστασία των
θεµελιωδών δικαιωµάτων, σύστηµα να χρησιµοποιηθεί και επιλε-
κτικά µε ρατσιστικά κριτήρια. 

Επειδή αυτές οι ρυθµίσεις, τα άρθρα 1 έως 9, αποτελούν βα-
σικό µέρος του νοµοσχεδίου, δεν µπορούµε παρά να το καταψη-
φίσουµε και επί της αρχής, πέρα από την αυτονόητη αρνητική
ψήφο µας στα συγκεκριµένα άρθρα. 

Τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου φέρνουν αλλαγές και
τροποποιήσεις στον οργανισµό του Υπουργείου Εξωτερικών.
Κύριε Υπουργέ, µόλις πριν από είκοσι έναν µήνες είχατε φέρει
και ψηφίσατε τον νόµο γι’ αυτόν τον οργανισµό. Σας είχαµε επι-
σηµάνει τις ελλειµµατικές ρυθµίσεις και ότι παραµένατε δέσµιοι
του παρελθόντος, χωρίς καµµία τόλµη για τις αναγκαίες υπερ-
βάσεις. Αναπόφευκτο ήταν να επανέλθετε µε τροποποιήσεις
πάρα πολύ σύντοµα. Και πάλι όµως απλώς διεκπεραιωτικοί. Επι-
λεκτικά, αποσπασµατικά και άτολµα διεκπεραιωτικοί. 

Είχαµε πει επίσης και τότε ότι τα βασικά προβλήµατα του
Υπουργείου είναι η υποστελέχωση και η υποχρηµατοδότηση, και
αυτά αρνείστε και τώρα να τα αντιµετωπίσετε. Και αυτό στην επι-
τροπή επιβεβαιώθηκε και από τους ίδιους τους φορείς. 

Έρχεστε και πάλι να νοµοθετήσετε, κατά την πάγια πια τακτική
σας, χωρίς καµµία προηγούµενη διαβούλευση και συνεννόηση.
Άλλοι, όπως ο πρόεδρος των διπλωµατικών υπαλλήλων, µας
είπαν ότι ενηµερώθηκαν κυριολεκτικά την τελευταία στιγµή.
Άλλοι, όπως οι ακόλουθοι Τύπου, λένε ότι δεν πρόλαβαν καν να
έχουν συµµετοχή στη διαδικασία. 

Στην ουσία, κύριε Υπουργέ, αποφεύγετε τον διάλογο, επειδή
ξέρετε ότι αυτός, αν γίνει, θα αναδείξει το πλήθος των προβλη-
µάτων και των ελλειµµάτων της πολιτικής σας στον συγκεκριµένο
τοµέα. 
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Κύριε Υπουργέ, στη συνεδρίαση της Πέµπτης έθεσα συγκε-
κριµένα ερωτήµατα για τη συγκρότηση της εθνικής οµάδας, για
τον αριθµό των θέσεων προσωπικού και λοιπά. Μου απαντήσατε,
επιτιµώντας µε κιόλας κατά κάποιον τρόπο, ότι µάλλον δεν πρό-
σεξα πως στο άρθρο 9 υπάρχει εξουσιοδοτική διάταξη που ανα-
θέτει στον αρµόδιο Υπουργό να εκδώσει υπουργική απόφαση
που θα ορίζει τον τρόπο οργάνωσης αυτής της µονάδας στο
εσωτερικό επίπεδο και ότι δεν χρειάζεται να ρυθµίζεται αυτή από
τον νόµο.

Πράγµατι, το άρθρο 9 παράγραφος 3 του νοµοσχεδίου προ-
βλέπει ότι µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ρυθµίζονται
τα ειδικότερα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της Εθνικής
Μονάδας ETIAS, ο αριθµός των υπηρετούντων, η εκπαίδευση
των υπαλλήλων, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την υπη-
ρεσιακή τους κατάσταση. 

Για να το δούµε το θέµα λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Να θυµη-
θούµε ότι υπάρχει το άρθρο 43 παράγραφος 2 εδάφιο β’ του
Συντάγµατος. Αυτό τι µας λέει; Λέει λοιπόν: «Εξουσιοδότηση για
έκδοση κανονιστικών πράξεων από άλλα όργανα της διοίκησης
επιτρέπεται, προκειµένου να ρυθµιστούν ειδικότερα θέµατα ή θέ-
µατα µε τοπικό ενδιαφέρον ή µε χαρακτήρα τεχνικό ή λεπτοµε-
ρειακό». Ποια µπορεί να είναι τα ειδικότερα θέµατα ή τα θέµατα
µε τοπικό ενδιαφέρον ή µε χαρακτήρα τεχνικό ή λεπτοµερειακό; 

Την πλήρη απάντηση εδώ, κύριε Υπουργέ, τη δίνει η νοµολογία
των δικαστηρίων. Κι έχω εδώ ενδεικτικά µια απόφαση του τµή-
µατος Ε’ του Συµβουλίου της Επικρατείας, την 2286/1998. Αυτή
αφορά σε διάταξη νόµου που προέβλεπε ότι οι κλάδοι των προ-
ϊσταµένων συγκεκριµένων οργανικών µονάδων θα προσδιορίζον-
ταν µε κοινές υπουργικές αποφάσεις. Το Σ.τ.Ε. έκρινε ότι αυτό
αντίκειται στο άρθρο 43 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, διότι
δεν πρόκειται για ειδικό, απλώς τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα,
αλλά είναι κρίσιµο θέµα οργανώσεως της δηµόσιας διοίκησης,
για το οποίο απαιτείται η έκδοση προεδρικού διατάγµατος. Κα-
ταθέτω στα Πρακτικά αυτή την απόφαση, η οποία µάλιστα συγ-
κριτικά µε την σηµερινή περίπτωση αφορά σε µάλλον έλασσον
ζήτηµα. 

(Στο σηµείο αυτό η Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Σοφία Σα-
κοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Σύνταγµα λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν επιτρέπει να αποτε-
λούν αυτά τα θέµατα αντικείµενο υπουργικής απόφασης. Δεν
ανήκουν στην υπουργική κανονιστική αρµοδιότητα και δεν µπο-
ρούν να ανατίθενται σε κανέναν Υπουργό. Δεν επιτρέπεται από
το ίδιο το Σύνταγµα να ρυθµίζει ο Υπουργός τέτοια θέµατα, που
δεν είναι ούτε ειδικά ούτε απλώς τεχνικά ή λεπτοµερειακά. Δεν
είναι τέτοιο θέµα ούτε ο συνολικός τρόπος συγκρότησης µιας
υπηρεσίας ούτε ο αριθµός του προσωπικού της. 

Όπως φαίνεται δεν βρισκόµαστε µόνο σε πολιτικά διαφορετι-
κούς κόσµους, αλλά βρισκόµαστε και σε διαφορετικούς νοµι-
κούς. Αυτός ο τρόπος διαχείρισης, κύριε Υπουργέ, στον νοµικό
κόσµο χαρακτηρίζεται σαν το φαινόµενο της «υφέρπουσας κα-
νονιστικής δραστηριότητας της διοίκησης». 

Και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ: Η παρούσα Κυβέρνηση εξέ-
δωσε το 2020 ένα, όπως το ονοµάζει, εγχειρίδιο νοµοπαρα-
σκευαστικής µεθοδολογίας. Διαβάζω λοιπόν από αυτό: «Η
σύσταση νέων υπηρεσιών, ή µονάδων, ή συλλογικών οργάνων
αποτελεί επιλογή µόνο αν ο σκοπός του νόµου δεν µπορεί να επι-
τευχθεί µε υφιστάµενα όργανα.». Εποµένως, έσχατη λύση του
νοµοτέχνη είναι να δηµιουργήσει νέο όργανο. Αυτό ακριβώς γί-
νεται όµως µε το προτεινόµενο τµήµα στη Διεύθυνση Γ4. 

Και συνεχίζει το εγχειρίδιο των κυβερνητικών οδηγιών, λέγον-
τας λοιπόν ότι στην περίπτωση αυτή πρέπει να αιτιολογηθεί
επαρκώς η ανάγκη αυτή, καθώς και η διαθεσιµότητα των απα-
ραίτητων ανθρώπινων και οικονοµικών πόρων. Σε περίπτωση σύ-
στασης νέου οργάνου πρέπει να ορίζονται µε σαφήνεια οι
αρµοδιότητες, η φύση του οργάνου, αποφασιστικού ή γνωµοδο-
τικού, ο αριθµός, η ιδιότητα και ο τρόπος ορισµού των µελών
του. 

Φαντάζοµαι ότι δεν σας µένει καµµία αµφιβολία, κύριε
Υπουργέ. Και αυτό το νοµοσχέδιο όχι µόνο έχει αντισυνταγµατι-

κές προβλέψεις, αλλά παραβαίνει ακόµα και τις ίδιες τις δικές
σας κυβερνητικές οδηγίες, που εκδόθηκαν για την τήρηση του
Συντάγµατος και για την εύρυθµη νοµοθέτηση. Δεν έχω άδικο,
λοιπόν, που µου έρχεται στον νου το «Δάσκαλε, που δίδασκες
και νόµο δεν εκράτεις».

Θα τελειώσω µε λίγες παρατηρήσεις για τις ρυθµίσεις. Τα ζη-
τήµατα µε τους ακολούθους Τύπου, µε τους πρώην υπαλλήλους
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, παραµένουν πάντα
ανοιχτά. Στην επιτροπή εκθέσαµε και συγκεκριµένες προτάσεις.
Δυστυχώς, όµως, το Υπουργείο δηλώνει ότι δεν έχει καµµία πρό-
θεση να τα λύσει. Επιµένοντας στην υποστελέχωση προσπαθείτε
να αντιµετωπίσετε λειτουργικά προβλήµατα µε την εκ των ενόν-
των και κατά κόρον χρησιµοποιούµενη µέθοδο των αποσπάσεων.
Αυτή όµως δηµιουργεί εξ ορισµού προβλήµατα στη λειτουργία
των υπηρεσιών προέλευσης. 

Στο άρθρο 16 είναι θετική κατ’ αρχάς η θέσπιση της δυνατό-
τητας απόσπασης υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών ή για
συνυπηρέτηση. Προφανώς όµως δεν είναι δυνατόν να αποδεχ-
θούµε τη ρύθµιση της παραγράφου 2, σύµφωνα µε την οποία οι
αποσπώµενοι θα λαµβάνουν µόνο τις αποδοχές εσωτερικού και
δεν δικαιούνται αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής.

Με ανάλογο τρόπο δεν µπορούµε να αποδεχθούµε και την
ασαφή και ανασφαλή διατύπωση του άρθρου 18, που προβλέπει
απλώς συνεκτίµηση των εκθέσεων αξιολόγησης. Θα έπρεπε να
θέτει συγκεκριµένα κριτήρια ή να παρέχει νόµιµη εξουσιοδότηση
για τον ορισµό τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να κάνω και µια τελευταία παρα-
τήρηση για το κόστος των υπαλλήλων στο εξωτερικό. Σωστά
προβλέπεται η διαφοροποίηση µε βάση και τη διαφορά κόστους
ανά πόλη. Εδώ όµως υπάρχει ειδικό ζήτηµα: Το κόστος διαβίω-
σης, παραδείγµατος χάριν στο Τελ Αβίβ είναι πολύ υψηλότερο
από το αντίστοιχο στα κατεχόµενα του Ισραήλ. Όµως δεν θα θέ-
λαµε ποτέ να δούµε Έλληνες διπλωµατικούς υπαλλήλους εγκα-
τεστηµένους στα κατεχόµενα στο Ισραήλ, όπως δεν το διανοείται
κανείς και για τα Κατεχόµενα στην Κύπρο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σακοράφα. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Για ένα θέµα µόνο θα ήθελα να τοποθετηθώ, σε σχέση
µε όσα είπε η αγαπητή συνάδελφος για τη στελέχωση της Εθνι-
κής Μονάδας ETIAS. Όντως προέταξε µια απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, η οποία αφορά την επιλογή του
προϊσταµένου της µονάδας. Αυτό το λύνουµε µε την παράγραφο
1 του άρθρου 6, γιατί λέµε: «Στην Εθνική Μονάδα ETIAS προ-
ΐσταται υπάλληλος του διπλωµατικού κλάδου µε βαθµό τουλάχι-
στον συµβούλου πρεσβείας Α’ ή υπάλληλος του κλάδου εµπειρο-
γνωµόνων µε βαθµό τουλάχιστον εµπειρογνώµονα συµβούλου
Α’». Αυτό είναι προϋπόθεση από τον νόµο και το Σύνταγµα. Αλ-
λιώς θα έπρεπε να πάµε στη λογική του προεδρικού διατάγµα-
τος, όπως σωστά είπατε, του κανονιστικού. 

Η υπόλοιπη στελέχωση, που περιγράφεται από πού µπορεί να
προέλθει µέσω της διαδικασίας αποσπάσεων ή µεταθέσεων, δεν
αποτελεί συστατικό στοιχείο το οποίο να απαιτεί την έκδοση προ-
εδρικού διατάγµατος. Θεωρήθηκε δε ότι ακριβώς συζητάµε για
την εισαγωγή µιας καινούργιας µονάδας, που θα απασχοληθεί
µε ένα καινούργιο αντικείµενο. Η χρονοβόρα, δεσµευτική και
απόλυτα στενή στην εφαρµογή της λειτουργία µέσα από ένα
προεδρικό διάταγµα θα µας περιόριζε στο να κάνουµε τις απα-
ραίτητες ρυθµίσεις, να βρούµε το απαραίτητο προσωπικό γρή-
γορα, ώστε να λειτουργήσει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Αυτή ήταν η διάθεσή µας και όχι να προσκρούσουµε προς διά-
ταξη του Συντάγµατος ή αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ.
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Βρούτσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Τετάρτης 30 Νοεµβρίου 2022. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 201/22-11-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αυστηροποί-
ηση διατάξεων του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας για τους παρα-
βάτες που παρκάρουν σε διόδους ΑΜΕΑ και άλλες διατάξεις».

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να καταθέσω
νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Τη µία ήδη την ανήγγειλα και αφορά την εξαίρεση από
τους χρονικούς περιορισµούς των εµπειρογνωµόνων στη διαδι-
κασία των αποσπάσεων. 

Η δεύτερη αφορά τον τρόπο µε τον οποίο θα επιλέγονται τα
στελέχη του Λιµενικού Σώµατος που θα υπηρετούν στη µονάδα
και βεβαίως εισάγεται κι ένα τρίτο κεφάλαιο, που αφορά την τρο-
πολογία που έχει καταθέσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Δεν νο-
µίζω ότι είναι σκόπιµο να σας τις διαβάσω. Αν µου επιτρέπετε να
τις καταθέσω απλώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εννοείτε για την πα-
ράταση της προθεσµίας υποβολής;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ναι, βεβαίως. Έχουµε πέντε νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Αντικαθίσταται ο τίτλος του νοµοσχεδίου. Εξαιρούµε τους χρο-
νικούς περιορισµούς. Εισάγουµε τη διάταξη που µας ζήτησε το
Λιµενικό Σώµα για το πώς θα επιλέγονται αυτοί που υπηρετούν
και προστίθεται ένα καινούργιο κεφάλαιο µε αναφορά στην τρο-
πολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης.  

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εποµένως, για να κα-
ταλάβω κι εγώ, κύριε Υπουργέ, επειδή έχω και την ευθύνη για το
θέµα των δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης, όχι µόνο βου-
λευτών, δικαστών, αλλά και γενικότερα, κάνετε δεκτή την τρο-
πολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µε την οποία παρατείνεται
η υποβολή των δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης, το λεγό-
µενο «πόθεν έσχες», για όλους τους υπόχρεους -το διευκρινίζω-
όλων των κατηγοριών, όχι µόνο εδώ, αυτών που ασκεί τον έλεγχο
η Βουλή των Ελλήνων, δηλαδή πολιτικών, δικαστών και αιρετών
της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και της µονάδας Γ’ και όλων
των άλλων που είναι υπόχρεοι. Παρατείνεται η ηµεροµηνία υπο-
βολής µέχρι 15 Ιανουαρίου. Το τονίζω αυτό, για να µην έχουµε
εκ νέου προβλήµατα παρατάσεων. 

Και µε την ευκαιρία αυτή να πω για όσους το ακούνε ότι ο κάθε
υπόχρεος µέχρι τις 15 Ιανουαρίου έχει υποχρέωση να καταθέσει
τη δήλωσή του, αλλιώς πληρώνει σχετικό παράβολο. Αλλά και
κάτι να λείπει έχει και το δικαίωµα µετά τις 15 Ιανουαρίου, εφό-
σον την υποβάλλει, για ένα µήνα να προβεί σε όποια βελτίωση,
διόρθωση ή συµπλήρωση θέλει, µέσα σε ένα µήνα από τη λήξη.
Από εκεί και πέρα θεωρείται ότι ο χρόνος έληξε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Αυτή η παράταση γιατί γίνεται τε-
λικά; Δεν προλαβαίνουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό τώρα να µην το
πω εγώ. Δέχτηκα πάρα πολλές πιέσεις τον τελευταίο καιρό από
όλους τους φορείς, προκειµένου να δοθεί. Τα στατιστικά στοι-
χεία τα οποία έχουν ήταν πάρα πολύ λίγα, εννοώ ήταν λίγοι αυτοί
που είχαν ήδη καταθέσει ή εν πάση περιπτώσει άνοιξαν το σύ-
στηµα για να συµπληρώσουν. Φαίνεται αυτό στο πληροφοριακό
σύστηµα. Πάντως, εν πάση περιπτώσει, δόθηκε και η προθεσµία
µέχρι 15 Ιανουαρίου και όχι µέχρι 31 Δεκεµβρίου, γιατί θα πέ-
φταµε και σε γιορτές. Άρα είναι για τελευταία φορά αυτή η πα-
ράταση, οριστική και αµετάκλητη, γιατί δεν µπορεί να πάει
παραπέρα. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Βρούτσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή και την πριν από λίγο ψήφιση της τροπολογίας για

την παράταση του «πόθεν έσχες», οριζόντια σε όλη την επικρά-
τεια, για όλους τους υπαγόµενους στο «πόθεν έσχες», αυτό που
έχω να πω είναι ότι αυτό το οποίο µπορούµε να δούµε σε έναν
πολύ σύντοµο ορίζοντα χρόνου, µε βάση την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση και τα στοιχεία πλέον που διαθέτει και η ΑΑΔΕ, και το
Υπουργείο Εργασίας, και οι τράπεζες, νοµίζω ότι δεν θα αργήσει
ο χρόνος µέσα από τον οποίο το «πόθεν έσχες» θα γίνεται αυτο-
µατοποιηµένο µε την κάθε δήλωση φυσικού προσώπου. Διότι
αυτό ουσιαστικά θα λύσει και το πρόβληµα αυτών των αξιολογή-
σεων των δηλώσεων του «πόθεν έσχες», καθότι πλέον σιγά-σιγά
µέσα από την πληροφορία την ηλεκτρονική η οποία υπάρχει σε
όλα τα επίπεδα του κράτους µπορεί αυτοµατοποιηµένα να γίνον-
ται διασταυρώσεις και να καταχωρούνται τα «πόθεν έσχες» αυ-
τόµατα, σε ετήσια βάση για όλους τους υπαγόµενους. Αυτός ο
χρόνος µπορεί να έρθει πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε, και αυτό
θα είναι πολύ ωφέλιµο για όλους και για µια συντεταγµένη και
µε διαφάνεια λειτουργούσα πολιτεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαχείριση µετακινήσεων πο-
λιτών σε συνθήκες παγκοσµιοποίησης αποτελεί αναµφίβολα ένα
κρίσιµο, ευαίσθητο και πολύ σηµαντικό στοιχείο πολιτικής, τόσο
για τις ευρωπαϊκές όσο και για τις εθνικές αρχές. Σε αυτό το
πλαίσιο η αποτελεσµατική διαχείριση των εξωτερικών συνόρων
του χώρου Σένγκεν, µε γνώµονα την πρόληψη της παράτυπης
µετανάστευσης και την ενίσχυση της εσωτερικής ασφάλειας και
την προστασία δηµόσιας υγείας, όχι µόνο αποτελεί βασικό προ-
απαιτούµενο, αλλά έχει αποκτήσει και επείγοντα χαρακτήρα. 

Σήµερα σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο τετρακόσια εκατοµµύρια
πολίτες από περίπου εξήντα χώρες σε όλο τον κόσµο µπορούν
να ταξιδεύουν χωρίς θεώρηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γεγονός
που καθιστά την Ευρωπαϊκή Ένωση τον πλέον φιλόξενο προορι-
σµό του εκβιοµηχανισµένου κόσµου. Ο αριθµός των υπηκόων
τρίτων χωρών που απαλλάσσονται από την υποχρέωση θεώρη-
σης εισόδου στις χώρες Σένγκεν αυξάνεται µε ταχύτατους ρυθ-
µούς. Αυτό είναι ένα πραγµατικό γεγονός. 

Ωστόσο, επί του παρόντος δεν υπάρχουν εκ των προτέρων
διαθέσιµες πληροφορίες για τους απαλλασσόµενους από την
υποχρέωση θεώρησης επισκέπτες που φτάνουν στα εξωτερικά
σύνορα Σένγκεν, ιδίως σε επίπεδα παράτυπης µετανάστευσης,
ασφάλειας, δηµόσιας υγείας και ως εκ τούτου οι συνοριοφύλα-
κες καλούνται να αποφασίζουν εάν θα επιτρέψουν ή όχι την εί-
σοδο σε αυτούς χωρίς να έχουν στη διάθεσή τους προηγούµενη
σχετική εκτίµηση, χωρίς να διαθέτουν δηλαδή τα απαραίτητα
στοιχεία. 

Το γεγονός αυτό δηµιούργησε την ανάγκη να θεσπιστεί ένα
κεντρικό σύστηµα εισόδου-εξόδου, το οποίο µε αυτοµατοποίηση
των συνοριακών ελέγχων σε υπηκόους τρίτων χωρών που διέρ-
χονται τα εξωτερικά σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για βρα-
χεία παραµονή όσο και σε υπηκόους τρίτων χωρών που
απαλλάσσονται από την υποχρέωση θεώρησης στο πλαίσιο του
Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2017/2226 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ης Νοεµβρίου 2017,
καθώς και ενός Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Τα-
ξιδίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης -ETIAS, όπως θα ονοµάζεται από
δω και πέρα- στο πλαίσιο του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης 2018/1240 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της Ευρώπης της 12ης Σεπτεµβρίου 2018, προκειµένου να
καταστεί δυνατή η διενέργεια εκ των προτέρων ελέγχων ασφα-
λείας σε ταξιδιώτες που απαλλάσσονται από την υποχρέωση θε-
ώρησης και να µην τους επιτρέπεται η είσοδος όπου αυτό
κρίνεται αναγκαίο. 

Το σύστηµα εισόδου - εξόδου θα αντικαταστήσει το παρόν σύ-
στηµα σφράγισης διαβατηρίων µε χειροκίνητο τρόπο, καθώς είναι
και χρονοβόρο αλλά και δεν παρέχει αξιόπιστα δεδοµένα στα συ-
νοριακά σηµεία διέλευσης και δεν επιτρέπει την αποδοτική ανί-
χνευση παράνοµης παράτασης στις επιτρεπόµενες διαµονές µε
ηλεκτρονική καταγραφή σε κεντρική βάση δεδοµένων των βιοµε-
τρικών και βιογραφικών δεδοµένων των ταξιδιωτών, καθώς και της
ηµεροµηνίας και του τόπου εισόδου - εξόδου για βραχείας διάρ-
κειας παραµονή, έως ενενήντα µέρες, στον χώρο Σένγκεν. 

Το σύστηµα θα συµβάλει επίσης στην καταπολέµηση της τρο-
µοκρατίας και των σοβαρών µορφών εγκληµάτων, που αποκτούν
τη µορφή µάστιγας πλέον στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το ETIAS αναµένεται να διευκολύνει τη διέλευση από τα εξω-
τερικά σύνορα Σένγκεν των υπηκόων τρίτων χωρών που απαλ-
λάσσονται από την υποχρέωση θεώρησης, καθώς θα λαµβάνουν
άδεια ETIAS µέσω µιας διαδικασίας υποβολής σχετικής αίτησης,
η οποία θα είναι απλή, οικονοµική και γρήγορη και δεν θα απαιτεί
στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων περαιτέρω ενέρ-
γειες. Η έγκυρη άδεια ταξιδίου θα αποτελεί αξιόπιστη ένδειξη
για τον επισκέπτη ότι οι εκτιµήσεις κινδύνου που διενεργήθηκαν
πριν από την άφιξή του, σε οποιοδήποτε σηµείο συνοριακής διέ-
λευσης Σένγκεν, τον καθιστούν εκ των προτέρων επιλέξιµο για
είσοδο στον χώρο Σένγκεν. 

Επίσης αναµένεται να διευκολύνει το έργο των συνοριοφυλά-
κων, οι οποίοι θα εξακολουθήσουν να διενεργούν τους συνορια-
κούς ελέγχους που προβλέπονται βάσει του κώδικα συνόρων του
Σένγκεν και να λαµβάνουν την τελική απόφαση περί έγκρισης ή
απαγόρευσης εισόδου.

Η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση εντάσσεται σε µια ευρύτερη
δέσµη µέτρων µε τον διακριτικό τίτλο «ευφυή σύνορα» ή «smart
borders», η οποία αποσκοπεί στον εκσυγχρονισµό των διαδικα-
σιών διαχείρισης των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µέσα από την αξιοποίηση των τρεχουσών τεχνολογικών
δυνατοτήτων και αναµένεται, µεταξύ άλλων, να καταστήσει την
Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς τον πλέον ελκυστικό προορισµό για
επιχειρηµατική δραστηριότητα και τουρισµό σε ένα πλαίσιο ελευ-
θερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία, µε γνώµονα την ευρωπαϊκή πρω-
τοβουλία για τον εκσυγχρονισµό της διαχείρισης εξωτερικών συ-
νόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, smart borders, το Υπουργείο
Εξωτερικών αναδεικνύεται σε κεντρικό συντονιστή για την δια-
µόρφωση µιας σύγχρονης και αποτελεσµατικής εθνικής στρατη-
γικής εκσυγχρονισµού των διαδικασιών διαχείρισης των
διελεύσεων από και προς την ελληνική επικράτεια µε γνώµονα
την πρόληψη της παράτυπης µετανάστευσης και την ενίσχυση
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της εσωτερικής ασφάλειας. Η ως άνω στρατηγική εξυπηρετεί το
διττό στόχο, της ενίσχυσης της ασφάλειας αφ’ ενός και της δι-
ευκόλυνσης του ταξιδιού αφ’ ετέρου. 

Σε αυτό το πλαίσιο µε πρωτοβουλία του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Εξωτερικών κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη, που είναι παρών, ει-
σάγεται προς ψήφιση στη Βουλή το σχέδιο νόµου µε τίτλο
«οργάνωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS», µια πολύ
σηµαντική µεταρρύθµιση, µια πολύ θετική εξέλιξη ειδικά για τη
χώρα µας. 

Σκοπός της προτεινόµενης νοµοθετικής ρύθµισης είναι η ρύθ-
µιση των θεµάτων που αφορούν στην οργάνωση και τη λειτουρ-
γία της Εθνικής Μονάδας ETIAS, κατά τα οριζόµενα στην
παράγραφο 1 του άρθρου 8 του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 1240/2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 12ης Σεπτεµβρίου 2018 για τη θέσπιση Ευρωπαϊκού
Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού ETIAS,
καθώς και σε µια άλλη σειρά τροποποιήσεων κανονισµών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σχετικών µε το υπάρχον θέµα. 

Μέσω της ρύθµισης των θεµάτων που αφορούν στην οργά-
νωση και τη λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS, εξυπηρε-
τείται η ανάγκη της ένωσης να ενισχύσει και να βελτιώσει την
αρχιτεκτονική των δεδοµένων και την ανταλλαγή πληροφοριών
στον τοµέα της διαχείρισης συνόρων, της επιβολής του νόµου
και της καταπολέµησης της τροµοκρατίας. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου συστήνεται στην Γ4 Διεύθυνση Δι-
καιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων Μετανάστευσης και Σένγ-
κεν του Υπουργείου Εξωτερικών ειδική µονάδα Ευρωπαϊκού
Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού µε την
επωνυµία «Μονάδα ETIAS» επιπέδου τµήµατος η οποία αποτελεί
την ελληνική Εθνική Μονάδα ETIAS κατά τα οριζόµενα στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 8 του κανονισµού ETIAS. 

Η Εθνική Μονάδα ETIAS θα είναι κατά κύριο λόγο υπεύθυνη
για την εξέταση αιτήσεων και τη λήψη αποφάσεων σχετικά µε
την έκδοση ή όχι, την ακύρωση ή την ανάκληση αδειών ταξιδιού,
καθώς και για την έκδοση αδειών ταξιδιού περιορισµένης εδα-
φικής ισχύος, όταν εµφανίζεται ένδειξη για χειροκίνητη επεξερ-
γασία της αίτησης από το κεντρικό σύστηµα ETIAS. 

Επίσης, θα είναι υπεύθυνη για την επεξεργασία, διαγραφή και
ενηµέρωση δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα στο κεντρικό σύ-
στηµα ETIAS από την πλευρά της Ελλάδας. Για τον σκοπό της
αξιολόγησης των αιτήσεων η Εθνική Μονάδα ETIAS θα συνερ-
γάζεται µε τις εθνικές µονάδες ETIAS των κρατών-µελών καθώς
και µε την EUROPOL. 

Οι στόχοι του εγχειρήµατος και της µεταρρύθµισης είναι η σύ-
σταση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS που: Πρώτον, θα
ενισχύσει την αποτελεσµατικότητα των συνοριακών ελέγχων,
διασφαλίζοντας την ελεύθερη διακίνηση των ατόµων. Δεύτερον,
θα περιορίσει πολύ σηµαντικά την γραφειοκρατία. Τρίτον, θα
συµβάλει στην επίτευξη υψηλού επιπέδου ασφάλειας, στην πρό-
ληψη της παράνοµης µετανάστευσης και στην προστασία της
δηµόσιας υγείας χάρη στην προβλεπόµενη εµπεριστατωµένη
αξιολόγηση κινδύνου που θα ενεργείται πριν την άφιξη των αι-
τούντων στα σηµεία διέλευσης των εξωτερικών συνόρων. Τέταρ-
τον, θα στηρίξει τους στόχους του συστήµατος πληροφοριών
Σένγκεν σχετικά µε τις καταχωρίσεις για υπηκόους τρίτων
χωρών, για τους οποίους έχει καταχωριστεί άρνηση εισόδου και
παραµονής για πρόσωπα που καταζητούνται µε σκοπό τη σύλ-
ληψη, την παράδοση ή την έκδοση για εξαφανισθέντα πρόσωπα,
για πρόσωπα που αναζητούνται για συνδροµή σε δικαστική δια-
δικασία, καθώς και σχετικά µε τις καταχωρίσεις για διακριτική
παρακολούθηση ή ειδικούς ελέγχους για τις καταχωρίσεις για
υπηκόους τρίτων χωρών για τους οποίους έχει εκδοθεί απόφαση
επιστροφής. 

Επιπλέον, θα συµβάλει στην πρόληψη, εξακρίβωση και διερεύ-
νηση τροµοκρατικών εγκληµάτων ή άλλων σοβαρών αξιόποινων
πράξεων. Θα ενισχύσει τις εταιρικές σχέσεις µε τρίτες χώρες,
θα βελτιώσει την ελκυστικότητα της χώρας µας ως µέλος Σένγ-
κεν για επενδύσεις, τουρισµό και αναψυχή, καθώς θα διασφαλί-
ζεται περισσότερο αίσθηµα ασφάλειας και επιπλέον θα συµβάλει
σηµαντικά στην εν γένει µεταρρυθµιστική προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της δηµόσιας διοί-

κησης και της παροχής υψηλού επιπέδου υπηρεσιών προς τους
πολίτες, όπως αυτή εξαγγέλλεται στο βιβλίο ψηφιακού µετασχη-
µατισµού 2020 - 2025. 

Για την επιτυχή λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS, πα-
ράλληλα, το Υπουργείο Εξωτερικών έχει προκηρύξει ανοιχτό δια-
γωνισµό για την ανάπτυξη πληροφοριακού συστήµατος, το οποίο
θα συνδέεται µε το κεντρικό σύστηµα ETIAS της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µέσω του οποίου θα καλύπτονται οι λειτουργικές και
τεχνικές ανάγκες και προδιαγραφές της Εθνικής Μονάδας
ETIAS. 

Το εν λόγω σύστηµα θα υποστηρίξει τη λήψη απόφασης και
εκτίµησης κινδύνων µέσω ειδικών εργαλείων, risk assessment
tools, εργαλεία τεχνητής νοηµοσύνης για την Εθνική Μονάδα
ETIAS που θα υλοποιεί µέσω της National Uniform Interface όλες
τις λειτουργίες και αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες της Εθνικής
Μονάδας ETIAS για πρόσβαση, αναζήτηση, επεξεργασία δεδο-
µένων στο κεντρικό σύστηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην κεν-
τρική πλατφόρµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ETIAS µε χρήση
στοιχείων διαλειτουργικότητας, στη διαχείριση, αξιολόγηση και
ενηµέρωση της λίστας επιτήρησης επιπλέον, στις διεπαφές για
την πρόσβαση των συνοριακών αρχών µετανάστευσης και εντε-
ταλµένων εθνικών αρχών στα δεδοµένα του συστήµατος ETIAS. 

Και, επιπλέον, οι δηµοσιονοµικές επιπτώσεις, σύµφωνα µε το
µε το Λογιστήριο του Κράτους, φαίνεται ότι δεν υπάρχουν. Μάλ-
λον έσοδα θα υπάρξουν στο µέλλον µέσα από τη διαφάνεια και
την καλύτερη λειτουργικότητα και τη µείωση της γραφειοκρα-
τίας. 

Αυτό που έχω να προσθέσω κλείνοντας είναι ότι ανεξάρτητα
από τις επιπλέον τοποθετήσεις των άλλων κοµµάτων, όσον
αφορά την κριτική που άσκησαν, πριν από λίγο, πριν ανέβω στο
Βήµα, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Βαρβιτσιώτης
έκανε αποδεκτές µια σειρά από παρατηρήσεις, έκανε νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις και έκανε αποδεκτά πολλά από τα ζητήµατα τα
οποία συζητήθηκαν και στην επιτροπή, αλλά και τώρα κατά τη
διάρκεια του διαλόγου. 

Εκτιµώ και κρίνω ότι είναι νοµοσχέδιο το οποίο ευθυγραµµίζε-
ται µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο είναι πολύ θετικό, ειδικά
για την πατρίδα µας, για τους λόγους που όλοι γνωρίζουµε. Θα
διευκολύνει πάρα πολύ τη χώρα µας σε επίπεδο εθνικής ασφά-
λειας, στην αντιµετώπιση της τροµοκρατίας και την αντιµετώπιση
της µετανάστευσης. 

Γι’ αυτό εκτιµώ και πιστεύω ότι µετά και την παρέµβαση του
Αναπληρωτή Υπουργού κ. Βαρβιτσιώτη αυτό το νοµοσχέδιο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ψηφιστεί από όλες τις πα-
ρατάξεις που τουλάχιστον αντιλαµβάνονται την Ευρωπαϊκή
Ένωση ως ένα τόξο προστασίας που ανήκει η χώρα µας εδώ και
πολλά χρόνια και στο οποίο ελπίζουµε να ανήκει και θα ανήκει
για τα επόµενα επίσης πολλά και πρέπει να ευθυγραµµιζόµαστε
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Είναι κάτι ιδιαίτερα θετικό για την πατρίδα µας και δεν βλέπω
πλέον τους λόγους που ακόµα κάποια κόµµατα διατηρούν επι-
φυλάξεις για την ψήφισή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βρούτση. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα για µια µικρή παρέµβαση στον κ. Στυ-
λιανίδη, όπως µου εξήγησε, προκειµένου να προβεί σε κάποια
δήλωση. 

Ορίστε, κύριε Στυλιανίδη. 
ΕΥΡΥΠΙΔΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε ανα-

φορά προηγουµένως από κάποιους συναδέλφους στις πρόσφα-
τες δηλώσεις του Προέδρου Ερντογάν, νιώθω την ανάγκη να
κάνω αυτή την παρέµβαση ως Βουλευτής Θράκης και ιδιαίτερα
του Νοµού Ροδόπης που ψηφίζεται και από χριστιανούς αλλά και
από µουσουλµάνους συµπολίτες του και να αποκαταστήσω την
αλήθεια. 

Κύριε πρόεδρε, θυµίζω στον Πρόεδρο της γείτονος Τουρκίας
ότι το 2008 η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χάρισε τα χρέη
των βακουφίων, τα οποία σε αξία ήταν τριπλάσια από την ακίνητη
περιουσία τους. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΔ’ - 29 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022 3081



Επίσης, αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε, λειτουργούν στη
Θράκη διακόσια ογδόντα τέσσερα τεµένη -δεν ξέρω πόσες είναι
οι εκκλησίες που λειτουργούν στη γείτονα, οι ορθόδοξες- τετρα-
κόσιοι τριάντα ένας θρησκευτικοί λειτουργοί και τριάντα θεολό-
γοι. Και µε νόµο που ψηφίσαµε µαζί και µε την κ. Μπακογιάννη,
όταν ήµουν Υπουργός Παιδείας και αυτή Υπουργός των Εξωτε-
ρικών, διορίζονται πλέον πάρα πολλοί εκπαιδευτικοί ιεροδιδά-
σκαλοι από τη µουσουλµανική µειονότητα για να προστατευτούν
από το µαύρο χρήµα που στο παρελθόν εκινείτο στην περιοχή. 

Κύριε Πρόεδρε, µε απόφασή µας, µε απόφαση της παράταξής
µας, διδάχτηκαν πιλοτικά τα τουρκικά, δηλαδή η µητρική γλώσσα
ενός µέρους της µειονότητας, ενός τµήµατος της µειονότητας
και στα ελληνικά δηµόσια σχολεία, όπως βεβαίως αυτονοήτως
διδάσκονται και στα µειονοτικά σχολεία της περιοχής της Θρά-
κης, βάσει της Συνθήκης της Λωζάννης. 

Και, επίσης, λειτουργεί ελεύθερα µέσα σε ένα σύγχρονο θε-
σµικό πλαίσιο ο νόµιµος µουφτής, ο οποίος είναι δηµόσια αρχή
µε, βεβαίως, πνευµατικές, δικαιοδοτικές αλλά και διοικητικές αρ-
µοδιότητες. Αυτό το οποίο δεν δέχεται στη Θράκη, κύριε Πρό-
εδρε, η Ελλάδα είναι να επιδιώκεται η δηµιουργία αιρετών
πολιτικοθρησκευτικών ηγετών που δεν προσιδιάζουν στο ευρω-
παϊκό δηµοκρατικό πλαίσιο. 

Έχουµε χτίσει µε επιτυχία µια ανοιχτή δηµοκρατική κοινωνία
στη Θράκη, για την οποία είµαστε υπερήφανοι. Αυτή αποτελεί δε
πρότυπο δηµοκρατίας, όχι µόνο για την Ανατολή αλλά και για τη
Δύση. Αυτό το διαπίστωσε ο ίδιος ο Πρόεδρος Ερντογάν όταν
ως Πρωθυπουργός επισκέφθηκε το 2004 την περιοχή και πολύ
αργότερα ξανά και διαπίστωσε ρητά απευθυνόµενος στους συ-
νεργάτες του ότι οι λόγοι για τους οποίους ο ίδιος πήγε φυλακή
είναι βιωµατικές ελευθερίες στη Θράκη. Εποµένως για τα ζητή-
µατα ελευθεριών και δικαιωµάτων θεωρώ ότι αυτό το οποίο ει-
πώθηκε από τον ίδιο είναι ψευδές ή λάθος τον ενηµερώνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εις επίρρωσιν κά-
ποιων στοιχείων που είπατε, να πω ότι την περασµένη εβδοµάδα,
κύριε Στυλιανίδη, είχαµε τη χαρά να υποδεχθούµε εδώ στη
Βουλή, να καλωσορίσουµε από τα θεωρεία, να φιλοξενηθούν, και
να συναντήσουν συνάδελφοι από την περιοχή της Θράκης, σχο-
λεία µειονοτικά τα οποία επισκέφτηκαν και φιλοξενήθηκαν. Και
εγώ ο ίδιος µάλιστα χαιρέτισα και τους δασκάλους, οι οποίοι εκ-
φράστηκαν µε τον καλύτερο τρόπο, όσον αφορά τη συµπερι-
φορά, την όλη λειτουργεία τους και όλα όσα πολύ γλαφυρά
αναφέρατε. 

Σας ευχαριστώ θερµά γι’ αυτή την παρέµβαση.
Προχωρούµε τώρα στον κύκλο των συναδέλφων οµιλητών. 
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-

νάσιο Λιούπη.
Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό

είναι νοµοσχέδιο συµµόρφωσης µε την υποχρέωση που έχουµε
από τον κανονισµό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, τον
1240/2018 για τη δηµιουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS, για την
έκδοση ή την ακύρωση αδειοδότησης ταξιδίου εντός της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Στην πραγµατικότητα πρόκειται για ένα ενιαίο σύστηµα εντός
της Ευρώπης που επιτρέπει να ελέγχονται για λόγους ασφα-
λείας, όσοι δεν έχουν υποχρέωση θεώρησης εισόδου. Αυτό γί-
νεται για πρώτη φορά στη χώρα µας µε τη νέα Μονάδα ETIAS
που ιδρύεται. 

Μέχρι σήµερα δεν ήταν εφικτός ένας τέτοιος προληπτικός
έλεγχος ασφαλείας. Υπολογίζεται πως περίπου 1,4 δισεκατοµ-
µύριο πολίτες παγκοσµίως, -και αφορά περίπου εξήντα χώρες-
έχει τη δυνατότητα να ταξιδεύει στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς
θεώρηση, χωρίς βίζα. 

Το γεγονός αυτό έχει δύο αναγνώσεις. Αφ’ ενός αποδεικνύει ότι
οι χώρες της Ευρώπης είναι σε µεγάλο βαθµό ανοιχτές στον
κόσµο αλλά, αφ’ ετέρου, ίσως να είµαστε εκτεθειµένοι σε περισ-
σότερους κινδύνους, οι οποίοι σχετίζονται µε τη δηµόσια ασφά-
λεια, τη δηµόσια υγεία, την παράνοµη ή παράτυπη µετανάστευση.

Εποµένως το ζητούµενο µε τις νέες διατάξεις είναι η αποτελε-
σµατική προστασία των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής

Ένωσης. Μέχρι σήµερα η Συνοριοφυλακή είναι αυτή που επιφορ-
τίζεται µε την αξιολόγηση των εισερχοµένων προσώπων. Όµως
ο έλεγχος που γίνεται από τη Συνοριοφυλακή δεν µπορεί να συγ-
κριθεί µε ένα ψηφιακό, ευρύ και ενηµερωµένο πληροφοριακό σύ-
στηµα. Βεβαίως, ο ρόλος των συνοριοφυλάκων δεν παύει να
είναι τόσο σηµαντικός, απλώς ενισχύεται µε ένα σύγχρονο ψη-
φιακό σύστηµα που αξιοποιεί ακόµα και εργαλεία τεχνητής νοη-
µοσύνης. 

Η νέα εθνική µονάδα θα βρίσκεται σε διασύνδεση µε τις αντί-
στοιχες από τα υπόλοιπα κράτη-µέλη, αφού θα είναι σε επικοι-
νωνία µε το Κεντρικό Σύστηµα ETIAS της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αλλά και µε την EUROPOL. Δηµιουργείται έτσι µια νέα, ευρεία
οµπρέλα ασφαλείας πάνω από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Χάρη στο νέο σύστηµα ETIAS αλλάζει και εκσυγχρονίζεται η
διαδικασία των συνοριακών ελέγχων, αποκοµίζοντας και οφέλη
για τη χώρα µας σε επίπεδο ασφάλειας και ιδιαίτερα καταπολέ-
µησης της τροµοκρατίας, αλλά και εντοπισµού καταζητούµενων
προσώπων.

Και, δεύτερον, µια άλλη διάσταση, η νέα αυτή µονάδα και η
συνολική ευρωπαϊκή πρακτική προληπτικού ελέγχου, καθιστά τη
χώρα µας πιο ασφαλή και, εποµένως, µεγαλύτερο πόλο έλξης
για επενδυτές και για ταξιδιώτες. 

Ταυτόχρονα η όλη διαδικασία θα είναι ιδιαιτέρως απλή και φι-
λική προς τους µελλοντικούς επισκέπτες. Όσοι επιθυµούν να ει-
σέλθουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, από τρίτες χώρες που δεν
έχουν υποχρέωση θεώρησης, θα υποβάλλουν απλώς µια ηλε-
κτρονική αίτηση και δεν θα χρειάζονται χρονοβόρες γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες.

Το υπόλοιπο νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διάφορες ρυθµίσεις
που άπτονται της αρµοδιότητας του Υπουργείου Εξωτερικών.
Υπάρχουν διατάξεις που αφορούν τους υπαλλήλους του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και διευκρινίζεται τι ισχύει σε περίπτωση που
έχουµε συνυπηρέτηση συζύγων. Οι αποσπώµενοι σύζυγοι ή
αυτοί που έχουν συµβληθεί µε σύµφωνο συµβίωσης, δεν λαµβά-
νουν αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής. 

Σηµαντική αλλαγή γίνεται και για την αποζηµίωση υπηρεσίας
αλλοδαπής, ώστε το καθορισµός της να γίνεται µε πιο αποτελε-
σµατικό και δίκαιο τρόπο, ανά πόλη κι όχι οπωσδήποτε ανά χώρα.
Κι αυτό γιατί υπάρχουν και χώρες, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες,
στις οποίες καταγράφονται µεγάλες διαφορές στο κόστος διαβίω-
σης από περιοχή σε περιοχή και, εποµένως, δεν νοείται να έχουµε
κοστολόγηση των εξόδων µε ενιαίο τρόπο παντού. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο έχουµε και µια διάταξη που αφορά
τον πρέσβη µας και το προσωπικό σε διπλωµατικές και προξενι-
κές αρχές στην Ουκρανία. Αυξάνεται η µηνιαία αποζηµίωση κατά
20%. Μια εύλογη αύξηση που σχετίζεται, προφανώς, µε τις ιδι-
αίτερες συνθήκες που επικρατούν στην εµπόλεµη Ουκρανία, από
πλευράς ακρίβειας αλλά και κινδύνου. 

Το έργο, που επιτελεί το Υπουργείο Εξωτερικών και ειδικά σε
αυτή τη δύσκολη χρονική συγκυρία, είναι απαιτητικό αλλά και
πολύτιµο. Έχουµε όλοι αντιληφθεί πως είναι ιδιαίτερα προσεχτι-
κές οι κινήσεις που γίνονται από την ηγεσία του Υπουργείου σε
επίπεδο πράξεων, αλλά και σε επίπεδο λόγων. Ακόµα και η επι-
λογή λέξεων έχει µεγάλη σηµασία στη διπλωµατία και µπορεί να
κάνει όλη τη διαφορά. 

Η ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερικών αποδεικνύει καθηµερινά
ότι εργάζεται µεθοδικά για όλα τα θέµατα που αφορούν την εξω-
τερική πολιτική µας. Είναι όλα ζωτικά θέµατα που αφορούν το
παρόν αλλά και το µέλλον της πατρίδας µας. Η πρόσφατη µάλι-
στα, διπλωµατική πρωτοβουλία, επίσκεψη στην Αίγυπτο, έφερε
πολλά θετικά και απτά αποτελέσµατα για την Ελλάδα. 

Πρώτον, τη συµφωνία Ελλάδας - Αιγύπτου για συνεργασία
στους τοµείς αεροναυτικής αλλά και ναυτικής έρευνας και διάσω-
σης. Δεύτερον, τη διµερή συµφωνία που αφορά σε πέντε χιλιάδες
εποχικούς εργάτες γης από την Αίγυπτο, που πρόκειται να έρθουν
στην Ελλάδα για να ασχοληθούν µε αγροτικές εργασίες µε ειδική
άδεια εισόδου για εννέα µήνες. Με αυτόν τον τρόπο έγινε ένα ση-
µαντικό βήµα για να καλύψουµε τις ανάγκες που έχει η χώρα µας
σε εργάτες γης. Και µην ξεχνάµε ότι η πρώτη συνεργασία µε την
Αίγυπτο για εργαζόµενους αφορά τους ελαιοργάτες, µε συµφω-
νίες που κρατούν εδώ και εξήντα περίπου χρόνια και συνέβαλαν
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στις σχέσεις φιλίας µεταξύ των λαών και των κρατών µας. 
Ταυτόχρονα, όµως, κάνουµε καίριες κινήσεις για να έχουµε

έλεγχο σε αυτούς που εισέρχονται στη χώρα µας, σε µια προσπά-
θεια να καταπολεµήσουµε την παράνοµη µετανάστευση. 

Στην ίδια κατεύθυνση είναι και η παράταση που δόθηκε, πριν
από λίγες µέρες, µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης, σε σχέση µε τους εργάτες γης που είναι πολίτες τρίτης
χώρας και θα µπορούν να παραµείνουν στην Ελλάδα για συνολικά
έξι µήνες. 

Είναι στοχευµένες κινήσεις της Κυβέρνησης για την επίλυση
του µεγάλου προβλήµατος µε τους εργάτες γης, που προέκυψε
τα τελευταία χρόνια, κυρίως κατά και µετά την πανδηµία. 

Όλα αυτά αλλά και πολλές ακόµα πρωτοβουλίες του Υπουργού,
του Αναπληρωτή Υπουργού, των Υφυπουργών του Υπουργείου
Εξωτερικών είναι η καλύτερη απόδειξη της συστηµατικής προσπά-
θειας που γίνεται να οχυρωθεί και να προστατευτεί η χώρα µας
από κάθε κίνδυνο. 

Σε αυτή την κατεύθυνση είναι και η σηµερινή νοµοθετική πρω-
τοβουλία που εντάσσεται σε ένα πανευρωπαϊκό σύστηµα ελέγχου
των εισερχοµένων πολιτών τρίτων χωρών. Η τεχνολογία και η ψη-
φιακή εποχή τάσσεται µε το µέρος µας στον διαρκή αγώνα για να
έχουµε ασφαλέστερη Ελλάδα και ασφαλέστερη Ευρώπη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος
και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης.

Όπως καταλαβαίνετε, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπο-
ρούν να πάρουν τον λόγο όποτε το ζητήσουν και άρα δεν µπορώ
να πω κάτι.

Μετά θα πάµε πάλι στον κατάλογο, κύριε Κέλλα, κανονικά και
θα είστε εσείς, φαντάζοµαι και προφανώς και ο Υπουργός όποτε
ζητήσει τον λόγο θα τον έχει.

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών εισάγει στη νοµοθεσία µας
κρίσιµες ευρωπαϊκές ρυθµίσεις. Και τούτο, για την κίνηση εντός
του ευρωπαϊκού χώρου προσώπων που προέρχονται από τρίτες
χώρες.

Ταυτόχρονα, φέρνει αλλαγές στον υφιστάµενο οργανισµό του
Υπουργείου, ο οποίος ψηφίστηκε µόλις το 2021. Να θυµίσω το Ευ-
ρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού
ETIAS, που θεσπίστηκε µε τον κανονισµό 2018/1240 και θα τεθεί
σε ισχύ στις 15 Νοεµβρίου του 2023.

Το ETIAS, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το σύστηµα που
θα ρυθµίζει πλέον την είσοδο και παραµονή στο έδαφος της
χώρας µας και γενικότερα στις χώρες Σένγκεν υπηκόων τρίτων
χωρών, που δεν υποχρεούνται φυσικά να εκδώσουν βίζα.

Ο στόχος, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η ενίσχυση της ασφά-
λειας των ευρωπαϊκών κρατών, είναι η καταπολέµηση της τροµο-
κρατίας, είναι ο εκσυγχρονισµός της διαδικασίας για την κίνηση
εντός του ευρωπαϊκού χώρου µε τη χρήση των νέων τεχνολογιών,
καθώς επίσης και την καταπολέµηση της γραφειοκρατίας.

Έτσι, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, η Ευρώπη θα διαθέτει
πλέον αυτόµατη πληροφόρηση για όσους εισέρχονται στον ευρω-
παϊκό χώρο από τρίτες χώρες και αυτό πιστεύω ότι για όλους µας
είναι κάτι σηµαντικό.

Με το Μέρος Α’, λοιπόν, του νοµοσχεδίου δηµιουργείται Εθνική
Μονάδα ETIAS εντός της Γ4’ Διεύθυνσης του ΥΠΕΞ.

Μάλιστα, αγαπητοί συνάδελφοι, το Υπουργείο Εξωτερικών, σε
συνεργασία µε τη FRONTEX και την EUROPOL, θα ελέγχει τους
πολίτες των τρίτων χωρών που επιθυµούν να εισέλθουν τα σύνορα
των χωρών του Σένγκεν.

Μάλιστα, εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πραγµατοποιηθεί δευ-
τερογενής έλεγχος σε περιπτώσεις που, βάσει συστήµατος, απορ-
ρίπτεται η είσοδος.

Πρόκειται, λοιπόν, για µια ιδιαίτερα σοβαρή διαδικασία, την

ευθύνη της οποίας πρέπει να έχει µια ικανή διοικητική µονάδα,
µια µονάδα που θα λειτουργεί µε συγκεκριµένο πλαίσιο, στελε-
χωµένη µε κατάλληλο δυναµικό, ιεραρχία και πόρους. Ιδίως, βέ-
βαια, δε η κατάλληλη στελέχωσή της αποτελεί για όλους µας
εγγύηση για την επιτυχηµένη λειτουργία της.

Ακούσαµε και από τους φορείς ότι είναι µια υπηρεσία η οποία
απαιτεί τουλάχιστον δεκαπέντε µε δεκαοκτώ εργαζόµενους, µε
συγκεκριµένη επιστηµονική κατάρτιση, ώστε να µπορούν δηλαδή
να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της υπηρεσίας.

Ενδεικτικά εδώ θα αναφέρω ότι απαιτούνται ειδικές γνώσεις
στον χώρο τόσο της κυβερνοασφάλειας όσο και της τεχνητής
νοηµοσύνης, της προστασίας δεδοµένων και των νέων τεχνολο-
γιών.

Στο νοµοσχέδιο αυτό, κύριε Υπουργέ, ωστόσο, δεν περιλαµ-
βάνονται µε τρόπο ολοκληρωµένο ρυθµίσεις για τη στελέχωση
της υπηρεσίας η οποία ουσιαστικά επαφίεται στην έκδοση
υπουργικών αποφάσεων. Την ίδια στιγµή, βέβαια, βλέπουµε ότι
για την αρχική λειτουργία της υπηρεσίας πρέπει να προβλέπον-
ται αποσπάσεις υπαλλήλων και άλλων Υπουργείων.

Και τούτο, φυσικά, κύριε Υπουργέ, µε ειδικές διατάξεις. Πρό-
κειται, µάλιστα, για ειδικές ρυθµίσεις αποσπάσεων που διαφο-
ροποιούνται από τις ρυθµίσεις που ισχύουν για τον υπόλοιπο
δηµόσιο τοµέα.

Άρα, κύριε Υπουργέ, όπου θέλετε -ad hoc, θα έλεγα εδώ πέρα-
τέτοιες διατάξεις τις κάνετε δεκτές. Άρα, δηλαδή, εδώ έχουµε
δει δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Αντίστοιχο -σοβαρό είναι, θα έλεγα, επίσης- και το ζήτηµα της
επιµόρφωσης του προσωπικού. Διότι µιλάµε για τοµείς σύγχρο-
νους, άµεσα συνδεδεµένους µε τις νέες τεχνολογίες, η γνώση
των οποίων θεωρείται αυτονόητη για τους υπαλλήλους και ιδιαί-
τερα, για τους υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Θα περιµέναµε, λοιπόν, εδώ, κύριε Υπουργέ, να υπάρχουν
συγκεκριµένες ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο και για την επιµόρ-
φωση του προσωπικού, κάτι το οποίο δεν είδαµε.

Τώρα έρχοµαι στις ρυθµίσεις για τον οργανισµό του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο οργανισµός του ΥΠΕΞ κυρώθηκε πριν
ακριβώς έναν χρόνο µε τον ν.4781/2021. Και εδώ, λοιπόν, εξαρ-
χής θα έλεγα ότι ανακύπτουν ανάγκες τροποποίησης. Διερωτά-
ται κανείς: Σε έναν νόµο, µάλιστα τόσο πρόσφατο, τροπο-
ποιήσεις και τόσες πολλές διατάξεις, όπως δείχνει δηλαδή ο σχε-
διασµός του οργανισµού; Άρα, δηλαδή, τι; Δεν ήταν ο ενδεδειγ-
µένος; Δηλαδή, ένας νόµος που ψηφίστηκε το 2021 έρχεται να
τροποποιηθεί τι; Μέσα σε δώδεκα µήνες ξανά.

Περαιτέρω, αυτό που µας προβληµατίζει, κύριε Υπουργέ, είναι
ότι δεν υπήρξε η απαιτούµενη διαβούλευση πριν την εισαγωγή
του νοµοσχεδίου στη Βουλή. Και τούτο, φυσικά, µε τους αρµό-
διους φορείς και των εργαζοµένων του ΥΠΕΞ, κάτι στο οποίο
αναφέρθηκαν και οι φορείς. Δηλαδή, εδώ τι βλέπουµε; Ότι η δια-
βούλευση και ο διάλογος, που για όλους µας είναι κατανοητό ότι
µπορεί να λύσουν προβλήµατα, δεν υπήρξαν και µάλιστα, πριν
ακόµη ένα νοµοσχέδιο εισαχθεί προς ψήφιση. Όπως ακούσαµε,
δηλαδή και από την ακρόαση των φορέων, αν είχε µεσολαβήσει
έγκαιρα η ενηµέρωσή τους, θα µπορούσαν να έχουν προταθεί
πολλές ακόµη τροποποιήσεις του οργανισµού προς ωφέλεια
όλων. Και τούτο, φυσικά, για να είναι αυτός ο νέος οργανισµός
πιο αποτελεσµατικός.

Όσον αφορά στις ειδικότερες αλλαγές που έρχονται, στο
άρθρο 11 του νοµοσχεδίου και στην πρόβλεψη για τη µη εφαρ-
µογή της διαγωνιστικής διαδικασίας στις προαγωγές των υπαλ-
λήλων, κύριε Υπουργέ, κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου,
εδώ η εξαίρεση για τον διαγωνισµό µόνο κατά την πρώτη εφαρ-
µογή του νόµου δηµιουργεί πολλά ερωτηµατικά και µάλιστα,
πολλά ερωτηµατικά για την τήρηση της αρχής της ισότητας µε-
ταξύ των υπαλλήλων.

Αναφέρθηκε ο εισηγητής µας, ο κ. Λοβέρδος, διεξοδικά. Ορ-
θότερο, λοιπόν, εδώ είναι να απαλειφθεί η φράση και η διαδικα-
σία να είναι τι; Ενιαία για όλους.

Έρχοµαι στο άρθρο 16, για τη δυνατότητα αποσπάσεων για
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τη συνυπηρέτηση µεταξύ συζύγων.
Κύριε Υπουργέ, η στήριξη στον θεσµό της οικογένειας θεωρώ

για όλους µας ότι είναι αυτονόητη και πρέπει να µας αφορά
όλους, χωρίς εξαιρέσεις και χωρίς ad hoc διατάξεις και ουσια-
στικά, για όλους τους εργαζόµενους στο ΥΠΕΞ, όπως και όλους
τους εργαζόµενους του δηµόσιου τοµέα. Για τον λόγο αυτόν, θα
πρέπει εδώ να µορφοποιηθεί η διάταξη, που είναι µια ad hoc ρύθ-
µιση, όπως αυτή που ζητήσαµε, όπως και άλλες σχετικές που
είναι εν ισχύ στο δηµόσιο. Υπάρχουν, δηλαδή, αρκετές διατάξεις
µε τις οποίες δίνεται και στους δικηγόρους µε έµµισθη εντολή η
δυνατότητα απόσπασης σε ειδικές θέσεις, όπως σε γραφεία
Υπουργών, Γενικών Γραµµατέων, Βουλευτών, Ευρωβουλευτών
και µάλιστα, για λόγους διοικητικής και γραµµατειακής υποστή-
ριξης.

Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι οι πρεσβείες µας είναι υπο-
στελεχωµένες και σας ενοχλεί για οικογενειακούς λόγους -και
µόνο για οικογενειακούς λόγους- να δίνεται η δυνατότητα να
αποσπαστεί και σε µία από αυτές τις θέσεις ένας νοµικός µε έµ-
µισθη εντολή, προκειµένου να µη διαλυθεί η οικογένειά του; Αυτό
είναι τραγικό, δηλαδή! Είναι τραγικό! Μόνο ένας νοσηρός νους
θα µπορούσε να διαφωνήσει.

Προσωπικά, θεωρώ ότι θα είναι τύχη για την πρεσβεία να δια-
θέτει έναν νοµικό που να προσφέρει διοικητική και γραµµατειακή
υποστήριξη.

Κύριε Υπουργέ, επίσης, το ζήτηµα της προστασίας της οικο-
γένειας δεν υπόκειται σε όρους και αυτό πρέπει να γίνει κατα-
νοητό προς όλες τις πλευρές. Εδώ δεν υφίσταται πλέον καµµία,
µα καµµία οικονοµική επιβάρυνση, θα έλεγα. Συνεπώς δεν υφί-
σταται ουδεµία αντένδειξη, όπως είπε και ο εισηγητής µας, ο κ.
Λοβέρδος, ο οποίος τυγχάνει να είναι και πανεπιστηµιακός και
φυσικά, συνταγµατολόγος.

Είναι µια άδικη δυστροπία, την οποία σας ζητάµε ουσιαστικά
να µην την ακολουθήσετε. Αναµένουµε την απάντησή σας και
θεωρώ ότι στο κρίσιµο αυτό θέµα οποιοσδήποτε και αν φύγει
από τον δρόµο του λάθους είναι ωφέλεια. Δεν µπορώ να κατα-
λάβω, δηλαδή, για ποιον λόγο δεν δέχεστε την πρότασή µας.

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, η δηµιουργία της
Εθνικής Μονάδας ETIAS είναι αυτονόητη υποχρέωση της χώρας
µας, εφαρµόζοντας την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Μην ξεχνάµε, άλ-
λωστε, ότι η οικονοµία της χώρας µας βασίζεται στον τουρισµό
και µάλιστα, πολύ συχνά από τρίτες χώρες. Για τον λόγο αυτό,
ψηφίζουµε θετικά επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Χρήστο Κέλλα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει να προ-
ηγηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, έχετε δίκιο.
Συγγνώµη, κύριε Κέλλα. Θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΜέΡΑ25 ο κ. Κλέων Γρηγοριάδης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Γρηγοριάδη.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Κέλλα, ξέρετε πόσο σας συµ-

παθώ, απλώς έχω επιτροπή στις 13.00’ και ξεκινάει σε ακριβώς
δεκαεννέα λεπτά από τώρα. Τα µικρά κόµµατα τρέχουν και δεν
προλαβαίνουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγα-
πητέ κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ εκτενώς στο παρόν σχέ-
διο νόµου για το οποίο συζητάµε σήµερα, καθώς το έπραξε η κ.
Σακοράφα µε µεγάλη ενδελέχεια και ακρίβεια. Εξήγησε τους
σαφής λόγους για τους οποίους οφείλουµε να καταψηφίσουµε
και επί της αρχής και επί των άρθρων το σχέδιο νόµου σας.

Εγώ θα σταθώ µόνο και θα πω ότι, όπως είπε και η εισηγήτρια
του ΜέΡΑ25, το βασικό µας πρόβληµα είναι πρόβληµα δηµοκρα-
τίας, κύριε Υπουργέ. Οι αιτιάσεις -επιτρέψτε µου να πω, «λογο-
παιγνιάζοντας», κατά κάποιον τρόπο- του κόµµατός µας, του
ΜέΡΑ25, όσον αφορά το ETIAS, έχουν να κάνουν βέβαια µε το
ηλεκτρονικό φακέλωµα συνανθρώπων µας, οι οποίοι προέρχον-
ται από τρίτες χώρες και µε τη δυνατότητα να χρησιµοποιούν
προσωπικά δεδοµένα και πληροφορίες για την προσωπική τους
ζωή. Τον 21ο αιώνα αυτά, κατά τη γνώµη του ΜέΡΑ25, είναι απα-

ράδεκτα, κύριε Υπουργέ, και µας γυρνούν σε σκοτεινότερες επο-
χές.

Τώρα, επιτρέψτε µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 να αναφερθώ σε δύο θέµατα που είναι κεφαλαιώδους
σηµασίας και, κατά τη γνώµη µας, έχουν κάποια συνάφεια, όσο
και αν αυτή δεν φαίνεται εκ πρώτης όψεως. Όπως ξέρετε, την
Πέµπτη, σε δύο ηµέρες από σήµερα δηλαδή, εδώ ακριβώς µέσα
θα ψηφιστεί -γιατί συνήθως έτσι κάνετε, ψηφίζετε ό,τι σας φέρνει
η «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»- το ολοκληρωτικό και διά παντός
τέλος του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στη χώρα µας. Την Πέµ-
πτη, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, σε δύο ηµέρες από
τώρα, δεν θα υπάρχει πια δηµόσια υγεία στην Ελλάδα. Και δεν
θα υπάρχει πια δηµόσια υγεία στην Ελλάδα γιατί έρχεται ένα
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας, το οποίο, όπως θα εξηγή-
σουµε αναλυτικά αργότερα, προτρέπει-επιτρέπει στους για-
τρούς που συµµετέχουν και που υπηρετούν στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας -και που µας έσωσαν και που περιόρισαν τους νεκρούς
και περιόρισαν τα απόνερα της φοβερής πανδηµίας που περά-
σαµε- από την επόµενη µέρα, από την Παρασκευή που θα είναι
νόµος του κράτους αυτό το κατάπτυστο για εµάς σχέδιο νόµου,
να εργάζονται οπουδήποτε στον ιδιωτικό τοµέα. Θα εξηγήσουµε
λίγο αργότερα τι θα σηµάνει αυτό για τον µέσο ασθενή, για
εµένα και για εσάς που µας ακούτε από εκεί έξω, άνθρωποι, ελ-
ληνικέ λαέ.

Επιτρέψτε µου να το συνδέσω µε το πιο φλέγον ζήτηµα αυτής
της εποχής στην ελληνική κοινωνία που δεν είναι άλλο βέβαια
από την «κιβωτό του τρόµου», κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, πολίτες που µας ακούτε έξω από αυτή την Αίθουσα.
Πρόκειται, όπως απεδείχθη, για µια «κιβωτό του extreme, του
εξωφρενικού, του ακραίου τρόµου». Πρόκειται για µια κακοποι-
ητική κιβωτό, για µια κιβωτό που κάθε άλλο παρά χριστιανική
υπήρξε, για µια σαδιστική κιβωτό, για µια διαστροφική κιβωτό,
για µια κιβωτό που, αν δεν βίαζε, τουλάχιστον παρενοχλούσε τα
νέα παιδιά που εκεί αναζητούσαν καταφύγιο.

Θα µου πείτε πώς το λες αυτό εφόσον η δικαιοσύνη δεν έχει
αποφανθεί; Το λέω γιατί η µικρή πολιτική µου πείρα µε έχει δι-
δάξει ότι είκοσι νέα παιδιά αµόλυντα δεν τρελαίνονται ξαφνικά
για να κάνουν την ίδια ακριβώς καταγγελία. Και όταν την κάνουν
είκοσι νέα παιδιά ή τριάντα, όπως προκύπτει από τις τελευταίες
πληροφορίες, τότε είναι προφανές ότι δεν υπάρχει καπνός χωρίς
φωτιά. Κάπου υπάρχει φωτιά. Η φωτιά είναι στη γούνα µας, και
θα καούµε όλοι µας µε τη γούνα µας, αν δεν κάνουµε κάτι για να
την πυροσβέσουµε τη φωτιά.

Κοιτάξτε πώς συνδέεται µε το κατάπτυστο νοµοσχέδιο που θα
ψηφίσει η Βουλή των Ελλήνων µεθαύριο -και που θα καταργεί τη
δηµόσια υγεία για τους Έλληνες πολίτες- όλη αυτή η φοβερά
σκανδαλώδης ιστορία του πατέρα Αντωνίου και της «κιβωτού του
τρόµου» του. Όπως ξέρετε, πέσαµε όλοι από τα σύννεφα, έπεσε
η Κυβέρνηση, έπεσαν οι πολιτικές δυνάµεις, έπεσα εγώ ο ίδιος,
έπεσαν οι γείτονές µου, οι γονείς µου, η κόρη µου. Γιατί ελληνικέ
λαέ; Γιατί άραγε, Έλληνες και Ελληνίδες, και, Έλληνες Βουλευ-
τές, πέσαµε όλοι από τα σύννεφα; Γιατί; Επειδή ο πατέρας Αν-
τώνιος ήταν τόσα χρόνια, είκοσι συναπτά χρόνια, υπεράνω
πάσης υποψίας. Πώς έγινε, όµως, άραγε ο πατέρας Αντώνιος να
είναι εδώ και είκοσι χρόνια υπεράνω πάσης υποψίας, ενώ εγώ –
ας πούµε- δεν ήµουν ποτέ υπεράνω πάσης υποψίας, εσείς κύριε
Υπουργέ, δεν ήσασταν ποτέ υπεράνω πάσης υποψίας, εσείς
κύριε Πρόεδρε, δεν ήσασταν ποτέ υπεράνω πάσης υποψίας;
Πώς ο πατήρ Αντώνιος βρέθηκε να είναι υπεράνω πάσης υπο-
ψίας, πριν κάνει ό,τι έκανε, πριν διαχειριστεί µε τον τρόπο που
διαχειρίστηκε δηµόσιο χρήµα και ιδιωτικό χρήµα από δωρεές,
και πριν φερθεί µε τον απάνθρωπο τρόπο που φέρθηκε σε νέους
ανθρώπους που ήθελαν βοήθεια;

Βρέθηκε γιατί τα γνωστά κανάλια της διαπλοκής, οι γνωστοί
τηλεοπτικοί σταθµοί, τα µέσα µαζικής εξαπάτησης τον λιβανίζουν
και τον καθαρίζουν και τον καθιστούν υπεράνω πάσης υποψίας
εδώ και είκοσι συναπτά χρόνια, συµπολίτες µας, που µας ακούτε
από εκεί έξω. Αυτοί οι πέντε σταθµοί, αυτά τα πέντε καµάρια του
πολιτικού συστήµατος της Ελλάδας είκοσι χρόνια τώρα φτιά-
χνουν, φιλοτεχνούν µε αγαστή καλλιτεχνία και µε τροµακτικό µε-
ράκι το πορτρέτο του «αγίου» αυτού πατέρα, ο οποίος -ειρήσθω
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εν παρόδω- αν δεν ακολουθούσε τη διαδροµή προς τη φυλακή -
που ελπίζουµε να ακολουθήσει τις επόµενες µέρες, τους επόµε-
νους µήνες- θα πήγαινε προς αγιοποίηση, θα τον είχαµε άγιο. Τα
λέω αυτά για να ξέρουµε τι συµβαίνει όταν αποσύρεται το κρά-
τος από τις συνταγµατικές του πρόνοιες και τις αναλαµβάνουν
ιδιώτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ που εκπροσω-
πείτε την Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, κυρίως, όµως, πολίτες που
µας ακούτε από εκεί έξω, όταν το κράτος αρνείται να κάνει το
χρέος του και αποσύρεται από πρόνοιες που είναι συνταγµατικά
κατοχυρωµένες, τότε το χρέος του κράτους αναλαµβάνουν να
το κάνουν οι ιδιώτες. Ξέρετε τι είναι, εννιακόσιες ενενήντα εννέα
φορές στις χίλιες, οι ιδιώτες που µπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία;
Είναι τα λαµόγια, κατά το κοινώς λεγόµενο, και δεν έχουν καµµία
διάθεση φιλανθρωπίας, δεν έχουν καµµία διάθεση αγάπης προς
τους συνανθρώπους τους, αλλά έχουν διάθεση να γίνουν πλού-
σιοι και να έχουν εξουσία. Αυτό ακριβώς γίνεται όταν το κράτος
αποσύρεται.

Αυτά λοιπόν τα κανάλια που φιλοτέχνησαν επί είκοσι χρόνια
το προφίλ του συγκεκριµένου πατέρα Αντώνιου -και του κάθε πα-
τέρα Αντωνίου- ώστε να είναι υπεράνω πάσης υποψίας, θυµίζω
στο Σώµα, αλλά κυρίως θυµίζω στον ελληνικό λαό ότι είναι βε-
βαίως τα ίδια αυτά κανάλια τα τηλεοπτικά, οι ίδιοι οι σταθµοί των
Ελλήνων εφοπλιστών -των εθνικών µας αυτών καµαρίων- που
τολµούν να µηνύουν και Βουλευτές, όταν οι Βουλευτές αποκα-
λύπτουν απλώς τη δράση τους. Αυτά λοιπόν τα κανάλια που φι-
λοτέχνησαν περίπου ως άγιο επί της γης τον πατέρα Αντώνιο,
είναι τα ίδια κανάλια τα οποία οκτώ µήνες τώρα λένε «Πουτινάκι»
ή εθνικό µειοδότη εµένα ή τον Γιάνη Βαρουφάκη κάθε φορά που
απλώς λέµε ότι στην εξίσωση του προβλήµατος αυτού του απάν-
θρωπου ρωσοουκρανικού πολέµου, εκτός από τον Πούτιν -που
έχει βεβαίως τη κεφαλαιώδη ευθύνη µε τη φασιστική εισβολή
του, χωρίς καµµιά αµφιβολία- µπαίνουν και άλλοι παράγοντες.

Ένας παράγοντας είναι το ΝΑΤΟ, το οποίο κάνει τα πάντα για
να µη σταµατήσει αυτός ο πόλεµος και το οποίο εµπλέκει την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µας έχει φέρει στο σηµείο που µας έχει
φέρει. Διότι είµαστε ουσιαστικά το τσιράκι του ΝΑΤΟ στην πε-
ριοχή. Είµαστε τοποτηρητής. Ό,τι κάνουν οι Βρυξέλλες στην Ελ-
λάδα -ό,τι κάνει ακριβώς, προτεκτοράτο την έχουν κάνει-
ακριβώς το ίδιο κάνει η Αµερική σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Προτεκτοράτο την έχει κάνει την Ένωσή µας η Αµερική.

Έτσι, λοιπόν, τα ίδια αυτά κανάλια, τα οποία λένε εµένα ή τον
Γιάνη Βαρουφάκη, «Πουτινάκι» ή εθνικό µειοδότη κάθε φορά που
τολµώ να πω από αυτό το Βήµα ότι φταίει και το ΝΑΤΟ, ότι φταίει
και η Ευρωπαϊκή Ένωση για τη συνέχιση του ρωσοουκρανικού
πολέµου, τα ίδια αυτά κανάλια φιλοτεχνούν τόσο καιρό το πορ-
τρέτο του «αγίου» αυτού συνανθρώπου µας, του πατέρα Αντω-
νίου.

Τι γίνεται λοιπόν; Τα κανάλια αυτά, όπως ξέρετε, εκτός του
θράσους να µας αποκαλούν «Πουτινάκια», έχουν και το θράσος
οι ιδιοκτήτες τους το πρωί -το βράδυ είναι που αποκαλούν εθνι-
κούς µειοδότες και «Πουτινάκια» όσους λένε την αλήθεια- να µε-
ταφέρουν το πετρέλαιο του κ. Πούτιν. Και όταν το πεις αυτό από
τη Βουλή, σου κάνουν και µήνυση!

Ξέρετε γιατί έχουν το θράσος να σου κάνουν µήνυση επειδή
απλώς λες την ανακολουθία και την τεράστια υποκρισία τους; Το
κάνουν διότι αισθάνονται ότι το πολιτικό προσωπικό της χώρας
είναι υπηρέτες τους, αισθάνονται ότι είναι υπάλληλοί τους. Αυτά
λοιπόν τα κανάλια, τα οποία µας έπρηξαν -δεν µπορώ να βρω
άλλο ρήµα από το ρήµα πρήζω- οκτώ µήνες τώρα για το πόσο
εθνικοί µειοδότες είµαστε εµείς που λέµε την αλήθεια σε σχέση
µε τον ρωσοουκρανικό πόλεµο, αυτά τα κανάλια που φιλοτέχνη-
σαν το προφίλ του πατέρα Αντώνιου περίπου στα υψίπεδα ενός
αγίου, είναι τα κανάλια τα ίδια των εφοπλιστών. Να πω και τα ονό-
µατά τους; Τα ξέρετε έτσι; Ο κ. Μαρινάκης είναι που έχει το
«MEGA». Ο κ. Βαρδινογιάννης έχει το «ALPHA» και το «STAR». Ο
κ. Αλαφούζος έχει το «ΣΚΑΪ», τον πιο δηµοκρατικό σταθµό της
Ελλάδας και τα λοιπά και τα λοιπά.

Αυτοί, λοιπόν, οι ίδιοι ξέρετε τι κάνουν τώρα; Τώρα πουλάνε
την αποκαθήλωση του ινδάλµατος που οι ίδιοι δηµιούργησαν.
Τώρα σε «τηλεδίκες» κάθε µέρα δικάζουν τον πατέρα Αντώνιο,

την παπαδιά, δικάζουν όλο τον συρφετό αυτόν, ο οποίος έκανε
την ανθρώπινη αγωνία και την ανθρώπινη αδυναµία εµπόριο και
σαδισµό. Τους δικάζουν γιατί; Γιατί ξαφνικά ευαισθητοποιήθηκαν
τα καµάρια αυτά τα εθνικά, ο κ. Αλαφούζος, ο κ. Μαρινάκης, ο κ.
Βαρδινογιάννης και το υπόλοιπο συναπάντηµα; 

Γι’ αυτό δικάζουν ξαφνικά; Διότι είπαν: «Α, τόσα χρόνια φιλο-
τεχνήσαµε ένα προφίλ αγίου. Τώρα καταλάβαµε ότι δεν άξιζε να
είναι και άγιος ο άνθρωπος. Μήπως να τον δικάσουµε;». Όχι. Αµ
δε, ελληνικέ λαέ, δεν τον δικάζουν γι’ αυτό. Δεν βοµβαρδίζεσαι
είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο µε τις κτηνώδεις δρά-
σεις των ανθρώπων της «κιβωτού του τρόµου» για αυτό. Βοµ-
βαρδίζεσαι για να µην προσέξεις ότι από µεθαύριο δεν θα έχεις
δηµόσια υγεία.

Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ, για να το προσέξεις. Είµαι εδώ και έχω
ήδη συγχυστεί, γιατί έχω εθνικό χρέος να το προσέξεις. Το πρό-
βληµά σου δεν είναι τι ακριβώς έκαναν διάφοροι επαίσχυντοι άν-
θρωποι στο όνοµα της φιλανθρωπίας στην «κιβωτό του τρόµου».
Αυτό θα το λύσει η ελληνική δικαιοσύνη, της έχουµε εµπιστοσύνη
και θα το λύσει θαυµάσια.

Το πρόβληµα σου, λαέ της Ελλάδας, πολίτη που µας ακούς
από εκεί έξω, είναι ένα και είναι κοµβικό, είναι κεφαλαιώδες, είναι
τεράστιο. Από µεθαύριο -για την ακρίβεια από µεθαύριο το
βράδυ- µόλις το επαίσχυντο νοµοσχέδιο για την υγεία του κ.
Πλεύρη και της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» γίνει νόµος του
κράτους, δεν θα έχεις πλέον δηµόσια υγεία.

Και ξέρετε πώς το ξέρω αυτό; Είναι γιατροί ο πατέρας µου, η
µητέρα µου και η αδερφή µου. Ανήκω σε µια ιατρική οικογένεια.
Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό που κάνει το σχέδιο νόµου σας, το ότι
επιτρέπει, δηλαδή, σε κάθε χειρουργό δηµόσιου νοσοκοµείου να
βρίσκεται ταυτοχρόνως –θα πω τυχαία ονόµατα- στο «Μετροπό-
λιταν» ή στο «ΥΓΕΙΑ»; Δηµιουργεί τις προϋποθέσεις προς άγραν
πελατών για τον ιδιωτικό τοµέα.

Ξέρετε τι θα γίνει; Σας το λέω µε απόλυτη βεβαιότητα και το
δηλώνω δηµόσια από αυτό το Βήµα, µετά λόγου γνώσεως το
κάνω. Θα γίνει το εξής: Είµαι Βουλευτής και, όταν ζήτησα πέρυσι
τέτοια εποχή µια µαγνητική τοµογραφία στο πόδι µου, µου είπαν
ότι θα γίνει σε τρεις µήνες. Είπα, αν έχω καρκίνο, τι θα γίνει; Μου
είπαν, αν έχετε καρκίνο και δεν µπορείτε να πάτε στον ιδιωτικό
τοµέα, µάλλον θα καταλήξετε πριν διαγνωστείτε µε τον καρκίνο,
έτσι όπως θα αργήσει να γίνει η µαγνητική τοµογραφία σας.
Αυτό το είπαν σε Βουλευτή στο Γενικό Νοσοκοµείο της Αεροπο-
ρίας, επειδή ήταν επιβαρυµένο ως COVID νοσοκοµείο εκείνη την
εποχή.

Όταν ο Έλληνας πηγαίνει τώρα –τώρα, αυτή τη στιγµή- για µια
µαγνητική ή για µία αξονική, του λένε ότι θα γίνει σε τρεις µήνες.
Όταν πηγαίνει για ένα χειρουργείο του λένε: «Συγγνώµη, δεν
έχουµε αναισθησιολόγους. Έφυγαν στην Ιταλία, γιατί εµείς δεν
τους θέλαµε στο ΕΣΥ και δεν έχουµε. Θα περιµένεις έξι µήνες
για το παιδί σου.».

Ξέρετε τι θα λέει ο γιατρός που είναι και στο ΕΣΥ και στο «Με-
τροπόλιταν» και στο «ΥΓΕΙΑ»; Θα λέει: «Εδώ πέρα τα βλέπεις, πο-
λίτη φίλε. Χαµός γίνεται. Δεν θα τα καταφέρουµε. Θα ρισκάρεις
τη ζωή τη δική σου, της γυναίκας ή του παιδιού σου ή του συζύ-
γου σου. Δεν τον φέρνεις από το ιδιωτικό το µαγαζί που είναι πιο
άνετα, έχει και καλύτερο περιβάλλον, είναι και πιο φωτισµένο,
έχει και καλύτερης ποιότητας κρεβάτια. Θα έχεις και καµµία
ασφαλειούλα. Αν δεν έχεις, δεν πειράζει, υποθήκευσε το µέλλον
σου και το µέλλον των παιδιών σου. Δεν τον φέρνεις στον ιδιω-
τικό τοµέα να τα βρούµε;».

Στην πραγµατικότητα το σχέδιο νόµου που έρχεται µεθαύριο
τελειώνει µια για πάντα τη δηµόσια υγεία στην Ελλάδα µετατρέ-
ποντας κυριολεκτικά σε πραιτοριανούς τους ίδιους τους για-
τρούς του συστήµατος. Ποιους; Αυτούς τους γιατρούς που
έχουν αντέξει τόσες δεκαετίες, που από σαράντα χιλιάδες έφτα-
σαν να είναι δεκαπέντε, δεκαοκτώ χιλιάδες –πάντως, τουλάχι-
στον οι µισοί- και που άντεξαν τόσο καιρό να αµείβονται µε τρεις
και εξήντα, ελληνικέ λαέ. Τόσα έπαιρναν και µε τόσα µας έσωσαν
από την τρίχρονη πανδηµία. Αυτούς τους ανθρώπους θέλετε να
τους αλλοτριώσετε. Θέλετε να τους αλώσετε την ψυχή και το
ήθος. Θέλετε να τους σύρετε να γίνουν οι πραγµατευτές της
πραγµατείας των µεγάλων ιδιωτικών δοµών.
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Και µη γελιέστε, δεν θα παραµείνουν οι σηµερινοί ιδιοκτήτες
σε αυτές τις µεγάλες δοµές. Μόλις κάνει τη βρώµικη δουλειά η
«Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.», δηλαδή όλοι εσείς, αµέσως, σε
χρόνο ντε τε -όπως γίνεται πάντα- θα δείτε, ω του θαύµατος, οι
µεγάλες δοµές να περνούν στα χέρια των πέντε διάσηµων Ελλή-
νων που προανέφερα, των εφοπλιστών και άλλων τόσων δήθεν
επιχειρηµατιών -άεργοι είναι, επιτηδευµατίες µε δικά µας λεφτά,
µε δηµόσια χρήµατα είναι. Είτε, λοιπόν, θα αγοράσουν τις ήδη
υπάρχουσες µεγάλες δοµές ιδιωτικής υγείας αυτές οι γνωστές
δέκα οικογένειες -ξέρετε ποιοι, έτσι; Να τους ξαναπώ; Θα τους
ξαναπώ: Βαρδινογιάννης, Λάτσης, Μυτιληναίος, Περιστέρης και
ούτω καθεξής. Δεν ξέρω αν και η «ΤΕΡΝΑ» θα στραφεί στην
υγεία- και βεβαίως, θα φτιάξουν, κύριε Πρόεδρε, και τις καινούρ-
γιες, τις νέες µεγάλες ιδιωτικές µονάδες. 

Όλο αυτό το σχέδιο έχει έναν τρόπο να ανατραπεί. Κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αλλά
κυρίως, πολίτες που µας ακούτε από εκεί έξω, από αυτήν τη
στιγµή να µη µείνετε άλλο σπίτι σας. Χάνετε τη δηµόσια υγεία
σας. Έγινε συγκέντρωση χθες, γίνονται συγκεντρώσεις σήµερα
και θα γίνουν αύριο και µεθαύριο. Δεν έχουµε δικαίωµα να είµα-
στε άλλο στα σπίτια µας, να µας κλέψουν τη δηµόσια υγεία µας
και να ξυπνήσουµε, αφού την έχουµε χάσει, αφού θα την έχουν
τα γνωστά αυτά καµάρια των δεκαπέντε ελληνικών οικογενειών. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας τα εξής: Οι χασούρες
τους είναι η µόνιµη χασούρα µας -ξέρετε ποιων, των δεκαπέντε
µεγάλων οικογενειών- αλλά τα κέρδη τους είναι κέρδη τους, ολό-
δικά τους. 

Η µόνιµη επωδός σας είναι πως για την υγεία, την παιδεία και
την πρόνοια δεν υπάρχουν χρήµατα. Σωστά; Το ακούµε τριάµισι
χρόνια που έχετε εκλεγεί. Δυστυχώς, να είµαστε µέσα στα όρια
του προϋπολογισµού, για να µην εκτροχιαστούµε από τις Βρυ-
ξέλλες. Μεγάλη αγωνία αυτή! Βλέπουµε στον οικονοµικό Τύπο,
όµως, να ανακοινώνουν οι εταιρείες τα αποτελέσµατα εννεάµη-
νου. Θέλετε να τα ακούσετε; Ακούστε τα, να γελάσετε ή να κλά-
ψετε, ό,τι προτιµάτε. 

Η «AEGEAN», ελληνικέ λαέ, ανακοίνωσε κέρδη εννεάµηνου
υψηλότερα ακόµη και από το αντίστοιχο του 2009 µε τα κέρδη
προ φόρων του τρίτου τριµήνου -ένα τρίµηνο!- να φτάνουν τα
152 εκατοµµύρια ευρώ. Παρόµοιες είναι οι επιδόσεις για τη
«FRAPORT» που, εκτός από το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» της Αθήνας, έχει και τα δεκαεπτά φιλέτα περιφερειακά αε-
ροδρόµια, όπως της Μυκόνου, της Σαντορίνης και λοιπά και που
τα έχει νοικιάσει έναντι πινακίου φακής. Επίσης, η «ENERGEAN
OIL» στην Καβάλα, τους παραχωρησιούχους των εθνικών δρό-
µων -Μπόµπολας και ούτω καθεξής- τους γνωστούς κατασκευα-
στές που εισπράττουν διόδια, για να µένουµε εγκλωβισµένοι στα
χιόνια, όλοι τους ανακοίνωσαν κέρδη µε ουρά για το εννεάµηνο. 

Τι άλλο, όµως, κοινό έχουν; Ότι σε όλες ανεξαιρέτως αυτές τις
επιχειρήσεις, ελληνικέ λαέ, να θυµίσω ότι µοιράστηκε στις συγκε-
κριµένες εταιρείες -υπήρχε γι’ αυτές λεφτόδεντρο- 1,1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ ζεστού δηµοσίου χρήµατος µόνο στα προηγούµενα
δύο χρόνια. Ξέρετε πώς; Με το πρόσχηµα της ενίσχυσης, γιατί
λόγω πανδηµίας θα πήγαιναν –λέει- κακά οι δουλειές. Φάε εσύ,
µικρέ, µικροµεσαίε Έλληνα, επιστρεπτέα προκαταβολή 2.000
ευρώ, την οποία θα επιστρέψεις. Αυτοί πήραν 1,1 δισεκατοµµύριο
δανεικά και αγύριστα. Θαλασσοδάνεια τα λέγανε παλιά και µε
αυτά τα θαλασσοδάνεια δηµιουργήθηκαν οι οικογένειες των εθνι-
κών καµαριών που υφιστάµεθα σήµερα να κλέβουν εµάς. 

Για τον µικροµεσαίο, λοιπόν, η επιστρεπτέα προκαταβολή, δη-
λαδή δάνειο και αυτό µε το σταγονόµετρο και για την ολιγαρχία
το λεφτόδεντρο στην υγειά µας! Στην υγειά µας, των κορόιδων,
ελληνικέ λαέ, που πληρώνουν φόρους για να έχουν υγεία, παι-
δεία και πρόνοια για τα παιδιά τους, όταν αυτά εγκαταλειφθούν
στους δρόµους. Και εσείς όλοι οι µνηµονιακοί το µετατρέπετε σε
αλά καρτ ενισχύσεις της «FRAPORT» και τα δεκατέσσερα αερο-
δρόµια, τα οποία να θυµίσω ότι, παρεµπιπτόντως -και δείχνει και
την αρραγή συνεργασία των µνηµονιακών- είναι του κ. Τσίπρα
έργο έτσι; Αυτός είναι που έδωσε τα δεκατέσσερα φιλέτα σε
Γερµανούς. Αυτός είναι που στην κ. Μέρκελ είπε: «Λυπάµαι, φο-
βάµαι πάρα πολύ τις διαπραγµατεύσεις και θα πρέπει να παρα-
δοθώ αµαχητί», έτσι; 

Λοιπόν, κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία φράση. Το ΜέΡΑ25 βρί-
σκεται εδώ και θα βρίσκεται εδώ για πολύ καιρό, για να αποκα-
λύψει στην ελληνική κοινωνία ότι όλοι ανεξαιρέτως οι
µνηµονιακοί υπάρχουν στο πολιτικό µας σύστηµα -και εδώ µέσα-
ως µεσάζοντες, ως διαχειριστές της υποταγής και της σκλαβιάς
µας, που µας έχει καταστρέψει και έχει στείλει τον ανθό µας,
εφτακόσιες συν χιλιάδες των νέων πιο πλούσιων σε εγκεφαλική
ποιότητα συνανθρώπων µας στο εξωτερικό για πάντα. Γιατί εκεί
βρήκαν αξιοκρατία και δεν θα επιστρέψουν παρά ελάχιστοι. 

Το ΜέΡΑ25, λοιπόν, αποκαλύπτει ότι είστε µεσάζοντες και δια-
χειριστές της µιζέριας, της εθνικής µας υποταγής και ουσιαστικά
της εθνικής µας αυτοκτονίας, ελληνικέ λαέ. Και ταυτοχρόνως,
ενηµερώνει τον ελληνικό λαό ότι η µόνη λύση βρίσκεται στην
αληθινή, στην ευθύτατη ρήξη χωρίς κανένα φόβο για κλειστές
τράπεζες, χωρίς κανένα φόβο για οποιονδήποτε εκβιασµό. Αγ-
καλιά µε τον ελληνικό λαό, δεν φοβόµαστε κανέναν και τίποτα. 

Η µόνη λύση, λοιπόν, για το ΜέΡΑ25 -και τη δηλώνει ευθαρσώς
και ανοιχτά µε ό,τι κόστος κι αν έχει αυτό για εµάς και εσάς πο-
λίτες της Ελλάδας- είναι η απόλυτη ρήξη, η ρήξη εδώ και τώρα,
µε τους προστάτες, τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Είµαστε εδώ ως πολιτικό
προσωπικό για να εκφράσουµε µέσα εδώ, αλλά κυρίως εκεί,
στους δρόµους και τις πλατείες αγκαλιά µε τους συµπολίτες
µας, αυτή τη ρήξη. Από αυτή τη ρήξη δεν θα γλιτώσει ούτε το
πολιτικό προσωπικό -διακοµµατικά τα τρία µνηµονιακά κόµµατα-
που δεχόταν τόσο καιρό να παίζει τον ρόλο του διαχειριστή της
καταστροφής µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών και καλούµε στο Βήµα τον κ. Κέλλα Χρή-
στο από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη θέσπιση του Ευρωπαϊκού

Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού ETIAS, η
Ευρωπαϊκή Ένωση διαµορφώνει ένα επιπλέον πλέγµα προστα-
σίας των συνόρων της, ενισχύοντας την ασφάλεια των Ευρω-
παίων πολιτών. 

Πρόκειται για ένα σύγχρονο σύστηµα ελέγχου των προσώπων
τα οποία επιθυµούν να εισέλθουν στην ευρωπαϊκή επικράτεια, το
οποίο αποτελεί συστατικό στοιχείο της έξυπνης διαχείρισης των
συνόρων. Οι αρχές των κρατών-µελών θα µπορούν µέσω βάσης
δεδοµένων να ελέγχουν τους πολίτες τρίτων κρατών, τα οποία
εξαιρούνται από την υποχρέωση θεώρησης βίζα και επιθυµούν
να εισέλθουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση ώστε να προλαµβάνονται
αξιόποινες πράξεις, να αντιµετωπίζονται υγειονοµικές απειλές
και να καταπολεµούνται το οργανωµένο έγκληµα και η τροµο-
κρατία. 

Η συγκεκριµένη στρατηγική εξαγγέλθηκε από τον τέως Πρό-
εδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τον Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, το
2016 σε µια περίοδο που η Ευρωπαϊκή Ένωση κλήθηκε να αντι-
µετωπίσει πρωτοφανείς µεταναστευτικές ροές προς την επικρά-
τειά της. Όπως είχε επισηµάνει χαρακτηριστικά τότε ο κ.
Γιούνκερ, οφείλουµε να ξέρουµε ποιοι διασχίζουν τα σύνορά
µας, µέσω αυτοµατοποιηµένου συστήµατος θα γνωρίζουµε
ποιος ταξιδεύει προς την Ευρώπη πριν ακόµα έρθει εδώ. Αυτό
το σύστηµα γίνεται πράξη πανευρωπαϊκά και υλοποιείται στη
χώρα µας κατ’ εφαρµογή του κανονισµού 2018/1240 για τη θέ-
σπιση του ETIAS, αλλά και του κανονισµού 2017/2226 σχετικά µε
τη θέσπιση συστήµατος εισόδου-εξόδου καταχώρισης δεδοµέ-
νων και άρνησης εισόδου υπηκόων τρίτων χωρών, που διέρχον-
ται τα εξωτερικά σύνορα των κρατών-µελών. 

Ως εκ τούτου, αγαπητοί συνάδελφοι, η υπερψήφισή του επί
της αρχής συνιστά υποχρέωση της χώρας παρ’ ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επι-
λέγει να το καταψηφίσει. Ξεχνάει βεβαίως ότι την εν λόγω πε-
ρίοδο που λήφθηκαν τα συγκεκριµένα νοµοθετικά µέτρα ήταν
στη διακυβέρνηση της χώρας, αλλά τώρα ως Αντιπολίτευση στέ-
κεται απέναντι. Δεν ευθύνεται βέβαια ο εισηγητής κ. Αµανατίδης
για τη συγκεκριµένη στάση. Είναι γνωστό ότι ως Υφυπουργός
Εξωτερικών άσκησε τα καθήκοντά του µε εξαιρετική συνέπεια.
Αναφέροµαι βέβαια στην ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία ακόµη και
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σήµερα αδυνατεί να σταθεροποιηθεί στις επιλογές της και ενώ
φθάνουν και οι εκλογές. 

Όσον αφορά το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, σε σχέση µε
τη συγκρότηση της Εθνικής Μονάδας Σχεδιασµού ETIAS, διαπι-
στώνεται ότι πρόκειται για µια υπηρεσιακή δοµή η οποία οργα-
νώνεται άρτια και θα λειτουργεί αποτελεσµατικά. Κατ’ αρχάς το
γεγονός ότι συστήνεται εντός του Υπουργείου Εξωτερικών ως
τµήµα της Γ4 Διεύθυνσης Δικαιοσύνης, Εσωτερικών Υποθέσεων,
Μετανάστευσης και Σένγκεν συνιστά την κατάλληλη επιλογή. 

Το Υπουργείο Εξωτερικών είναι το πλέον αρµόδιο τόσο για τις
εξωτερικές σχέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και για τις θε-
σµικές συµφωνίες µε τρίτες χώρες. Με τη γνώση και την εµπειρία
που διαθέτει το έµψυχο δυναµικό του Υπουργείου δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι η νέα µονάδα, όχι µόνο θα δουλέψει υποδειγµα-
τικά, αλλά θα διασφαλίσει την απαραίτητη αλληλεπίδραση µε τις
αντίστοιχες εθνικές µονάδες των εταίρων µας. 

Η στελέχωσή της από διπλωµάτες, εµπειρογνώµονες, υπαλ-
λήλους προξενείου, επικοινωνίας και πληροφορικής του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, καθώς και από αποσπασµένους υπαλλήλους
των Υπουργείων Προστασίας του Πολίτη και Μετανάστευσης και
Ασύλου, θα διασφαλίσει την εναρµόνιση της διοικητικής δράσης
και τον καλύτερο δυνατό συντονισµό των εµπλεκόµενων φο-
ρέων. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα παρ’ όλο που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει άλλη
άποψη και ισχυρίζεται ότι για να λειτουργήσει η µονάδα θα πρέ-
πει να συσταθεί ως γενική διεύθυνση. Όπως όµως είπε και ο εξαί-
ρετος συνάδελφος και εξαίρετος νοµικός ο καθηγητής Ανδρέας
Λοβέρδος, δεν έχει σηµασία ο τίτλος της µονάδας, αλλά η διάρ-
θρωση και η λειτουργία της. 

Και επειδή είναι απαραίτητο να εστιάζουµε πάντα στην ουσία
της πολιτικής και να αποφεύγουµε τα προσχήµατα, θα ήθελα να
σταθώ και στο επιχείρηµα το οποίο ακούστηκε από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε το έργο της Κυβέρνησης στην πλευρά
των εξωτερικών σχέσεων. Αναφέροµαι στις αµφιβολίες που δια-
τυπώθηκαν σχετικά µε το αν η Ελλάδα ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες παγκόσµιες προκλήσεις, στις ανάγκες ψηφιακής εποχής
και στο µεταναστευτικό ζήτηµα. Αλήθεια, συνάδελφοι, τα πι-
στεύετε αυτά που λέτε στην Αντιπολίτευση; 

Από το 2019 και µετά η πατρίδα µας, όχι µόνο αντιµετωπίζει
τις παγκόσµιες προκλήσεις µε αποτελεσµατικότητα, αλλά έχει
αναδειχθεί σε πυλώνα διεθνούς σταθερότητας και διαπεριφερει-
ακής οικονοµικής συνεργασίας. Η ηγεσία του Υπουργείου Εξω-
τερικών έχει υπογράψει πολυάριθµες συµβάσεις και τις αξιοποιεί
υποδειγµατικά σύµφωνα µε τις δυνατότητες της ελληνικής δι-
πλωµατίας. 

Εδώ θα πρέπει να σταθώ σε µια συµφωνία την οποία υπέ-
γραψε τώρα τελευταία ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών,
ο παριστάµενος εδώ κ. Βαρβιτσιώτης, τον οποίον βεβαίως
οφείλω να συγχαρώ για τη συµφωνία που υπέγραψε µε την Αί-
γυπτο. 

Είναι γνωστό στην αγροτική Ελλάδα σε όλη την επικράτεια το
τεράστιο θέµα που υφίσταται µε τους εργάτες γης. Η συµφωνία,
λοιπόν, που υπέγραψε ο κ. Βαρβιτσιώτης για την είσοδο και δια-
µονή στην Ελλάδα πέντε χιλιάδων εργατών γης µε διάρκεια εννιά
µήνες ανά έτος, προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες της
αγροτικής οικονοµίας σε εργατικό δυναµικό, θα δώσει µια ανα-
κούφιση στους αγρότες µας. Η συµφωνία αυτή συνιστά µεγάλη
επιτυχία. Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ!

Σηµαντική ήταν, επίσης, µια άλλη συµφωνία την οποία και υπέ-
γραψε προσφάτως ο Υπουργός Άµυνας κ. Πάνος Παναγιωτόπου-
λος µε τον Αιγύπτιο οµόλογό του για την έρευνα και διάσωση
στην ανατολική Μεσόγειο µαζί µε την Αίγυπτο. Αντιµετωπίζουµε
εν τοις πράγµασι τις τουρκικές προκλήσεις και τις παράνοµες
ενέργειες που προωθούν εκµεταλλευόµενοι την αστάθεια στη
Λιβύη. 

Παράλληλα, µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και εν µέσω
πανδηµίας, κατάφερε η Κυβέρνηση αυτή του Κυριάκου Μητσο-
τάκη να χτίσει το ψηφιακό κράτος το οποίο προσφέρει στη δη-
µόσια διοίκηση σηµαντική εµπειρία, ώστε να αξιοποιήσει τις
λειτουργίες του ETIAS και άλλων αντίστοιχων συστηµάτων. 

Σε ό,τι αφορά δε τη µετανάστευση δεν χρειάζεται να κάνουµε

σύγκριση. Θυµόσαστε τι γινόταν το 2019 και τι γίνεται σήµερα.
Το 2021 καταγράφηκαν οι χαµηλότερες µεταναστευτικές ροές
της τελευταίας δεκαετίας, όταν στην Ευρώπη οι µεταναστευτικές
ροές αυξήθηκαν κατά 50%. Η Ελλάδα έπαψε να αποτελεί πύλη
εισόδου και οι δοµές φιλοξενίας έχουν µειωθεί σε τριάντα τέσ-
σερις από εκατόν είκοσι εννιά που λειτουργούσαν επί διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Τα σύνορά µας σε θάλασσα, αέρα και στεριά φυλάσσονται µε
επάρκεια και έχουµε βάλει τέλος στην εκµετάλλευση δυστυχι-
σµένων ανθρώπων θέτοντας κανόνες στη χορήγηση ασύλου και
χαρακτηρίζοντας βεβαίως την Τουρκία ως ασφαλή χώρα για
τους αιτούντες άσυλο από Αφγανιστάν, Μπαγκλαντές, Πακιστάν,
Σοµαλία και Συρία. Βέβαια οι προσπάθειες δεν σταµατάνε εδώ.
Είµαστε σε διαρκή εγρήγορση και θα πετύχουµε ακόµα περισ-
σότερα στο µέλλον.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
ελληνική έννοµη τάξη αποκτά µια σύγχρονη δοµή η οποία θα
συµβάλει στην ενίσχυση της ευρωπαϊκής ασφάλειας και στην πε-
ραιτέρω ανάδειξη της χώρας µας σε παράγοντα διεθνούς στα-
θερότητας και σηµείο αναφοράς της διεθνούς συνεργασίας. 

Υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και εύχοµαι καλή επιτυ-
χία στους ανθρώπους που θα στελεχώσουν τη µονάδα του
ETIAS. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 5ο Γενικό Λύκειο Πετρούπολης (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποτελεσµατική διαχείριση
των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνιστά βα-
σικό προαπαιτούµενο για την προστασία του Ενιαίου Ευρωπαϊ-
κού Χώρου Σένγκεν και την ενίσχυση της εσωτερικής ασφάλειας
σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλλον, µε πολλαπλές προκλήσεις
και κρίσεις στην περιοχή µας. 

Στην κοινή αυτή ευρωπαϊκή προσπάθεια συµβάλλει και το
παρόν σχέδιο νόµου µε το οποίο επιτυγχάνεται ο εκσυγχρονι-
σµός του ελέγχου στα σηµεία εισόδου-εξόδου των συνόρων µας,
περιλαµβάνοντας καινοτόµες διατάξεις αναφορικά µε την οργά-
νωση και τη λειτουργία της Εθνικής Μονάδας ETIAS, η οποία
αποτελεί ένα αποτελεσµατικό σύστηµα πληροφοριών και αδει-
οδότησης ταξιδιού, προκειµένου να διευκολύνεται η διέλευση
από τα εξωτερικά σύνορα Σένγκεν, δηλαδή της εξωτερικής πε-
ριµέτρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπηκόων τρίτων χωρών που
είτε γειτνιάζουν είτε προέρχονται από τα βάθη.

Επίσης, να διενεργείται εκ των προτέρων έλεγχος ασφαλείας
στους εν λόγω ταξιδιώτες, οι οποίοι απαλλάσσονται από υποχρέ-
ωση θεώρησης, καθώς θα αναλαµβάνουν την άδεια του ETIAS
µέσω µιας διαδικασίας υποβολής σχετικής αίτησης, η οποία είναι
απλή, οικονοµική και γρήγορη καθ’ όσον είναι ψηφιακή ή δεν θα
τους επιτρέπεται η είσοδος, εφόσον αυτό κριθεί αναγκαίο κατό-
πιν σχετικού ελέγχου. 

Κατ’ αυτόν τον τρόπο εναρµονίζεται το ελληνικό θεσµικό πλαί-
σιο µε το ευρωπαϊκό ανοίγοντας ένα παράθυρο σε αυτό το πανευ-
ρωπαϊκό σύστηµα ελέγχου, στο οποίο το ΥΠΕΞ θα αποτελέσει τον
εθνικό συντονιστή. 

Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση εντάσσεται σε
µια ευρύτερη δέσµη µέτρων µε τον διακριτό τίτλο «smart bor-
ders», ήτοι «ευφυή σύνορα», αποσκοπώντας στον εκσυγχρονι-
σµό των διαδικασιών διαχείρισης των εξωτερικών συνόρων της
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Ένωσης µέσα από την αξιοποίηση των τεχνολογικών δυνατοτή-
των και αναµένεται µεταξύ άλλων να καταστήσει την Ευρώπη ως
τον πλέον ελκυστικό προορισµό για επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα, τουρισµό, σπουδές και όχι µόνον πάντοτε σε ένα πλαίσιο
ελευθερίας και ασφάλειας. Τα ευφυή σύνορα της Ευρώπης απο-
τελούν ένα αναβαθµισµένο θεσµό µε πλαίσιο λειτουργίας των
συνοριακών σηµείων εντός της Συνθήκης Σένγκεν, προβλέπον-
τας αναβαθµισµένο εξοπλισµό και εκπαιδευµένο στελεχιακό δυ-
ναµικό. 

Τα σηµεία εισόδου-εξόδου κυρίως σε ό,τι αφορά τα χερσαία
σύνορα του Νοµού Έβρου, όπως και στη λοιπή χώρα, αξιολο-
γούνται ήδη ως προς την επάρκεια και τις δυνατότητες προσαρ-
µογής στις απαιτήσεις των νέων συστηµάτων και ελέγχου και
απαιτείται να δηµιουργήσουµε τις επιπλέον υποδοµές προσαρ-
µογής στις νέες απαιτήσεις. 

Η κατάσταση σήµερα των Κήπων και των Καστανιών είναι πα-
ρακµιακή και δεν τιµά ούτε την Ελλάδα ούτε την Ευρώπη. Για τον
λόγο αυτόν διεκδικώ και αναδεικνύω την άµεση µελέτη και κατα-
σκευή νέων σύγχρονων υποδοµών στα δύο συνοριακά σηµεία
του Έβρου, δηλαδή στις Καστανιές και στους Κήπους, µέσω
ΣΔΙΤ µε ικανό στελεχιακό δυναµικό και µε εκχώρηση αρµοδιοτή-
των στον ιδιωτικό τοµέα. Θα πρέπει να καταστούν και τα δύο ση-
µεία προορισµός όλων αυτών που προέρχονται από τις
υπερκαυκάσιες χώρες, που προέρχονται από τις ασιατικές και
τις µεσανατολικές χώρες. 

Πιστεύω ότι στο πλαίσιο της µεταναστευτικής πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και της εθνικής µεταναστευτικής πο-
λιτικής που εφαρµόζει η σηµερινή Κυβέρνηση εντάσσεται και η
προσφάτως γνωστοποιηθείσα συµφωνία της Ελλάδας µε την Αί-
γυπτο, προσβλέποντας στην εξασφάλιση της ελεγχόµενης µετα-
νάστευσης εργατών γης και όχι µόνο, προσβλέποντας στην
απασχόληση πέντε χιλιάδων εργατών από την Αίγυπτο µε διάρ-
κεια παραµονής έως εννέα µήνες ανά περίοδο ενός έτους, κα-
λύπτοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τις ανάγκες σε εργατικά χέρια
στον αγροτικό τοµέα που παρατηρούνται κυρίως στην περιφέ-
ρεια. 

Ωστόσο θα ήθελα να καταθέσω την εµπειρία µου και τη γνώση
µου ότι η βάση για την εν λόγω διµερή συµφωνία είναι η υπογρα-
φείσα συµφωνία του 1967 µεταξύ Ελλάδος και Αιγύπτου και
όπως επικαιροποιήθηκε µέχρι σήµερα δύο φορές, µε την οποία
τα ελληνικά αλιευτικά ποντοπόρα καράβια µας της Μεσογείου
και των πελάγων µας ναυτολογούνται από αλιείς και αλιεργάτες
εξ Αιγύπτου. 

Οφείλω να υπογραµµίσω ως γνήσιος µάρτυρας ότι η ίδια η Αί-
γυπτος υπήρξε συνεπής συνεργάτης µε την Ελλάδα και τις ελλη-
νικές αρχές σε περιπτώσεις διακίνησης οικονοµικών µεταναστών
µέσω θαλάσσης, αναλαµβάνοντας πλήρως την ευθύνη που της
αντιστοιχεί σε διαδικασίες και κόστος, αλλά και επαναπατρισµού
όλων των υπηκόων αυτών, οι οποίοι παραβίασαν τα θαλάσσια σύ-
νορά µας. Η συνεργασία µας συνεπώς αποτελεί υπόδειγµα για τις
διακρατικές συµφωνίες που πρέπει να διασφαλίσουµε µε κράτη
που διαχρονικά επιδεικνύουν συναντίληψη και κοινό τόπο συνεν-
νόησης. 

Επίσης, επίκαιρη και απαραίτητη είναι η σύναψη συµφωνιών
δικαστικής, σωφρονιστικής και αστυνοµικής συνεργασίας µε τρί-
τες χώρες απ’ ευθείας µέσω της Ελλάδας και κυρίως, όµως,
µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να πετύχουµε τον σκοπό µας.
Αν ληφθεί υπ’ όψιν ότι το 70% των κρατουµένων µας σήµερα
είναι αλλοδαποί στις φυλακές, µε αποτέλεσµα να µην είναι εφι-
κτό να εφαρµοστεί η ποινική διαδικασία σε αξιόποινες πράξεις,
οι οποίες πραγµατικά δεν µπορεί κανείς να τις αναβάλει, προκει-
µένου σε περιπτώσεις υποθέσεις αλλοδαπών που τελεσιδική-
σουν στην ελληνική δικαιοσύνη να εκτίουν την ποινή τους στις
χώρες προέλευσης µε έξοδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
κρατών-µελών αυτής. 

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο της επίτευξης της ελεγχόµενης
οικονοµικής µετανάστευσης µέσω των κρατών υψηλού ενδιαφέ-
ροντος, εφόσον καταστεί εφικτή η συµφωνία αστυνοµικής και
σωφρονιστικής και δικαστικής συνεργασίας, θα επιτευχθεί και η
αποδοχή και η αναγνώριση. Ήδη έχω αναδείξει διαχρονικά και
την αναγκαιότητα επέκτασης της επιτυχηµένης συµφωνίας της

Ευρωπαϊκής Ένωσης µε το Αφγανιστάν σε ό,τι αφορά την απο-
δοχή του προσωρινού ταξιδιωτικού εγγράφου, του laissez-pas-
ser, και µε τις λοιπές χώρες υψηλού ενδιαφέροντος. Πρόκειται
για ένα χρήσιµο εργαλείο σε ό,τι αφορά τη διαδικασία γρήγορων
και ασφαλών επιστροφών, επαναπροωθήσεων οικονοµικών µε-
ταναστών στις χώρες προέλευσης, αυτών οι οποίοι παραβίασαν
τα σύνορά µας. 

Κυρίες και κύριοι, το νέο ψηφιοποιηµένο σύστηµα ελέγχου
συµβάλλει στην πρόληψη, εξακρίβωση και διερεύνηση τροµο-
κρατικών εγκληµάτων, αλλά και άλλων σοβαρών αξιόποινων πρά-
ξεων, καθώς και στην επίτευξη υψηλού επιπέδου ασφάλειας και
στην πρόληψη παράνοµης οικονοµικής µετανάστευσης, ενι-
σχύοντας ταυτόχρονα τις εταιρικές σχέσεις µε τρίτες χώρες,
βελτιώνοντας την ελκυστικότητα της χώρας µας ως µέλος Σένγ-
κεν και αυξάνοντας την επισκεψιµότητα. 

Είναι εµφανές, λοιπόν, ότι τα εθνικά οφέλη που απορρέουν
από την παρούσα νοµοθετική ρύθµιση είναι πολλαπλά και απο-
τελεί καλή είδηση και για τη χώρα µας αλλά και για τον λαό
αυτής. Για τον λόγο αυτό υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Υφυπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Κώτσηρα, για
να υποστηρίξει µια τροπολογία και θα συνεχίσουµε µε τους οµι-
λητές. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Ενηµερώνω το Σώµα ότι µε την τροπολογία - προσθήκη του

Υπουργείου Δικαιοσύνης παρατείνεται µέχρι και τη 15η Ιανουα-
ρίου 2023 η προθεσµία υποβολής δηλώσεων περιουσιακής κα-
τάστασης και οικονοµικών συµφερόντων σε σχέση µε την
απόκτηση ιδιότητας υπόχρεου από την 1η Ιανουαρίου 2022 έως
και τη 15η Οκτωβρίου 2022 και ετησίων του έτους 2022, δηλαδή
για τη χρήση του 2021. 

Η ρύθµιση αυτή κρίνεται αναγκαία εν όψει των αντικειµενικών
δυσχερειών κατά τη συγκέντρωση των συνυποβαλλοµένων δι-
καιολογητικών. 

Νοµίζω ότι είναι σαφές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υφυ-

πουργέ. Είναι κατανοητό.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον τελευταίο οµιλητή του κα-

ταλόγου, τον κ. Λαζαρίδη Μακάριο από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να φαί-

νεται τεχνικής σηµασίας το εν λόγω σχέδιο νόµου, ωστόσο οι
προεκτάσεις που έχει για την ασφάλεια της χώρας είναι πολλα-
πλές και πολυεπίπεδες. 

Η χώρα µας αποτελεί µία από τις πύλες εισόδου της ευρωπαϊ-
κής ηπείρου και ως τέτοια είναι προνοµιακής γεωγραφικής ση-
µασίας και προβολής. Εξαιτίας αυτής της θέσης έχει γίνει,
ιστορικά, πολλές φορές αντικείµενο επιβουλής. Όµως, και στις
µέρες µας οι απειλές που δέχεται από τον εξ ανατολών γείτονα
είναι γνωστές. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να τις περιγράψω και
να τις απαριθµήσω.

Σήµερα, όµως, η Ελλάδα δεν είναι όπως πριν από λίγα χρόνια.
Σήµερα µας δίνεται η δυνατότητα να αξιοποιήσουµε τη θέση
µας, να προβάλλουµε την ισχύ µας και να απολαύσουµε των προ-
νοµίων που απορρέουν από αυτή, γιατί σήµερα η ελληνική Κυ-
βέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης δεν
φείδονται τρόπων να ενισχύσουµε το εθνικό µας όραµα, την
εθνική µας άµυνα, την εθνική µας οµοψυχία αλλά και τα µέσα µε
τα οποία θα τα υπηρετήσουµε όλα αυτά. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, σήµερα µε το παρόν σχέδιο νόµου; Το
ETIAS, το ευρωπαϊκό σύστηµα πληροφοριών και αδειοδότησης
ταξιδιού, προέκυψε από την ανάγκη προληπτικού ελέγχου του
τεράστιου αριθµού ατόµων –ένα δισεκατοµµύριο τετρακόσιες χι-
λιάδες υπολογίζονται- που έχουν δικαίωµα να ταξιδέψουν προς
την Ευρώπη χωρίς την υποχρέωση θεώρησης βίζας.

Αποσκοπεί δε στη βελτίωση της εσωτερικής ασφάλειας, στην
πρόληψη της παράνοµης µετανάστευσης, στην προστασία της
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δηµόσιας υγείας και στη µείωση των καθυστερήσεων στα σύ-
νορα, καθώς θα εντοπίζει τα πρόσωπα που ενδέχεται να συνι-
στούν κίνδυνο σε έναν από τους προαναφερόµενους τοµείς
προτού φτάσουν στα εξωτερικά σύνορα. 

Για τους λόγους αυτούς το ETIAS πραγµατοποιεί ελέγχους µε
αντιπαραβολή µε το σύστηµα πληροφοριών Σένγκεν, το σύστηµα
πληροφοριών για τις θεωρήσεις, το σύστηµα εισόδου - εξόδου,
το Eurodac και τη βάση δεδοµένων ποινικού µητρώου υπηκόων
τρίτων χωρών, καθώς και µε τα δεδοµένα της EUROPOL και της
INTERPOL. 

Σε τι, λοιπόν, ωφελείται η χώρα µας από τη σύσταση της µο-
νάδας ETIAS και µάλιστα µε τρόπο που δεν αναµένεται να προ-
καλέσει επιπλέον δαπάνη στη Γ4 Διεύθυνση Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών Υποθέσεων, Μετανάστευσης και Σένγκεν του
Υπουργείου Εξωτερικών; 

Η χώρα ωφελείται σε πολλά επίπεδα. Σε τεχνικό επίπεδο ενι-
σχύει την αποτρεπτική ικανότητα, αλλά και την προληπτική
ασφάλεια των συνόρων της Ελλάδας και της Ευρώπης, καθώς
οι έλεγχοι για δυνητικούς κινδύνους λαµβάνουν χώρα πριν το τα-
ξίδι. Συµβάλλει στην ενίσχυση του Σένγκεν σχετικά µε τις κατα-
χωρήσεις για υπηκόους τρίτων χωρών, για τους οποίους έχει
υπάρξει άρνηση εισόδου και παραµονής, για πρόσωπα που κα-
ταζητούνται µε σκοπό τη σύλληψη. 

Σε πολιτικό επίπεδο εναρµονίζεται το ελληνικό πλαίσιο µε το
ευρωπαϊκό, προστατεύει ζητήµατα εθνικής κυριαρχίας, αλλά και
εµπεδώνει την αντίληψη των συνόρων της χώρας ως ενιαίου ευ-
ρωπαϊκού χώρου. Συµβάλλει στη διασφάλιση της ελεύθερης µε-
τακίνησης ατόµων και, ταυτόχρονα, στην πρόληψη της παρά-
νοµης µετανάστευσης και της τροµοκρατίας. Ενισχύει τις εται-
ρικές σχέσεις µε τρίτες χώρες, βελτιώνει την ελκυστικότητα της
χώρας ως µέλος Σένγκεν για επενδύσεις, τουρισµό και αναψυχή
και ασφαλώς ενισχύει σηµαντικά την εν γένει µεταρρυθµιστική
προσπάθεια της Κυβέρνησης για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
της δηµόσιας διοίκησης και την παροχή υψηλού επιπέδου υπη-
ρεσιών προς τους πολίτες, όπως αυτή καταγράφεται στη Βίβλο
Ψηφιακού Μετασχηµατισµού 2020 - 2025. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω ότι το
παρόν σχέδιο νόµου είναι µία ακόµα απόδειξη των οξυµένων αν-
τανακλαστικών της ελληνικής Κυβέρνησης. Η κίνησή της αυτή
προσθέτει ακόµα µία ψηφίδα θωράκισης στη συνολική προστα-
σία της χώρας και δένει, περαιτέρω, στη συνολική προσπάθειά
µας να ενισχύσουµε τη χώρα. Συνδέει και ενισχύει τις υπόλοιπες
δοµικές πολιτικές της χώρας στην εξωτερική µας πολιτική, όπως
είναι η επίµονη επένδυση στη διπλωµατία, που από την πρώτη
ηµέρα έχει επιλέξει η Κυβέρνηση, και η οποία έχει αποδώσει καρ-
πούς, µιας επιλογής που µαζί µε την αµυντική θωράκιση της
χώρας έχει δηµιουργήσει νέα δεδοµένα στο πολιτικό, στρατιω-
τικό, διπλωµατικό γίγνεσθαι και έχει εµπεδώσει ισχυρά την αντί-
ληψη της χώρας ως µιας δυνατής και απρόσβλητης χώρας σε
περιφερειακό επίπεδο.

Αυτή η επιλογή αποτελεί απόδειξη της ενεργητικής στάσης και
δυναµικής διεκδίκησης των συµφερόντων της χώρας που απο-
κρυσταλλώνεται στις συµφωνίες µε την Αίγυπτο, οι οποίες δια-
σφαλίζουν τα ελληνικά κυριαρχικά δικαιώµατα όπως ορίζονται
από το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας και ακυρώνουν στην πράξη
το παράνοµο τουρκολιβυκό µνηµόνιο, στις αµυντικές συµφωνίες
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, το Ισραήλ, τα Ηνωµένα
Αραβικά Εµιράτα και, κυρίως, µε τη Γαλλία.

Και πάνω απ’ όλα, η συµφωνία µε την Ιταλία, για το δικαίωµα
επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυτικά µίλια, γί-
νεται απτή πολιτική που µεγαλώνει την Ελλάδα, σύµφωνα µε την
ιστορικής σηµασίας απόφαση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα στην αρχή, µπορεί
το παρόν σχέδιο νόµου να φαίνεται τεχνικής σηµασίας µόνο.
Ωστόσο, εάν κάποιος έχει την ικανότητα της στρατηγικής θεώ-
ρησης, τότε θα διαπιστώσει ότι εντάσσεται στο ευρύτερο πλαίσιο
πολυεπίπεδης ενίσχυσης της πατρίδας µας. Γιατί µε αυτό το
πλαίσιο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δηµιουργεί µία
Ελλάδα που ενισχύεται συνεχώς, µία Ελλάδα σύγχρονη και τε-
χνολογικά άρτια, µία Ελλάδα θωρακισµένη και ασφαλή, µία Ελ-

λάδα που, σε πείσµα των προκλήσεων της µεταβλητότητας και
των παγκόσµιων ανατροπών, µεγαλώνει και δυναµώνει. 

Προφανώς, υπερψηφίζουµε το σχέδιο νόµου και συγχαίρω τον
Υπουργό για την εξαιρετική δουλειά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
κατάλογος των οµιλητών. 

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον Υπουργό κ. Βαρβιτσιώτη, για
να ολοκληρώσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτές οι τέσ-
σερις συνεδριάσεις –τρεις στην επιτροπή και µία στην
Ολοµέλεια- που συνολικά αφιερώσαµε, έδειξαν ξεκάθαρα ότι
αυτό το οποίο προτείνει η Κυβέρνηση σήµερα να υλοποιηθεί, δη-
λαδή το να συσταθεί η Εθνική Μονάδα ETIAS, είναι µία κίνηση
επιβεβληµένη, µία κίνηση η οποία προάγει τη δυνατότητα του ελ-
ληνικού κράτους να διευκολύνει και να διευρύνει τα όρια ελέγχου
που έχει πάνω στους ταξιδιώτες που εισέρχονται στη χώρα µας
και, βέβαια, µία κίνηση, η οποία δίνει στο Υπουργείο Εξωτερικών
µία επιπλέον αρµοδιότητα την οποία δεν είχε µέχρι τώρα, δεν την
ασκούσε πλήρως, που αφορά στους ταξιδιώτες που προέρχον-
ται από τις χώρες που δεν απαιτείται η βίζα, η ευρωπαϊκή βίζα,
για να µας επισκεφθούν. 

Κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο τρία πράγµατα. 
Πρώτα απ’ όλα, εισάγουµε τις νέες τεχνολογίες της πληροφο-

ρικής στον έλεγχο των ευρωπαϊκών συνόρων. Καθιστούµε, δη-
λαδή, τα σύνορά µας smart, «έξυπνα». Διασυνδέουµε τις
πληροφορίες. Αντιµετωπίζουµε τις προκλήσεις. Ασκούµε εθνικό
έλεγχο. 

Δεύτερον, αυτοµατοποιούµε τη διαδικασία εισόδου αλλά και
ελέγχου –βάζουµε το στοιχείο του ελέγχου- στους πολίτες οι
οποίοι µπορούν να ταξιδέψουν ελεύθερα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Και, τρίτον, ανοίγουµε ένα καινούργιο παράθυρο στο να διευ-
ρύνει η Ευρώπη τις δυνατότητές της να απονείµει και σε πολίτες
άλλων χωρών το δικαίωµα να καταργηθεί η βίζα εισόδου για την
Ευρωπαϊκή Ένωση και έτσι να καταστεί η Ευρώπη, πραγµατικά,
ένας χώρος ελεύθερης διακίνησης ανθρώπων, έτσι όπως φιλο-
δοξούµε να τον φτιάξουµε, παράλληλα, όµως, µε τη διασφάλιση
του κορυφαίου εθνικού αγαθού που είναι η ασφάλεια των πολι-
τών. 

Κατηγορούµαστε, λοιπόν, γι’ αυτό το πράγµα, το ότι ενδεχο-
µένως κάνουµε ένα σύγχρονο ηλεκτρονικό φακέλωµα. Κάνουµε
το εντελώς αντίθετο. Αξιοποιούµε τις πληροφορίες που έχουµε
στο να ελέγχουµε και σε εθνικό επίπεδο αυτούς τους οποίους το
ηλεκτρονικό ευρωπαϊκό σύστηµα ελέγχου θα απορρίπτει. Πώς
θα λειτουργεί αυτή η ιστορία; Εκατοµµύρια άνθρωποι, κατ’ εκτί-
µηση πάνω από πενήντα εκατοµµύρια άνθρωποι, θα αξιοποι-
ήσουν το σύστηµα ETIAS από τη στιγµή που θα λειτουργήσει,
τον πρώτο χρόνο εφαρµογής. Από αυτούς, το 5% ενδεχοµένως
να αντιµετωπίσει ένα πρόβληµα που να χτυπήσει στο κεντρικό
σύστηµα ελέγχου του ETIAS, που θα εδρεύει στην κεντρική υπη-
ρεσία του FRONTEX στη Βαρσοβία. Από αυτούς, κάποιοι θα γί-
νουν δεκτοί. Ένα µεγάλο ποσοστό υπολογίζουν οι υπηρεσίες του
FRONTEX ότι θα γίνουν δεκτοί, δηλαδή από το 5% για τους οποί-
ους θα χτυπάει το κόκκινο, περίπου το 3% θα γίνεται δεκτό και
το υπόλοιπο 2% θα απευθύνεται στην ελληνική µονάδα ETIAS για
να εξετάσει το ελληνικό κράτος κατά πόσον κάποιοι από αυτούς
µπορούν και πρέπει να γίνουν αποδεκτοί από την Ελλάδα.

Αναφέρω, επί παραδείγµατι, περίπτωση οµογενούς εναντίον
του οποίου µπορεί να εκκρεµούν δικαστικές αποφάσεις ή οτιδή-
ποτε άλλο και θέλει να έρθει στη χώρα µας, να µπορεί να έρθει
στη χώρα µας. Άρα, διευρύνουµε –και όχι περιορίζουµε- τον
αριθµό των ανθρώπων που έρχονται στην Ελλάδα.

Το δεύτερο είναι ότι όπως έχουµε δει από τις µεταναστευτικές
κρίσεις που έχουµε διαχειριστεί είναι πολύ σηµαντικό να υπάρχει
ένας προκαταρκτικός έλεγχος για το ποιος έχει τις προϋποθέ-
σεις ή τη φιλοδοξία να παραβιάσει το σύστηµα ελεύθερου ταξι-
διού και να µετατρέψει το ελεύθερο ταξίδι σε µία διαδικασία
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παράνοµης µετανάστευσης, πράγµα το οποίο είναι επίσης ση-
µαντικό. Και η εντολή την οποία έχουµε λάβει από τον ελληνικό
λαό είναι να περιορίσουµε όσο µπορούµε την παράνοµη µετανά-
στευση, παράλληλα ανοίγοντας τους τρόπους για τη νόµιµη µε-
τανάστευση.

Θα ήθελα να πω ότι συστήµατα όπως το ETIAS σήµερα λει-
τουργούν σε άλλες χώρες, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στον Κα-
ναδά, στην Αυστραλία και έχει αργήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να
βάλει αυτό το σύστηµα, το ηλεκτρονικό σύστηµα παροχής πλη-
ροφοριών, γύρω από τους ταξιδιώτες.

Αυτό το οποίο πολλοί λένε ότι παραβιάζει τα θεµελιώδη αν-
θρώπινα δικαιώµατα προσκρούει στην ίδια τη λειτουργία του συ-
στήµατος που προβλέπει το συµβουλευτικό Συµβούλιο
Θεµελιωδών Δικαιωµάτων, ώστε να αντιµετωπίζονται µέσα στο
πλαίσιο του εξαιρετικά στιβαρού -ίσως του καλύτερου- νοµικού
οπλοστασίου προστασίας ανθρωπίνων δικαιωµάτων που ισχύει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να επιβλέπει την όλη διαδικασία, ακρι-
βώς για να µην υπάρχουν όλοι αυτοί οι περιορισµοί.

Άρα, θεωρώ ότι οι οποιεσδήποτε αντιρρήσεις απέναντι στην
κεντρική επιλογή έχουν να κάνουν µόνο µε την αντίρρηση της
συµµετοχής της χώρας στο πρόγραµµα της ευρωπαϊκής ολοκλή-
ρωσης. Άλλη επιµέρους δικαιολογία για την καταψήφιση των
ρυθµίσεων που αφορούν την ETIAS δεν νοµίζω ότι µπορεί να
γίνει δεκτή. Όσοι δέχονται την Ευρωπαϊκή Ένωση ως ένα σύ-
στηµα αξιών και διαδικασιών που εφαρµόζεται στο σύνολο των
είκοσι επτά χωρών-µελών, προχωρώντας σε µία ευρωπαϊκή ενο-
ποίηση, δεν µπορούν να αρνηθούν την εισαγωγή αυτών των δια-
τάξεων. Όσοι αρνούνται αυτή την πορεία της χώρας, την
ευρωπαϊκή, δηλαδή, προοπτική της χώρας, µπορούν κάλλιστα
να το καταψηφίσουν, βασιζόµενοι σε προσχηµατικές δικαιολο-
γίες.

Ένα θέµα ετέθη οργανωτικό και αυτό νοµίζω ότι το έχω απαν-
τήσει πολλάκις µέχρι τώρα και αφορά στον τρόπο µε τον οποίο
η µονάδα, η Εθνική Μονάδα ETIAS, θα ενταχθεί στο Υπουργείο
Εξωτερικών. Κατ’ αρχάς, η στρατηγική επιλογή είναι να ενταχθεί
στο Υπουργείο Εξωτερικών και να µην πάει στο Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη. Ήταν µία κεντρική απόφαση της Κυβέρνη-
σης στο Υπουργείο Μετανάστευσης, ακριβώς γιατί θεωρήσαµε
λόγω της ιδιαιτερότητας των θεµάτων µε τα οποία θα ασχοληθεί
ότι δεν θα έπρεπε να υπάρχει µόνο µία αστυνοµικού χαρακτήρα
αντιµετώπιση αυτών των περιπτώσεων που θα εξετάζει η Εθνική
Μονάδα ETIAS, αλλά θα έπρεπε να υπάρχει ένας πιο διευρυµέ-
νος τρόπος αντίληψης αυτών των περιπτώσεων και αυτό θα µπο-
ρεί να το εγγυηθεί µόνο η λειτουργία και ο τρόπος µε τον οποίο
αντιλαµβάνεται το Υπουργείο Εξωτερικών τα πράγµατα και όχι
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Το δεύτερο για το οποίο έχουµε κατηγορηθεί είναι γιατί δεν
είναι αυτόνοµη και αυτοτελής αυτή η µονάδα, δεν είναι σε επί-
πεδο διεύθυνσης, αλλά είναι τµήµα όλου του συστήµατος που
ασχολείται µε τα θέµατα διαχείρισης Σένγκεν. Νοµίζω ότι είναι
προφανές, έχει απαντηθεί και από πολλούς συναδέλφους και
από τον κ. Μυλωνάκη πριν από λίγο ότι δεν υπάρχει κανένας
λόγος, όταν έχεις µία ολόκληρη διεύθυνση που ασχολείται µε τα
θέµατα Σένγκεν και αυτό αποτελεί µία υποκατηγορία των θεµά-
των Σένγκεν, να το φέρεις και αυτό σε επίπεδο διεύθυνσης, δη-
µιουργώντας µόνο θέσεις διευθυντών, µόνο και µόνο για να πεις
«φτιάχνω περισσότερους διευθυντές». Αντιθέτως, θα δηµιουρ-
γούσε ενδεχοµένως έλλειψη πληροφόρησης, συντονισµού και
άλλα προβλήµατα τα οποία δεν θέλαµε να αντιµετωπίσουµε.

Τώρα έρχοµαι στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου για το οποίο
έγινε πολύς λόγος, χωρίς, όµως, να υπάρχει ουσιαστική κεντρική
αντίρρηση. Τι κάνουµε στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου; Φέρ-
νουµε κάποιες ρυθµίσεις –εννιά τον αριθµό ρυθµίσεις- οι οποίες
αφορούν σε τροποποιήσεις του νέου οργανισµού λειτουργίας
του Υπουργείου, τον οποίο ψηφίσαµε πριν από έναν χρόνο και
τον οποίο προσπαθούµε να υλοποιήσουµε. Ξέρετε, σε κάθε και-
νούργιο οργανισµό -αυτό δεν είναι η πρώτη φορά που συµβαί-
νει- πάντοτε υπάρχουν οι παιδικές ασθένειες τις οποίες
προσπαθείς να καλύψεις και υπάρχουν και ενδεχοµένως κάποιες
περιπτώσεις στις οποίες δεν είχε αρχικά προβλεφθεί από τη νο-
µοθέτηση η υποπερίπτωση στην οποία κάποια θέµατα προ-

σκρούουν στη σωστή και ορθή λειτουργία του Υπουργείου. Γι’
αυτό και σήµερα προχωράµε σε αυτές τις ρυθµίσεις.

Ενώ έχουµε κατηγορηθεί ότι δεν κάναµε ενδελεχή και ουσια-
στικό διάλογο µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς και βασικά
µε τις συνδικαλιστικές οργανώσεις του Υπουργείου Εξωτερικών,
µην ξεχνάτε ότι οι µισές από αυτές δεν εµφανίστηκαν καν στον
κοινοβουλευτικό διάλογο, δεν ήρθαν να µας υποβάλουν τις από-
ψεις τους και όσες εµφανίστηκαν όλες δήλωσαν θετικές προς το
σύνολο των ρυθµίσεων τις οποίες προτείνουµε. Δεν είµαστε απο-
κοµµένοι από τους ανθρώπους που υπηρετούν στο Υπουργείο
Εξωτερικών.

Προσωπικά, δε, δέχοµαι τακτικά όλες τις ενώσεις των υπαλ-
λήλων, ακούω µε σεβασµό τον προβληµατισµό τους και πάνω
από όλα σέβοµαι πάρα πολύ το έργο το οποίο παράγουν µέσα
σε δύσκολες και αντίξοες συνθήκες. Και γι’ αυτό έχουµε έναν τα-
κτικό διάλογο, γιατί θεωρούµε ότι πρέπει και εµείς να βελτιώ-
νουµε -µε τον τρόπο µας, µε την παρουσία µας- τις συνθήκες
γύρω από τις οποίες λειτουργούν και προσφέρουν και πάνω από
όλα παράγουν, αυτό για το οποίο θέλουµε στο Υπουργείο Εξω-
τερικών να είµαστε περήφανοι, µία σύγχρονη, δυναµική εξωτε-
ρική πολιτική.

Παράλληλα, έγινε αντικείµενο κριτικής το γεγονός ότι υπάρχει
υποστελέχωση. Θα ήθελα µόνο να αναφερθώ στις προσλήψεις
τις οποίες έχουµε κάνει την περίοδο 2019 - 2022, γιατί νοµίζω ότι
είναι αποστοµωτικές. Από το 2019 έως το 2022 έχουν γίνει
ογδόντα εννέα προσλήψεις που αφορούν σε: σαράντα έξι διπλω-
µάτες, πέντε στη νοµική υπηρεσία, δεκαεννέα ΟΕΥ και δεκαεν-
νέα διοικητικούς. Παράλληλα, εκκρεµούν να οριστικοποιηθούν
οι προσλήψεις άλλων εβδοµήντα επτά υπαλλήλων που αφορούν
σε είκοσι τρεις διοικητικούς. Παίρνουµε διοικητικούς µετά από
δεκαετίες που είχε µείνει το Υπουργείο Εξωτερικών χωρίς νέους
διοικητικούς υπαλλήλους, πέντε εµπειρογνώµονες -επίσης και
εδώ πάνω από µία δεκαετία έχουµε να προσλάβουµε εµπειρο-
γνώµονες- είκοσι έναν διπλωµάτες, πέντε στη νοµική υπηρεσία
και είκοσι τρεις µηχανικούς πληροφορικής, ακριβώς για να αντι-
µετωπίσουµε την επόµενη φάση της ψηφιοποίησης του Υπουρ-
γείου, το οποίο ψηφιοποιείται ιδιαίτερα στα θέµατα προξενικών
θεωρήσεων, βίζα και βεβαίως, ETIAS. Αυτά θα υλοποιηθούν σχε-
δόν άµεσα και υπάρχει και ένας προγραµµατισµός για το 2023
τριάντα εννέα καινούργιων προσλήψεων, δεκαπέντε διπλωµα-
τών, τριών εµπειρογνωµόνων, δέκα ΟΕΥ, πέντε επιµελητών και
έξι διοικητικών, ώστε να υπάρχει και να µπούµε σε µία ροή προσ-
λήψεων, να αποκαταστήσουµε τα ελλείµµατα που υπάρχουν και
σταδιακά να φέρουµε καινούργιο προσωπικό στο Υπουργείο.

Τώρα, σε ορισµένα θέµατα θα κάνω και ορισµένες παρατηρή-
σεις. Ξέρετε, εγώ είµαι πάρα πολύ ανοιχτός και δεκτικός στον
κοινοβουλευτικό διάλογο. Γι’ αυτό και πάρα πολλές από τις πα-
ρατηρήσεις που έγιναν τις µελετήσαµε, τις παλέψαµε, τις ακού-
σαµε και κάποιες από αυτές τις κάναµε δεκτές, γιατί θεωρώ ότι
ο κοινοβουλευτικός διάλογος πρέπει να είναι σε ζωντανή διαδι-
κασία και κάποιος που έχει δίκιο πρέπει να εισακούεται, όταν
κάνει θετικές προτάσεις. Και αυτό έγινε στην περίπτωση του άρ-
θρου που αφορά στη δυνατότητα απόσπασης στο εξωτερικό των
εµπειρογνωµόνων του Υπουργείου Εξωτερικών.

Σε ό,τι αφορά τώρα το άρθρο 11, για το οποίο έγινε πολύ µε-
γάλη κουβέντα για το κατά πόσον θα µπορέσουµε να εξαιρέ-
σουµε κατά την πρώτη εφαρµογή εις το διηνεκές ορισµένες
κατηγορίες υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών από τη δια-
δικασία αξιολόγησης, λέµε «την πρώτη φορά» ακριβώς λόγω του
ότι δεν θέλουµε να διαταράξουµε την πυραµίδα λειτουργίας του
Υπουργείου, ενώ δεν υπάρχει και ο χρόνος για να διεξαχθεί αυτή
η διαγωνιστική διαδικασία περί την προαγωγή. Αυτό, όµως, ση-
µαίνει ότι θα προαχθούν µε βάση την αρχαιότητα αυτοί που ήδη
βρίσκονται. Στη συνέχεια, όµως, θέλουµε να προάγονται µε βάση
τη διαγωνιστική διαδικασία και όχι µόνο βάσει της αρχαιότητας
οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών και γι’ αυτό λέµε «κατά
την πρώτη φορά εφαρµογής» και αφορά τη συγκεκριµένη κατη-
γορία των υπαλλήλων.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις αποσπάσεις στο εξωτερικό για συνυ-
πηρέτηση ανάµεσα στους υπαλλήλους, το εξήγησα και ίσως δεν
έχει γίνει κατανοητό. Η συνυπηρέτηση στο εξωτερικό προβλέπε-
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ται από τις γενικές διατάξεις του Δηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα
και όπου υπάρχει η δυνατότητα συνυπηρέτησης στο εξωτερικό,
αυτή γίνεται, εφαρµόζεται για τα ζευγάρια των υπαλλήλων. Σή-
µερα διευρύνεται η δυνατότητα, γιατί είχε εξαιρεθεί το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, στους υπαλλήλους εκεί στους οποίους δεν
υπάρχει η δυνατότητα της µετάθεσης µε συνυπηρέτηση της από-
σπασης, για συνυπηρέτηση µη καλύπτοντας οργανικές ανάγκες,
έτσι όπως είναι διαρθρωµένες. Και για να δώσουµε αυτό το προ-
νόµιο, λέµε ότι ο αποσπώµενος υπάλληλος που θα πάει να συ-
νυπηρετήσει µε τον ή τη σύζυγό του ή τον ή τη σύντροφό του,
αυτός θα προσφέρει τις υπηρεσίες του. Όµως, επειδή δεν πρό-
κειται περί µετάθεσης, δεν µπορεί να παίρνει το επίδοµα της υπη-
ρεσίας εν τη αλλοδαπή.

Σε ό,τι αφορά τώρα τους νοµικούς συµβούλους µε σχέση έµ-
µισθης εντολής που υπηρετούν στο Υπουργείο Εξωτερικών,
αυτοί είναι τέσσερις και ξέρω ότι υπάρχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον.
Ισχύει αυτό που σας είπα και την προηγούµενη εβδοµάδα, ότι
είχα όλη την καλή διάθεση να εξετάσω όλες τις πτυχές του θέ-
µατος και, βεβαίως, να βρεθώ σε αρµονία µε τις γενικές διατά-
ξεις του δικαίου, µε τις προϋποθέσεις που θέτει το Υπουργείο
Εσωτερικών και, βέβαια, µε τη συνολική αντίληψη της Κυβέρνη-
σης γύρω από αυτό το θέµα. Οφείλω να σας πω ότι έκανα όλη
την έρευνα σε βάθος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να καταχραστώ δύο λεπτά από
τον χρόνο σας. 

Σας ενηµερώνω ότι βρέθηκα µπροστά ακόµη και σε γνωµοδό-
τηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, η οποία απορρίπτει
τη συγκεκριµένη δυνατότητα απόσπασης στο εξωτερικό των δι-
κηγόρων που βρίσκονται µε έµµισθη σχέση και οι οποίοι έχουν
το ιδιαίτερο χαρακτηριστικό να µπορούν να υπηρετούν και στο
Υπουργείο Εξωτερικών αλλά παράλληλα να ασκούν και το επάγ-
γελµα του δικηγόρου µε τις προϋποθέσεις που ο νόµος ορίζει
και, βεβαίως, εντός της ελληνικής επικράτειας, γιατί δεν µπορούν
να το κάνουν στο εξωτερικό χωρίς να υποβληθούν στις αντίστοι-
χες περί ισότητας διατάξεις, τουλάχιστον στις χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Για τις τρίτες χώρες δεν ισχύει καν. 

Άρα επειδή το θέµα έχει απασχολήσει και το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους, εγώ θα καταθέσω τη συγκεκριµένη γνωµοδό-
τηση η οποία λέει ότι νοµικοί σύµβουλοι µε σχέση έµµισθης
εντολής που προσελήφθησαν στο Υπουργείο Εξωτερικών κατά
την εφαρµογή του άρθρου 16Α του οργανισµού του Υπουργείου,
όπως ισχύει, δεν εξοµοιώνονται µε τους υπαλλήλους που υπη-
ρετούν µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
και δεν υπάγονται στις διατάξεις περί αποσπάσεων και ειδικών
αποστολών του νόµου αυτού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα γνωµοδότηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, γιατί έτσι ήταν ο νόµος πριν έρθει
ο δικός σας. Εµείς λέµε να αλλάξουµε τον νόµο. Εσείς λέτε για
τη γνωµοδότηση…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Η γνωµοδότηση, κύριε Λοβέρδο, αφορά τον τρόπο και
το καθεστώς. Αν είναι να αλλάξουµε το καθεστώς, να το κά-
νουµε. Όταν θα έχετε την ευκαιρία να νοµοθετήσετε πλήρως,
είµαι βέβαιος ότι θα το κάνετε και θα καλύψετε αυτή την κατ’
εσάς αδικία. Όµως, προσκρούει σε µία συνολική θεώρηση των
διατάξεων για τους δηµοσίους υπαλλήλους και µε τον τρόπο µε
τον οποίο προσελήφθησαν οι συγκεκριµένοι υπάλληλοι. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µία
αναφορά σε σχέση µε τη σύµβαση την οποία υπογράψαµε την
προηγούµενη εβδοµάδα µε την Αίγυπτο, γιατί τρεις, τέσσερις συ-
νάδελφοι αναφέρθηκαν σε αυτή. Αυτή η σύµβαση, λοιπόν, θα
έρθει στη Βουλή για να κυρωθεί. Προετοιµάζονται οι αντίστοιχες
εισηγήσεις και θα έχουµε την ευκαιρία να κάνουµε µια πολύ εν-
δελεχή συζήτηση. 

Όµως, για εµάς αυτή η συµφωνία την οποία κατακτήσαµε µε

την Δηµοκρατία της Αιγύπτου είναι µια συµφωνία πρότυπο, γιατί
για πρώτη φορά φέρνουµε εργάτες γης στη χώρα σε συµφωνία
µε το κράτος από το οποίο προέρχονται, µε ευθύνη του κράτους
από το οποίο προέρχονται ως προς την επιλογή και την υποβολή
των σχετικών καταλόγων για τις προξενικές θεωρήσεις για εννέα
µήνες, προκειµένου να καλύψουν ανάγκες του αγροτικού κό-
σµου. Βέβαια λέµε κατ’ αρχάς για έναν συγκεκριµένο αριθµό,
αυτό των πέντε χιλιάδων, και αν δούµε ότι, πραγµατικά, λειτουρ-
γεί αυτή η συµφωνία, θα διευρύνουµε και τον αριθµό τους.

Στόχος µας είναι µε χώρες µε τις οποίες έχουµε πολιτιστικούς
δεσµούς, γειτνιάζουµε και έχουµε τακτικές επαφές -ήδη µε τους
Αιγυπτίους, όπως σωστά αναφέρθηκε, έχουµε και την πολύ πε-
τυχηµένη εφαρµογή της σύµβασης για τους αλιεργάτες, η οποία
βρίσκεται εν ισχύι εδώ και πενήντα χρόνια- να µπορέσουµε να
φέρουµε κόσµο στη χώρα που θα δουλεύει σε συνθήκες διαφά-
νειας, µε σωστές αµοιβές, µε σωστή υγειονοµική περίθαλψη και
µε σωστή αντιµετώπιση από τους εργοδότες, προκειµένου να
σπάσουµε αυτόν τον φαύλο κύκλο της παράνοµης εργασίας, της
υποαµειβόµενης εργασίας και των άθλιων συνθηκών διαβίωσης
και του καθεστώτος ανοµίας και παρανοµίας των ανθρώπων οι
οποίοι δουλεύουν και οι οποίοι γίνονται βορά σε συµφέροντα και
εξαρτώνται από διάφορες τοπικές µαφίες για να επιβιώσουν στη
χώρα µας. Δεν θέλουµε να συνεχίσουµε τις «Μανωλάδες». Θέ-
λουµε να φτιάξουµε συνθήκες για αξιοπρεπή διαβίωση και αξιο-
πρεπή αµοιβή εργαζοµένων που προέρχονται από τρίτες χώρες
οι οποίοι µε νόµιµο τρόπο θα βρίσκονται στη χώρα, µε νόµιµο
τρόπο θα επιστρέφουν πίσω και, βέβαια, µε γρήγορες διαδικα-
σίες στην περίπτωση που παραβιάζουν τους κεντρικούς όρους
φιλοξενίας που παρέχει η Ελλάδα προς αυτούς. Διότι σε καµµία
περίπτωση δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε µία νέα γενιά παρά-
νοµων µεταναστών οι οποίοι θα βρίσκονται και αυτοί σε προσω-
πικά αδιέξοδα, αλλά θα προκαλούν και µε την παρουσία τους
τους νοµοταγείς Έλληνες πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πολύ γι’ αυτή
την ενδελεχή συζήτηση. Θεωρώ ότι µετά την ψήφιση αυτού του
νόµου το Υπουργείο Εξωτερικών έχει να κάνει πολλά. Θα οργα-
νώσουµε µε τον ταχύτερο δυνατό τρόπο τη µονάδα ETIAS, ώστε
τη στιγµή που θα κληθούµε να την ενεργοποιήσουµε να είµαστε
απολύτως έτοιµοι, για να περάσουµε σε µία καινούργια εποχή,
στην εποχή της ψηφιακής αντιµετώπισης των ταξιδιωτικών ροών
και των επισκεπτών που έρχονται από τρίτες χώρες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για

ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι τόσο πολύ

εκτεταµένο ώστε να µας κρατήσει όλη τη µέρα εδώ, οπότε µπο-
ρείτε να µου δώσετε το µισό λεπτό και σας ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Υπουργέ, καταθέσατε µία γνωµοδότηση στη Βουλή, η
οποία δεν έχει καµµία σχέση µε το θέµα που συζητάµε. Το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους ερµηνεύει προϋφιστάµενο µέχρι
σήµερα καθεστώς και το ερµηνεύει σωστά. Η αλλαγή την οποία
σας προτείνω σε καµµία περίπτωση δεν έχει να κάνει µε το στά-
τους εν ευρεία εννοία και συνολικά των νοµικών συµβούλων. 

Έχει να κάνει µε ένα θέµα τελείως ανθρώπινο που σχετίζεται
µε τη συνυπηρέτηση, και έτσι όπως το προτείνουµε, γιατί έτσι
είναι η διάταξή σας –και σωστά- δεν συνεπάγεται ούτε µισό ευρώ
κόστος. Εσείς µου απαντάτε τι ισχύει µέχρι σήµερα, αφού ο
νόµος αυτός θα ψηφιστεί όπως τον φέρνετε εδώ. Άρα, µου απαν-
τάτε σε άλλο θέµα το οποίο εγώ δεν έθεσα. Ούτε ζήτησα εξο-
µοίωση ούτε θα µπορούσα να ζητήσω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κακώς σας ενηµερώνουν δικηγόροι που δεν ξέρουν νοµικά.
Κακώς σας ενηµερώνουν και σας δίνουν µια γνωµοδότηση που
–σας το ξαναλέω τρίτη φορά- δεν αφορά το θέµα. Εάν προτεί-
ναµε εξοµοίωση, πραγµατικά, θα είχε πολύ µεγάλη σηµασία η
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γνωµοδότηση που καταθέτετε. Προτείνουµε µια «ad hoc» ρύθ-
µιση για ένα θέµα αυτό της συνυπηρέτησης και τίποτε περισσό-
τερο. Να είναι τουλάχιστον καθαρό σε αυτούς που µας ακούν.

Τώρα, για το χιούµορ, όταν θα έρθουµε εµείς να το κάνουµε,
επειδή όσο κοιτάω το µέλλον δεν το πολυβλέπω, κάντε το τώρα
εσείς που είστε στα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε σε κάτι;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Ωραιοκά-
στρου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-
θρων, του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Οργά-
νωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS και λοιπές
επείγουσες ρυθµίσεις .

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Οργάνωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS και λοι-
πές επείγουσες ρυθµίσεις .

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Υπ. Τροπ. 1502/15 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο  ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Οργάνωση και λειτουργία
Εθνικής Μονάδας ETIAS και λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Οργάνωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS
και λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’ - ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΘΝΙΚΗΣ ΜΟ-
ΝΑΔΑΣ ETIAS

Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Αντικείµενο 
Άρθρο 3: Ορισµοί
Άρθρο 4: Σύσταση και αρµοδιότητες Εθνικής Μονάδας

ETIAS
Άρθρο 5: Διάρθρωση Εθνικής Μονάδας ETIAS 
Άρθρο 6: Στελέχωση Εθνικής Μονάδας ETIAS
Άρθρο 7: Διαδικασία απόσπασης στην Εθνική Μονάδα

ETIAS
Άρθρο 8: Λειτουργικές δαπάνες Εθνικής Μονάδας ETIAS
Άρθρο 9: Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’- ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙ-

ΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ ΠΡΟ-
ΞΕΝΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ  Ν. 4781/2021 ΚΑΙ
2949/2001

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΟΡΓΑ-
ΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4781/2021

Άρθρο 10: Διπλωµατική Ακαδηµία - Τροποποίηση παρ. 1
και 2 άρθρου 44 και παρ. 1 άρθρου 45 ν. 4781/2021

Άρθρο 11: Εξουσιοδοτική ρύθµιση για τη δοκιµασία προ-
αγωγής - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 49  ν. 4781/2021 

Άρθρο 12: Στελέχωση του Γραφείου Υπεύθυνου Προ-
στασίας Δεδοµένων - Τροποποίηση άρθρου 74  ν.
4781/2021

Άρθρο 13: Πρόεδρος του Τεχνικού Συµβουλίου - Τροπο-
ποίηση περ. α’ παρ. 1 άρθρου 271 ν. 4781/2021

Άρθρο 14: Διορισµός και παύση Επίτιµων Προξένων -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 305 ν. 4781/2021

Άρθρο 15: Κοινοποίηση εκθέσεων αξιολόγησης    και
προσφυγών - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 327  ν.
4781/2021

Άρθρο 16: Απόσπαση υπαλλήλων του Υπουργείου Εξω-
τερικών για συνυπηρέτηση - Τροποποίηση παρ. 12 άρθρου
329 ν. 4781/2021

Άρθρο 17: Εξουσιοδοτική διάταξη για τη διαδικασία
αξιολόγησης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 338    ν.
4781/2021

Άρθρο 18: Προαγωγές Γραµµατέων Επικοινωνίας Α’-
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 387 ν. 4781/2021

Άρθρο 19: Συµβασιούχοι αορίστου χρόνου Αρχών Εξω-
τερικής Υπηρεσίας - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 422 ν.
4781/2021

Άρθρο 20: Καθορισµός αποζηµίωσης υπηρεσίας αλλο-
δαπής - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 429 και παρ. 1 άρ-
θρου 430 ν. 4781/2021

Άρθρο 21: Μηνιαία αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής
του Προϊσταµένου/Πρέσβη της Πρεσβείας Κιέβου       (ΟΥ-
ΚΡΑΝΙΑ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΠΡΟΞΕΝΙ-
ΚΕΣ ΑΡΧΕΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 2949/2001

Άρθρο 22: Προξενικά τέλη και δικαιώµατα - Τροποποί-
ηση παρ. 3 και κατάργηση παρ. 5α άρθρου 1 ν. 2949/2001

Άρθρο 23: Θέµατα υπολόγων προξενικών αρχών -    Κα-
τάργηση παρ. 3 και αντικατάσταση      παρ. 8 άρθρου 4 ν.
2949/2001

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
Άρθρο 24: Παράταση προθεσµίας υποβολής δηλώσεων

περιουσιακής κατάστασης και οικονοµικών συµφερόντων
ΜΕΡΟΣ Γ’ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 25: Έναρξη ισχύος 

ΜΕΡΟΣ Α’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ 
ΕΘΝΙΚΗΣ ΜΟΝΑΔΑΣ ETIAS

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η ρύθµιση των θεµάτων που
αφορούν στην οργάνωση και τη λειτουργία της «Εθνικής
Μονάδας ETIAS», κατά τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρ-
θρου 8 του Κανονισµού (ΕΕ) 2018/1240 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 12ης Σεπτεµβρίου
2018, για τη θέσπιση Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πληροφο-
ριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού (ETIAS), καθώς και για την
τροποποίηση των Κανονισµών (ΕΕ) 1077/2011, (ΕΕ)
515/2014, (ΕΕ) 2016/399, (ΕΕ) 2016/1624 και (ΕΕ)
2017/2226 (L 236), για την αποτελεσµατική εφαρµογή του
εν λόγω Κανονισµού στην εθνική έννοµη τάξη.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η ρύθµιση των θεµάτων
που αφορούν στη σύσταση, τη διάρθρωση, τη στελέχωση
και τις αρµοδιότητες της «Εθνικής Μονάδας ETIAS», στη
διαδικασία απόσπασης υπαλλήλων στην Εθνική Μονάδα
ETIAS, καθώς και στην κάλυψη των λειτουργικών δαπανών
της.

Άρθρο 3
Ορισµοί

Κατά την εφαρµογή του παρόντος ισχύουν οι ακόλουθοι
ορισµοί:

1. «Εθνική Μονάδα ETIAS»: η µονάδα που είναι αρµόδια
για το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Πληροφοριών και Αδειοδότη-
σης Ταξιδιού («ETIAS») σε εθνικό επίπεδο.

2. «Κανονισµός ETIAS»: ο Κανονισµός (ΕΕ) 2018/1240
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της
12ης Σεπτεµβρίου 2018, για τη θέσπιση Ευρωπαϊκού Συ-
στήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότησης Ταξιδιού
(ETIAS), καθώς και για την τροποποίηση των Κανονισµών
(ΕΕ) 1077/2011, (ΕΕ) 515/2014, (ΕΕ) 2016/399, (ΕΕ)
2016/1624 και (ΕΕ) 2017/2226 (L 236).

Άρθρο 4
Σύσταση και αρµοδιότητες Εθνικής Μονάδας ETIAS

1. Στη Γ4’ Διεύθυνση Δικαιοσύνης, Εσωτερικών Υποθέ-
σεων, Μετανάστευσης και Schengen του Υπουργείου Εξω-
τερικών, οι αρµοδιότητες της οποίας προβλέπονται στο
άρθρο 106 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), συστήνεται Μονάδα
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Ευρωπαϊκού Συστήµατος Πληροφοριών και Αδειοδότη-
σης Ταξιδιού («Μονάδα ETIAS»), επιπέδου Τµήµατος, η
οποία αποτελεί την ελληνική Εθνική Μονάδα ETIAS κατά
τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 8 του Κανονισµού
ETIAS.

2. Οι αρµοδιότητες της Εθνικής Μονάδας ETIAS προ-
βλέπονται στην παρ. 2 του άρθρου 8 του Κανονισµού
ETIAS.

Άρθρο 5
Διάρθρωση Εθνικής Μονάδας ETIAS

Η Εθνική Μονάδα ETIAS δύναται να διαρθρώνεται σε
τοµείς δράσης, σύµφωνα µε τις εισηγήσεις του Οργανι-
σµού Ευρωπαϊκής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής
(Frontex), µε τρόπο που να διασφαλίζεται η επιχειρησιακή
της ικανότητα και η ικανότητα πλήρους εξυπηρέτησης
των σκοπών του Κανονισµού ETIAS. 

Άρθρο 6
Στελέχωση Εθνικής Μονάδας ETIAS

1. Στην Εθνική Μονάδα ETIAS προΐσταται υπάλληλος
του διπλωµατικού κλάδου µε βαθµό τουλάχιστον Συµβού-
λου Πρεσβείας Α’ ή υπάλληλος του κλάδου των εµπειρο-
γνωµόνων µε βαθµό τουλάχιστον Εµπειρογνώµονα
Συµβούλου Α’.

2. Η Εθνική Μονάδα ETIAS στελεχώνεται από υπαλλή-
λους του διπλωµατικού κλάδου και των κλάδων εµπειρο-
γνωµόνων, διοικητικού προξενικού, επικοινωνιών και
πληροφορικής, οι οποίοι εξαιρούνται από τους χρονικούς
περιορισµούς της παρ. 1 του άρθρου 329 του            ν.
4781/2021 (A’ 31). Δύνανται να υπηρετούν σε αυτό µε
απόσπαση και άλλοι µόνιµοι υπάλληλοι, ένστολοι ή µη,
από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο
Μετανάστευσης και Ασύλου και το Υπουργείο Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής. Ο χρόνος της απόσπασης των
ανωτέρω υπαλλήλων στην Εθνική Μονάδα ETIAS λογίζε-
ται ως χρόνος συνεχούς και πραγµατικής υπηρεσίας τους
στη θέση από την οποία προέρχονται, για κάθε έννοµη
συνέπεια, συµπεριλαµβανοµένης της βαθµολογικής και
της µισθολογικής τους εξέλιξης, καθώς και της ασφαλι-
στικής τους κατάστασης. 

Άρθρο 7
Διαδικασία απόσπασης στην Εθνική Μονάδα ETIAS

1. Η απόσπαση υπαλλήλων στην Εθνική Μονάδα ETIAS
πραγµατοποιείται για τρία (3) έτη, µε δυνατότητα ανανέ-
ωσης για άλλα τρία (3) έτη, µε κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού. Η απόφαση εκδίδεται µετά από εισήγηση τρι-
µελούς επιτροπής και σχετική αίτηση των ενδιαφεροµέ-
νων υπαλλήλων, κατόπιν πρόσκλησης εκδήλωσης
ενδιαφέροντος που εκδίδεται από τον Υπουργό Εξωτερι-
κών. 

2. Η τριµελής επιτροπή της παρ. 1 συγκροτείται µε από-
φαση του Υπουργού Εξωτερικών και αποτελείται από: α)
τον Προϊστάµενο της Γ’ Γενικής Διεύθυνσης Ευρωπαϊκής
Ένωσης του άρθρου 100 του ν. 4781/2021 (Α’ 31), β) τον
Προϊστάµενο της Γ4’ Διεύθυνσης Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών Υποθέσεων, Μετανάστευσης και Schengen του άρ-
θρου 106 του ν. 4781/2021 και γ) τον Προϊστάµενο της
ΣΤ1’ Διεύθυνσης Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνω-

σης του άρθρου 117 του ν. 4781/2021, µε τους νόµιµους
αναπληρωτές τους.

3. Οι αποσπάσεις πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε τη
διαδικασία και τις προϋποθέσεις που περιγράφονται στο
παρόν. Ειδικά για τα στελέχη του Λιµενικού Σώµατος - Ελ-
ληνικής Ακτοφυλακής, η απόφαση της παρ. 1 εκδίδεται
κατά τη διαδικασία της παρ. 6 του άρθρου 32 του     π.δ.
11/2021 (Α’ 21), αφού η εισήγηση της τριµελούς επιτρο-
πής διαβιβαστεί στο αρµόδιο συµβούλιο του ιδίου άρ-
θρου.

Άρθρο 8
Λειτουργικές δαπάνες Εθνικής Μονάδας ETIAS

Τα θέµατα που αφορούν στις δαπάνες και τα έσοδα της
Εθνικής Μονάδας ETIAS διέπονται από τα άρθρα 85 και
86 του Κανονισµού ETIAS, αντίστοιχα.

Άρθρο 9
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών καθορίζον-
ται οι τοµείς δράσης του άρθρου 5.

2. Στην πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος της παρ.
1 του άρθρου 7 καθορίζονται οι κλάδοι, οι ειδικότητες, τα
απαιτούµενα προσόντα, η εµπειρία, οι τίτλοι σπουδών,
καθώς και κάθε άλλη προϋπόθεση που πρέπει να πλη-
ρούν οι υποψήφιοι προς απόσπαση υπάλληλοι.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών ρυθµίζονται
τα ειδικότερα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της
Εθνικής Μονάδας ETIAS, ο αριθµός των υπηρετούντων,
η εκπαίδευση των υπαλλήλων, καθώς και κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε την υπηρεσιακή τους κατάσταση. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΤΩΝ ΠΡΟΞΕΝΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΝΟΜΩΝ 4781/2021 ΚΑΙ 2949/2001

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΗΝ ΟΡΓΑΝΩΣΗ 

ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ - 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4781/2021

Άρθρο 10
Διπλωµατική Ακαδηµία - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 

άρθρου 44 και παρ. 1 άρθρου 45 ν. 4781/2021 

1. Στο άρθρο 44 του ν. 4781/2021 (Α’ 31) επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 1 οι λέξεις
«Πληρεξούσιου Υπουργού Β’» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «Συµβούλου Πρεσβείας Α’», β) στην παρ. 2 βα) τρο-
ποποιείται η περ. θ’, προκειµένου να αναφέρεται
αποκλειστικά στην αρµοδιότητα της Διπλωµατικής Ακα-
δηµίας για την οργάνωση και υλοποίηση της πρακτικής
άσκησης στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξω-
τερικών, ββ) προστίθεται νέα περ. ι’ σχετικά µε την αρµο-
διότητα της Διπλωµατικής Ακαδηµίας για την
παρακολούθηση της πρακτικής άσκησης στις ελληνικές
Αρχές στην αλλοδαπή και το άρθρο 44 διαµορφώνεται ως
εξής:

3096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«Άρθρο 44
Διεύθυνση και σκοπός της Διπλωµατικής Ακαδηµίας

1. Στο Υπουργείο Εξωτερικών λειτουργεί Διπλωµατική
Ακαδηµία (Δ.Α.), ως αυτοτελής οργανική µονάδα, υπαγό-
µενη απευθείας στον Υπουργό Εξωτερικών. Η Δ.Α. διευθύ-
νεται από υπάλληλο του Διπλωµατικού Κλάδου, µε βαθµό
τουλάχιστον Πληρεξούσιου Υπουργού Α’ ή Πρέσβη εκ
προσωπικοτήτων, που έχει διατελέσει µόνιµος διπλωµατι-
κός υπάλληλος µε βαθµό Πρέσβη ή µε βαθµό Πληρεξού-
σιου Υπουργού Α’, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών. Με απόφαση του Υπουργού Εξω-
τερικών ορίζεται ως Διευθυντής Σπουδών της Διπλωµατι-
κής Ακαδηµίας, υπάλληλος του Διπλωµατικού Κλάδου µε
βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Πρεσβείας Α’.

2. Σκοπός της Δ.Α. είναι:
α) η εκπαίδευση, αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε το

Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, των
υποψήφιων Ακολούθων Πρεσβείας, η ενηµέρωσή τους στα
θέµατα της διπλωµατικής υπηρεσίας και η συµπλήρωση
των γνώσεών τους, ώστε να καταστούν ικανοί να αντιµε-
τωπίζουν τα εθνικά προβλήµατα και να εκπροσωπούν τη
χώρα αποτελεσµατικά στο εξωτερικό,

β) η επιµόρφωση των υπαλλήλων όλων των κλάδων του
Υπουργείου Εξωτερικών,

γ) η διοργάνωση εκπαιδευτικών σεµιναρίων σε Έλληνες
και αλλοδαπούς για θέµατα ελληνικής εξωτερικής πολιτι-
κής,

δ) η οργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων σε θέµατα
αρµοδιότητας του Υπουργείου Εξωτερικών για υπαλλή-
λους άλλων υπουργείων και κρατικών υπηρεσιών,

ε) η διοργάνωση της προβλεπόµενης στο άρθρο 351 δο-
κιµασίας για την προαγωγή από τον βαθµό του Γραµµατέα
Πρεσβείας Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Πρεσβείας Β’,

στ) η διοργάνωση της προβλεπόµενης στο άρθρο 379
δοκιµασίας για την προαγωγή από τον βαθµό του Γραµµα-
τέα Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων Α’ στον βαθµό
του Συµβούλου Οικονοµικών και Εµπορικών Υποθέσεων Β’,

ζ) η διοργάνωση της προβλεπόµενης στο άρθρο 387 δο-
κιµασίας για την προαγωγή από τον βαθµό του Γραµµατέα
Επικοινωνίας Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας
Β’,

η) η αναγνώριση πιστοποίησης επαγγελµατικών δεξιο-
τήτων που έχει ληφθεί από πιστοποιηµένους φορείς της
Ελλάδας ή του εξωτερικού,

θ) η οργάνωση και υλοποίηση της πρακτικής άσκησης
στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών των
Ελλήνων φοιτητών των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των της Ελλάδος και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και
των χωρών του Ε.Ο.Χ. και της Ελβετίας, σε εθελοντική µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα βάση και µέσω προγραµµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που υλοποιούνται από τα Ανώ-
τατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα,                 

ι) η παρακολούθηση της πρακτικής άσκησης στις ελλη-
νικές Αρχές στην αλλοδαπή, των φοιτητών των Ανώτατων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της Ελλάδος και ξένων χωρών,
σε εθελοντική µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα βάση και
µέσω προγραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που υλο-
ποιούνται από τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. 

3. Η Δ.Α. στο πλαίσιο των σκοπών της χορηγεί βεβαι-
ώσεις εκπαίδευσης και επιµόρφωσης, πιστοποιητικά παρα-
κολούθησης, καθώς και βεβαιώσεις πραγµατοποίησης
πρακτικής άσκησης φοιτητών. Στην τελευταία περίπτωση

ο Διευθυντής της Δ.Α. ή ο νόµιµος αντικαταστάτης του δύ-
ναται να συµβάλλεται, ως νόµιµος εκπρόσωπος του
Υπουργείου, µε τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της
χώρας, υπογράφοντας συµβάσεις έργου για την πραγµα-
τοποίηση της πρακτικής άσκησης των φοιτητών, εφόσον
αυτές απαιτούνται για την υλοποίηση αυτού του σκοπού.»

2. Η περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 45 του ν. 4781/2021
τροποποιείται, προκειµένου να προσαρµοσθεί προς τις
ανωτέρω τροποποιήσεις της παρ. 1 του παρόντος και η
παρ. 1 του άρθρου 45 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στη Δ.Α. λειτουργούν τρία τµήµατα:
α) εκπαίδευσης υποψήφιων Ακολούθων Πρεσβείας,
β) επιµόρφωσης των υπαλλήλων όλων των κλάδων του

Υπουργείου Εξωτερικών και αναγνώρισης και πιστοποί-
ησης επαγγελµατικών δεξιοτήτων,

γ) οργάνωσης και υλοποίησης της πρακτικής άσκησης
στην Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Εξωτερικών και
παρακολούθησης της πρακτικής άσκησης στις ελληνικές
Αρχές στην αλλοδαπή, σύµφωνα µε τις περ. θ’ και ι’ της
παρ. 2 του άρθρου 44, είτε αυτή διενεργείται σε εθελοντική
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα βάση, είτε πραγµατοποιεί-
ται µέσω προγραµµάτων της Ελλάδος και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.» 

Άρθρο 11
Εξουσιοδοτική ρύθµιση για τη δοκιµασία προαγωγής -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 49 ν. 4781/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 49 του ν. 4781/2021 (Α’ 31)
προστίθεται νέα περ. γα’ και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Με διάταγµα, το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση του Υπουργού Εξωτερικών, καθορίζονται:

α) η διαδικασία και ο τρόπος εισαγωγής και αποφοίτη-
σης από τη Δ.Α., η διάρκεια φοίτησης, το πρόγραµµα
σπουδών, οι υποχρεώσεις των εκπαιδευοµένων, καθώς και
οι διοικητικές κυρώσεις για την παράβαση των υποχρεώ-
σεών τους,

β) τα θέµατα που αφορούν στον τρόπο βαθµολογίας και
τον καθορισµό της σειράς επιτυχίας των εκπαιδευοµένων
κατά την αποφοίτησή τους,

γ) ο τρόπος και η διαδικασία επιµόρφωσης των υπηρε-
τούντων υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών,

γα) οι όροι της γραπτής και προφορικής δοκιµασίας για
τις προαγωγές στον κάθε κλάδο, των περ. ε’, στ’ και ζ’ της
παρ. 2 του άρθρου 44, η εξεταστέα ύλη, ο τρόπος βαθµο-
λόγησης των υποψηφίων, καθώς και οι ιδιότητες και τα
προσόντα των µελών της Επιτροπής που διενεργούν τη δο-
κιµασία,

δ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση και λειτουρ-
γία της Δ.Α..»

2. Κατά την πρώτη εφαρµογή τους, η περ. γ’ της παρ. 2
του άρθρου 351, η παρ. 3 του άρθρου 379 και η παρ. 3 του
άρθρου 387 του ν. 4781/2021, δεν εφαρµόζονται για τους
υπαλλήλους οι οποίοι πληρούσαν τις τυπικές προϋποθέ-
σεις προαγωγής στον επόµενο βαθµό, κατά την 28η Φε-
βρουαρίου 2021, ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του  ν.
4781/2021. 

Άρθρο 12
Στελέχωση του Γραφείου Υπεύθυνου Προστασίας 

Δεδοµένων - Τροποποίηση άρθρου 74 ν. 4781/2021 

Στο άρθρο 74 του ν. 4781/2021 (Α’ 31) επέρχονται οι
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εξής αλλαγές: α) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως
προς τον αριθµό των αποσπώµενων υπαλλήλων στο Γρα-
φείο Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων του Υπουργείου
Εξωτερικών και την εφαρµοστέα διαδικασία,         β) προ-
στίθενται εδάφια τρίτο και τέταρτο για τις αποσπάσεις
στο Γραφείο Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων του
Υπουργείου Εξωτερικών και την καταβολή των αποδοχών
των αποσπασµένων και το άρθρο 74 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 74

Για τις ανάγκες υποστήριξης του Γραφείου, συστήνον-
ται πέντε (5) θέσεις προσωπικού που καλύπτονται είτε
από υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών είτε από
δηµόσιους υπαλλήλους ή λειτουργούς µε σχέση εργα-
σίας Δηµοσίου Δικαίου ή Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρό-
νου, που υπηρετούν σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης
µέσω απόσπασης είτε από δικηγόρους µε έµµισθη εντολή
του Δηµοσίου που υπηρετούν στους ανωτέρω φορείς
µέσω απόσπασης. Η απόσπαση είναι δυνατόν να αφορά
έως δύο (2) από τις πέντε (5) θέσεις προσωπικού και διε-
νεργείται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η
οποία εκδίδεται ύστερα από σχετικό αίτηµα του Υ.Π.Δ.,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής διάταξης, τηρουµένων
πάντως του άρθρου 35 του ν. 4873/2021 (Α’ 248), της
παρ. 1 του άρθρου 177 του ν. 4876/2021 (Α’ 251) και του
άρθρου 68 του ν. 4954/2022 (Α’ 136). Οι πάσης φύσεως
αποδοχές µε τις προϋποθέσεις καταβολής τους, συµπε-
ριλαµβανοµένης της προσωπικής διαφοράς, των απο-
σπώµενων, καταβάλλονται από το Υπουργείο
Εξωτερικών. Οι αποσπάσεις πραγµατοποιούνται για χρο-
νικό διάστηµα τριών (3) ετών, µε δυνατότητα παράτασης
για ένα (1) επιπλέον έτος, χωρίς τους περιορισµούς της
παρ. 14 του άρθρου 329.»

Άρθρο 13
Πρόεδρος του Τεχνικού Συµβουλίου - 

Τροποποίηση περ. α’ παρ. 1 άρθρου 271 ν. 4781/2021 

Στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 271 του                    ν.
4781/2021 (Α’ 31), οι λέξεις «τον ΣΤ - Β’ Γενικό Διευθυντή
Οικονοµικών Υπηρεσιών» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«τον ΣΤ - Α’ Γενικό Διευθυντή Προσωπικού και Διοικητικής
Οργάνωσης» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Για την εκπλήρωση των σκοπών της Τεχνικής Υπη-
ρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών λειτουργεί πενταµε-
λές Τεχνικό Συµβούλιο, το οποίο απαρτίζεται από τα
κάτωθι µέλη, που ορίζονται, µε διετή θητεία, µε απόφαση
του Υπουργού Εξωτερικών:

α) τον ΣΤ - Α’ Γενικό Διευθυντή Προσωπικού και Διοικη-
τικής Οργάνωσης, ως Πρόεδρο, αναπληρούµενο, σε πε-
ρίπτωση κωλύµατος, από τον Διευθυντή Προσωπικού,

β) τον αρχαιότερο Πάρεδρο του Γραφείου Ν.Σ.Κ. στο
Υπουργείο Εξωτερικών, αναπληρούµενο σε περίπτωση
κωλύµατος από τον νόµιµο αναπληρωτή του,

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδος (Τ.Ε.Ε.), που ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, από
τη Διοικούσα Επιτροπή του Τ.Ε.Ε., µε διετή θητεία,

δ) έναν (1) διπλωµατούχο µηχανικό, υπάλληλο της Γε-
νικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, που ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του,
από τον αρµόδιο Υπουργό µε διετή θητεία,

ε) έναν (1) διπλωµατούχο µηχανικό, υπάλληλο του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που ορίζεται, µε
τον αναπληρωτή του, από τον αρµόδιο Υπουργό, µε διετή
θητεία.» 

Άρθρο 14
Διορισµός και παύση Επίτιµων Προξένων - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 305 ν. 4781/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 305 του ν. 4781/2021 (Α’ 31)
µετά από τις λέξεις «Επίτιµοι Γενικοί Πρόξενοι» προστί-
θενται οι λέξεις «και οι Επίτιµοι Πρόξενοι» και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Οι Επίτιµοι Γενικοί Πρόξενοι και οι Επίτιµοι Πρόξενοι
διορίζονται και απολύονται µε απόφαση του Υπουργού
Εξωτερικών, η οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση της οι-
κείας Πρεσβείας, ή, ελλείψει αυτής, της ανώτερης ή ισό-
βαθµης έµµισθης προξενικής Αρχής, στην εποπτεία και
τον έλεγχο της οποίας υπάγεται η άµισθη προξενική
Αρχή, και γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.»

Άρθρο 15
Κοινοποίηση εκθέσεων αξιολόγησης και προσφυγών -

Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 327 ν. 4781/2021

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 327 του        ν.
4781/2021 (Α’ 31) οι λέξεις «των περ. α’ και γ’» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «της περ. α’» και η παρ. 8 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«8. Τα έγγραφα της περ. α’ της παρ. 2 κοινοποιούνται
από τη Διεύθυνση Προσωπικού και Διοικητικής Οργάνω-
σης, εντός δύο (2) µηνών από τη σύνταξή τους, στους εν-
διαφερόµενους. Οι υπάλληλοι του Υπουργείου
Εξωτερικών έχουν δικαίωµα προσφυγής κατ’ αυτών στο
αρµόδιο Υπηρεσιακό Συµβούλιο του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, εντός δύο (2) µηνών από την κοινοποίηση, προς
απάλειψη πραγµατικών περιστατικών που δεν ανταποκρί-
νονται στην πραγµατικότητα, καθώς και των αξιολογικών
κρίσεων που συνδέονται µε αυτά. Το Υπηρεσιακό Συµβού-
λιο εξετάζει την προσφυγή εντός δύο (2) µηνών από την
υποβολή της. Κατά την εξέταση της προσφυγής, το Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο καλεί σε ακρόαση α) τον κριθέντα
υπάλληλο, ο οποίος µπορεί να παραστεί είτε αυτοπροσώ-
πως είτε µετά ή διά δικηγόρου, β) εφόσον κρίνεται σκό-
πιµο, υπηρεσιακά ή άλλα πρόσωπα, εξαιρουµένου του
αξιολογούντος, προς παροχή πληροφοριών ή προσα-
γωγή στοιχείων, τα οποία και αποχωρούν πριν από την
έναρξη της συζήτησης. Εάν οι λόγοι της προσφυγής κρι-
θούν βάσιµοι, το Υπηρεσιακό Συµβούλιο επισυνάπτει στο
επίµαχο έγγραφο τη σχετική κρίση του περί διαγραφής
στοιχείων ή του συνόλου αυτού.»

Άρθρο 16
Απόσπαση υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών

για συνυπηρέτηση - Τροποποίηση παρ. 12 
άρθρου 329 ν. 4781/2021 

Στην παρ. 12 του άρθρου 329 του ν. 4781/2021 (Α’ 31)
επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) η υφιστάµενη παρ. 12 αριθ-
µείται ως περ. α’ και προστίθεται νέα περ. β’, β) στην περ.
α’, βα) στο πρώτο εδάφιο µετά από τη λέξη «Υπάλληλοι»
προστίθενται οι λέξεις «του Υπουργείου Εξωτερικών ή»,
ββ) στο δεύτερο εδάφιο προστίθεται ρύθµιση για την από-
σπαση υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών και η παρ.
12 διαµορφώνεται ως εξής:
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«12. α) Υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών ή άλλων
υπουργείων ή κρατικών υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και όσων υπάγονται στον Κώδικα Δικαστικών Υπαλλή-
λων, καθώς και Ν.Π.Δ.Δ., συµπεριλαµβανοµένων και Ο.Τ.Α.
α’ και β’ βαθµού, των οποίων ο/η σύζυγος ή το έτερο συµ-
βαλλόµενο µε σύµφωνο συµβίωσης µέρος υπηρετεί ως
υπάλληλος του Υπουργείου Εξωτερικών, επιτρέπεται να
αποσπώνται στην ίδια πόλη µε την Αρχή όπου υπηρετεί ο/η
σύζυγος ή το συµβαλλόµενο σε σύµφωνο συµβίωσης
µέρος, είτε στην ίδια την Αρχή, είτε σε άλλη Αρχή, και για
όσο διάστηµα διαρκεί η τοποθέτηση του συζύγου ή του
συµβαλλόµενου σε σύµφωνο συµβίωσης µέρους. Η από-
σπαση διενεργείται για τους υπαλλήλους του Υπουργείου
Εξωτερικών µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και
για τους λοιπούς υπαλλήλους µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Εξωτερικών και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, η οποία εκδίδεται και στις δύο περιπτώσεις
µετά από σύµφωνη γνώµη του προϊσταµένου της οικείας
διπλωµατικής ή προξενικής Αρχής. 

β) Οι αποσπώµενοι, σύµφωνα µε την παρούσα υπάλλη-
λοι λαµβάνουν αποκλειστικά τις αποδοχές εσωτερικού, µε
τις προϋποθέσεις καταβολής τους, από τον φορέα προ-
έλευσης και δεν δικαιούνται αποζηµίωση υπηρεσίας αλλο-
δαπής.»

Άρθρο 17
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη διαδικασία αξιολόγησης -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 338 ν. 4781/2021 

Η παρ. 2 του άρθρου 338 του ν. 4781/2021 (Α’ 31) τρο-
ποποιείται ως προς το αντικείµενο της εξουσιοδοτικής διά-
ταξης και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η οποία εκ-
δίδεται κατόπιν διαβούλευσης µε τις συνδικαλιστικές ορ-
γανώσεις των Κλάδων, εξειδικεύονται θέµατα σχετικά µε
την εφαρµογή του άρθρου 328, ιδίως ως προς τον τύπο,
τη µορφή, το περιεχόµενο και τον τρόπο σύνταξης των εκ-
θέσεων αξιολόγησης καθώς και τη βαθµολόγηση των
υπαλλήλων στην προβλεπόµενη κλίµακα.»

Άρθρο 18
Προαγωγές Γραµµατέων Επικοινωνίας Α’- 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 387 ν. 4781/2021

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 387 του ν. 4781/2021
(Α’ 31) προστίθεται η φράση «, µε τη συνεκτίµηση των εκ-
θέσεων αξιολόγησης» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως
εξής:

«3. Οι προαγωγές από τον βαθµό του Γραµµατέα Επικοι-
νωνίας Α’ στον βαθµό του Συµβούλου Επικοινωνίας Β’ διε-
νεργούνται µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών,
κατόπιν επιτυχίας του υπαλλήλου σε δοκιµασία η οποία ορ-
γανώνεται από τη Διπλωµατική Ακαδηµία, µε τη συνεκτί-
µηση των εκθέσεων αξιολόγησης.»

Άρθρο 19
Συµβασιούχοι αορίστου χρόνου Αρχών Εξωτερικής 

Υπηρεσίας - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 422 
ν. 4781/2021

Στην παρ. 9 του άρθρου 422 του ν. 4781/2021 (Α’31) προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως
εξής:

«9. Οι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος συµβασι-
ούχοι Αορίστου Χρόνου της Εξωτερικής Υπηρεσίας διατη-
ρούν το κατά νόµο συµβατικό και µισθολογικό καθεστώς
τους µέχρι την καθ’ οποιονδήποτε τρόπον αποχώρηση από
την Eξωτερική Yπηρεσία, οπότε οι θέσεις αυτές µετατρέ-
πονται σε Ορισµένου Χρόνου της Αρχής όπου υπηρετούν.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Οικονο-
µικών, µετά από εισήγηση του Προϊσταµένου της Αρχής,
δύναται να αναπροσαρµόζεται το ύψος της αντιµισθίας
των ανωτέρω, σε συµµόρφωση µε τις υποχρεωτικού χαρα-
κτήρα διατάξεις της επιτόπιας νοµοθεσίας που ρυθµίζουν
το µισθολογικό καθεστώς.»

Άρθρο 20
Καθορισµός αποζηµίωσης υπηρεσίας αλλοδαπής - 

Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 429 και παρ. 1 άρθρου
430 ν. 4781/2021 

1. Στην περ. α’ της παρ. 4 του άρθρου 429 του    ν.
4781/2021 (Α’31) η λέξη «χώρα» αντικαθίσταται από τη
λέξη «πόλη» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. α) Προς αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ζωής
στην αλλοδαπή και των ειδικών συνθηκών διαβίωσης σε
κάθε πόλη, παρέχεται σε ευρώ ή συνάλλαγµα, πέραν των
αποδοχών που αναφέρονται στην παρ. 1, και αποζηµίωση
υπηρεσίας αλλοδαπής, αναλόγως του κλάδου και του βαθ-
µού του υπαλλήλου.

β) Η αποζηµίωση αυτή προσαυξάνεται αναλόγως των
ποσοστών για τα οικογενειακά βάρη και τη στέγαση.

γ) Η αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής αναπροσαρµό-
ζεται σε περίπτωση ουσιώδους µεταβολής είτε της ισοτι-
µίας του συναλλάγµατος προς το τοπικό νόµισµα ή του
ευρώ είτε της αγοραστικής αξίας τούτων, µε βάση επί-
σηµα στοιχεία. Για την αναπροσαρµογή γνωµοδοτεί επι-
τροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Εξωτερικών και αποτελείται από τον ΣΤ - Β’ Γενικό Διευ-
θυντή Οικονοµικών Υπηρεσιών ως Πρόεδρο, έναν (1) Δι-
ευθυντή Πολιτικών Υποθέσεων, τον Διευθυντή της
Διεύθυνσης Οικονοµικής Διοίκησης και δύο (2) υπαλλή-
λους της Διεύθυνσης Εισοδηµατικής Πολιτικής του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους. Εάν αυτοί δεν ορισθούν
εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την περιέλευση της
σχετικής πρόσκλησης στο Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους, η επιτροπή συγκροτείται νοµίµως και χωρίς αυτούς.
Η επιτροπή συνέρχεται υποχρεωτικώς κάθε έτος για την
επανεξέταση της αποζηµίωσης υπηρεσίας αλλοδαπής,
λαµβάνοντας υπόψη και τις υποβαλλόµενες από τις πρε-
σβείες αιτήσεις αναπροσαρµογής της αποζηµίωσης για
τη χώρα αρµοδιότητάς τους, και υποβάλει σχετική ανα-
φορά στους Υπουργούς Εξωτερικών και Οικονοµικών. Η
αποζηµίωση υπηρεσίας στην αλλοδαπή των υπαλλήλων
του Υπουργείου Εξωτερικών που υπηρετούν σε αρχές
που βρίσκονται σε εµπόλεµες ζώνες ή επικρατούν ιδιαί-
τερα δυσµενείς συνθήκες διαβίωσης µπορεί να αυξάνεται
έως το διπλάσιο του αρχικώς καθορισθέντος ποσού.

δ) Τα ανωτέρω ποσά που καταβάλλονται, απαλλάσσον-
ται από κάθε εισφορά υπέρ του Δηµοσίου, του Μετοχικού
Ταµείου Πολιτικών Υπαλλήλων (ΜΤΠΥ) ή κράτηση υπέρ
τρίτων ή οποιαδήποτε άλλη επιβάρυνση. Η απαλλαγή από
την εισφορά υπέρ του ΜΤΠΥ ισχύει και για την εξόφληση
των χρηµατικών ενταλµάτων που αφορούν στις δαπάνες
µετακίνησης του άρθρου 431, καθώς και στην οριζόµενη
στο άρθρο 434 ηµερήσια αποζηµίωση για τις µετακινή-
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σεις για την εκτέλεση υπηρεσίας ή τις ειδικές αποστολές
στο εξωτερικό.

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 430 του
ν. 4781/2021 µετά τη λέξη «υπόψη» προστίθεται η λέξη
«και» και οι λέξεις «κόστος ζωής στις πρωτεύουσες του
κόσµου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κόστος διαβίω-
σης» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Η αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής, καθώς και οι
όροι και οι προϋποθέσεις χορήγησης και καταβολής της
καθορίζονται, για τους µε πρεσβευτικό βαθµό υπαλλή-
λους του Υπουργείου Εξωτερικών, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εξωτερικών και Οικονοµικών, λαµβανοµένων
υπόψη και των πινάκων των Ηνωµένων Εθνών και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για το κόστος διαβίωσης. Για τους λοι-
πούς υπαλλήλους του Υπουργείου Εξωτερικών,
καθορίζεται, µε όµοια απόφαση, σε ποσοστό επί αυτής η
οποία έχει καθορισθεί για τους υπαλλήλους µε πρεσβευ-
τικό βαθµό. Οι ως άνω κοινές υπουργικές αποφάσεις επι-
τρέπεται να έχουν αναδροµική ισχύ. Μέχρι την έκδοση
των ως άνω κοινών υπουργικών αποφάσεων εξακολου-
θούν να ισχύουν οι όροι και προϋποθέσεις που ορίζονται
από τον ν. 4336/2015 (Α’ 94).»

Άρθρο 21
Μηνιαία αποζηµίωση υπηρεσίας αλλοδαπής 

του Προϊσταµένου/Πρέσβη της Πρεσβείας Κιέβου 
(ΟΥΚΡΑΝΙΑ)

Μέχρι την έκδοση της κοινής απόφασης των Υπουργών
Οικονοµικών και Εξωτερικών του άρθρου 430 του      ν.
4781/2021 (Α’ 31), για όσο χρόνο διαρκεί η ένοπλη σύρ-
ραξη και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν του ενός (1) έτους
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, η µηνιαία αποζη-
µίωση υπηρεσίας αλλοδαπής σε ευρώ του Προϊσταµέ-
νου/Πρέσβη της Πρεσβείας Κιέβου (ΟΥΚΡΑΝΙΑ)
αυξάνεται κατά είκοσι τοις εκατό (20%).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΠΡΟΞΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ -

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 2949/2001 

Άρθρο 22
Προξενικά τέλη και δικαιώµατα - Τροποποίηση παρ. 3

και κατάργηση παρ. 5α άρθρου 1 ν. 2949/2001

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 1 του
ν. 2949/2001 (Α’ 243) µετά από τη λέξη «έµµισθου» προ-
στίθενται οι λέξεις «και άµισθου» και η παρ. 3 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«3. Καταβάλλεται οµοίως κάθε περαιτέρω έξοδο το
οποίο προκύπτει λόγω της εκτελέσεως ή επιχειρήσεως
πράξεων ή ενεργειών, εφόσον αυτές δεν εµπίπτουν στα
συνήθη καθήκοντα της διοικήσεως και δεν πρόκειται για
ενέργειες για τις οποίες σύµφωνα µε νοµοθετική διάταξη
οφείλεται αυτεπάγγελτη ενέργεια της διοικήσεως, ιδίως
σε περιπτώσεις απασχολήσεως έµµισθου και άµισθου
προξενικού υπαλλήλου, ύστερα από αίτηση ιδιώτη ή
χάριν ιδιωτικού συµφέροντος, εκτός της έδρας της προ-
ξενικής αρχής ή του προξενικού γραφείου ή εκτός του
ωραρίου εργασίας. Τα δικαιώµατα αυτά εισπράττονται
για λογαριασµό του Δηµοσίου.»

2. Η παρ. 5α του άρθρου 1 του ν. 2949/2001 περί εγ-
γραφής ποσοστού τριάντα τοις εκατό (30%) επί των αδιά-
θετων καθαρών εισπράξεων των προξενικών αρχών,
καταργείται. 

Άρθρο 23
Θέµατα υπολόγων προξενικών αρχών - 
Κατάργηση παρ. 3 και αντικατάσταση 

παρ. 8 άρθρου 4 ν. 2949/2001

1. Η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 2949/2001 (Α’ 243), περί
υποβολής εξαµηνιαίων λογαριασµών των άµισθων προ-
ξενικών αρχών, καταργείται. 

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 4 του
ν. 2949/2001 αντικαθίσταται και η παρ. 8 διαµορφώνεται
ως εξής:

«8. Οι υπόλογοι των έµµισθων προξενικών αρχών οφεί-
λουν, εντός του µηνός Ιανουαρίου, να αποστέλλουν,
εκτός αντίθετης σχετικής απόφασης του Υπουργού Εξω-
τερικών ή του εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου, µε
έµβασµα ή τραπεζική επιταγή ή µε διαβαθµισµένη µετα-
φορά χρηµάτων στην αρµόδια Δ.Ο.Υ. το αδιάθετο υπό-
λοιπο των εισπράξεων που πραγµατοποιήθηκαν κατά το
λήξαν έτος. Οι υπόλογοι των άµισθων προξενικών αρχών
οφείλουν να αποδίδουν, µαζί µε τους ετήσιους λογαρια-
σµούς, το ποσοστό από τις εισπράξεις του συγκεκριµέ-
νου έτους που ανήκει στο Δηµόσιο, είτε µε αποστολή του
ποσού στην οικεία Πρεσβεία, µε έµβασµα ή επιταγή στο
όνοµα της Πρεσβείας, έναντι γραµµατίου είσπραξης είτε
µε έµβασµα στην Τράπεζα της Ελλάδος στο όνοµα της
αρµόδιας Δ.Ο.Υ. έναντι διπλοτύπου είσπραξης είτε µε
οποιονδήποτε άλλο πρόσφορο τρόπο σε περίπτωση συ-
ναλλαγµατικών περιορισµών, κατόπιν συνεννόησης µε τη
Γενική Επιθεώρηση.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 24
Παράταση προθεσµίας υποβολής δηλώσεων 

περιουσιακής κατάστασης και 
οικονοµικών συµφερόντων

Κατ’ εξαίρεση των οριζοµένων στην παρ. 2 του άρθρου
1 και στο άρθρο 19 του ν. 3213/2003 (Α’ 309), δηλώσεις
περιουσιακής κατάστασης και οικονοµικών συµφερόντων,
αρχικές µε απόκτηση ιδιότητας υπόχρεου από την
1η.1.2022 έως και την 15η.10.2022 και ετήσιες του έτους
2022 (χρήση 2021), υποβάλλονται µέχρι και την
15η.1.2023.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 25
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά στις επιµέρους διατάξεις του.
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Aθήνα,............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 13.58’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 30 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
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12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
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ΕΣΩΤΓΕΡΙΚΩΝ».


